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جايگاه مهم بخش خصوصي 
در اقتصاد ملي

آشفتگي بازارها و احتمال 
شكل گيري كف دوقلو 

لايحه اصلاح بودجه ۱۴۰۲ 
نمادي از بي انضباطي مالي!

 انحلال
 بورس كالا 

قتصاده��اي  ا تم��ام  در 
موف��ق دنيا در كش��ورهاي 
توسعه يافته يا درحال توسعه، 
اقتصاد از وضعيت دستوري 
به اقتصاد پويا تغيير مس��ير 
داده و دولت ها هم از اقتصاد 
دولتي گذر كرده اند. در ايران 
هم به اصل 44 اشاره شده و بر 
اجرايي شدن آن تأكيد دارند و اينكه بخش خصوصي 
بايد تقويت شود؛ البته اينها موضع كلي است. در سطح 
بنگاه ها بايد كار ديگري انجام شود تا سهم بنگاه ها از 
بازار بيشتر ش��ود. بايد توانايي و دانش خود را در اين 
حوزه بالاتر ببريم و دقيقاً همين جا نقش برجسته اتاق 
ايران مشخص مي شود. يكي از كارهاي مهم اتاق ايران، 
عارضه يابي و آسيب شناسي صنايع مختلف است؛ اين 
مطالعات مي تواند توسط مركز پژوهش هاي اتاق ايران 
انجام شود. در ادامه نتايج چنين مطالعات كارشناسي 
بر سرنوشت صنف و صنعت اثر مي گذارد تا صنايع به 
جايگاه واقعي خود برسند يا ارزآوري بيشتر و پايداري 
بالاتري داشته باش��ند و همه اينها جزو وظايف اتاق 

ايران است.
اگرچه از نظر روابط سياسي و اقتصادي محدوديت هايي 
داريم ولي از نظر كسب دانش و تجربه و بررسي رموز 
موفقيت محدوديت كمتر است. امروز در مرحله انفجار 
اطلاعات در دنيا هس��تيم و دسترسي به دانش بسيار 
بالاست. اما يك بنگاه يا يك صنف به تنهايي نمي تواند 
موفق به انجام كار شود ولي نقش اتاق برجسته است. 
اقتصاد كشور در حوزه هاي مختلف مثل كشاورزي، آب 
يا اقتصاد دانش بنيان عقب افتادگي هاي زيادي دارد و 
گذر يك روز زمان هم بدون توجه به حل اين مشكلات، 
بسيار زياد است. اتاق قبلًا هم بارها درباره اين مشكلات 
گوشزد كرده و در مواردي باعث پيشگيري از مشكلات 
شده است. الان نبايد استقلال اتاق ايران آسيب ببيند 
و نبايد فعالان اقتصادي را از اين موقعيت نااميد كرد. 
اتاق ايران بازوي كارشناسي دولت است و دولت بايد 
از اين بازوي كارشناس��ي در حل مشكلات به خوبي 
اس��تفاده كند. دولت، مجلس، ق��وه قضاييه و بخش 
خصوصي باي��د در كنار هم با رجوع ب��ه قانون بهبود 
مستمر محيط كسب وكار بن بست هاي اقتصادي را از 
بين ببرند و مشكلات را دور بزنند. البته اين مساله در 
گرو حفظ استقلال اتاق است. اتاق ضعيف نمي تواند 
براي مشكلات پيچيده اقتصاد كشور راه حل ارايه كند. 
اقتصاد كشور در حوزه هاي مختلف مثل كشاورزي، آب 
يا اقتصاد دانش بنيان عقب افتادگي هاي زيادي دارد و 
گذر يك روز زمان هم بدون توجه به حل اين مشكلات، 
بسيار زياد است. اتاق قبلًا هم بارها درباره اين مشكلات 
گوشزد كرده و در مواردي باعث پيشگيري از مشكلات 
شده است. الان نبايد استقلال اتاق ايران آسيب ببيند 

و نبايد فعالان اقتصادي را از اين موقعيت نااميد كرد.

اقتصاد ايران شرايط عجيبي را 
پشت سر مي گذارد. وضعيتي 
كه برخي آن را به صورت نوسان 
و ركود توامان تفسير مي كنند. 
از يك طرف نشانه اي از بهبود در 
شاخص هاي اقتصادي در پايان 
دو س��ال عمر دولت سيزدهم 
مشاهده نمي ش��ود و از سوي 
ديگر نظام تصميم سازي هاي اجرايي هم به گونه اي است 
كه حتي چشم اندازي از بهبود را نيز نمي توان متصور شد. 
در اين شرايط به جز وعده هاي گاه و بي گاه مقامات دولتي، 
همه شاخص ها رو به سمت نزول دارند. به جرات مي توان 
گفت سرعت تخريب اقتصاد ايران درچند سال اخير شتاب 
بيش��تري گرفته اس��ت. دوره هاي تورم و ركود به فاصله  
كوتاه تري اتفاق مي افتند و سرعت ورود و خروج سرمايه 
از بازارهاي سرمايه گذاري افزايش پيدا كرده است. به دليل 
نااطميناني به آينده، افق سرمايه گذاري كاهش يافته و پول 
از سپرده هاي بانكي خصوصا سپرده هاي بلندمدت خارج 
شده و تبديل به پول داغ شده است. همه به دنبال بازارهاي 
پربازده و در عين حال كوتاه مدت هستند تا از تورم پيشي 
بگيرند. رشد قيمت ها در بازارها پرشتاب شده است و افزايش 
نرخ ها به س��رعت بازارها را بعد از يك دوره »رشدِ سريع« 
به ركود مي  برد. اتفاقي كه اول ب��راي بورس رخ داد و حالا 
بعد از يك دوره رشد در بازار خودرو و مسكن، شاهد ركود 
گسترده در مس��كن و خودرو هستيم. برخي خودروهاي 
چيني بي��ش از ۳۰ درصد افت كرده ان��د و البته هنوز هم 
حباب دارند. همانطور كه قبلا عرض كردم از امسال شاهد 
فروش خودروهاي اقساطي خودروسازان خواهيم بود زيرا 
كه تقاضاي س��فته بازي از بازار خودرو خارج شده است. 
مس��كن هم فعلا در ركود خواهد بود زيرا محرك  قيمتي 
مسكن هم فعلا وجود ندارد. اين نظم و نظامات در برخي 
بازارها در ساير بازارها هم به چشم مي خورند. اگر بازار ارز را 
در يك دوره ميان مدت نزولي ببينيم )افت تا محدوده 4۲-

44 هزار تومان( ركود بازار مسكن و خودرو و سكه بيشتر 
هم خواهدش��د. البته تارگت بلندمدت دلار با مفروضات 
فعلي متاسفانه صعودي اس��ت. قيمت اونس جهاني هم 
در ميان مدت در مسير كاهشي خواهد بود. از نظر شخصي 
بنده، براي يك دوره ۶ ماهه -تا پايان سال- سرمايه گذاري 
در مس��كن و خودرو توجيهي نخواهد داشت مگر اينكه 
دوباره قوانين اين دو بازار تغييرات گسترده و پيش بيني 
نشده اي را تجربه كنند. به هر حال تورم بالا، افكار عمومي 
را به اين نتيجه مي رساند در بازارهايي سرمايه گذاري كنند 
كه در آنها، به سرعت سود حاصل شود. اين روند باعث رشد 
سوداگري و دلالي در اقتصاد ايران مي شود و رويكردهاي 
مولد را محدودتر مي كند. اين مصيبتي است كه اقتصاد 
ايران طي دهه هاي مستمر با آن دس��ت به گريبان بوده 
است. گذر زمان نه تنها وضع را بهتر نكرده بلكه هر سال بر 
حجم سوداگري ها افزوده شده است. توجه داشته باشيد كه 
ادامه در صفحه 3 هدايت نقدينگي در... 

در تاريخ 1۰ مردادماه 14۰۲ 
رييس جمهور لايحه اصلاح 
قانون بودجه سال 14۰۲كل 
كش��ور را با قي��د دو فوريت 

تقديم مجلس كرد .
در مقدمه توجيهي اين لايحه 

آمده است.
]به منظور رفع ابهام از برخي 
احكام قانون بودجه س��ال 14۰۲ كل كش��ور، حفظ 
تعادل و تراز منابع و مصارف بودجه عمومي كش��ور و 
جلوگيري از كسري بودجه و همچنين افزايش قابليت 
اجراي قانون مزبور، لايحه زير براي انجام تش��ريفات 

قانوني با قيد فوريت تقديم مي شود [
لايحه مزبور مشتمل بر ۲1 ماده، رديف ها و تبصره هاي 
مختلف قانون بودجه را به طور »اساسي اصلاح« يا »كلا 

حذف« كرده است.
جهت گيري اكثر اصلاح��ات در لايحه مزبور، كاهش 
تعهدات دولت و افزايش درآمدهاي آن بوده كه اشاره 
به همه آنها از حوصله اين يادداشت خارج است، صرفا 

به يك نمونه اشاره مي شود.
يك��ي از تغييرات مورد نظر دول��ت، بند ح تبصره 11 

قانون بودجه است.
در قانون بودج��ه 14۰۲ مص��وب، وزارت راه مكلف 
گرديده »به منظور حمايت از خانواده و تحقق جواني 
جمعيت، يك قطعه زمين يا واحد مسكوني به صورت 
رايگان در قالب ش��رايط من��درج در قانون حمايت از 
خانواده و جواني جمعيت به خانواده هاي داراي چهار 

فرزند و بيشتر زير بيست سال اختصاص دهد.«
در اصلاحيه دولت، شرط داشتن 4 فرزند زير بيست 
س��ال به »فرزندان چهارقلو و بيشتر متولد 14۰۰ به 

بعد« تغيير يافته است.
از نظر آماري چند نفر در كل كش��ور درس��ال چهار 
قلو زايمان كرده و واجد ش��رايط تس��هيلات اين بند 

مي شوند؟
چرا س��ال 14۰۰ )شروع دولت س��يزدهم( مبنا قرار 
گرفته و چهار قلوهاي متولد دوره دولت قبل محروم 

شده اند!
اينگونه شروط دولت، توهين به شعور مردم است .

اگر دولتي كه مدعي و متعهد به س��اخت سالانه يك 
ميليون واحد مسكوني اس��ت، نمي تواند حتي براي 
چند صد خانواده با 4 فرزند، زمين تامين كند، به جاي 
اينگونه شروط مضحك، »صادقانه« اعلام عدم توانايي 
براي تامين زمين براي اي��ن خانوارهاي پرجمعيت 
كرده و درخواست حذف اين بند را بكند. با اين رفتارها، 
موجب عميق تر شدن شكاف بين مردم و حاكميت و 
ريزش سرمايه اجتماعي تشديد مي شود. جنبه ديگر 
قابل توجه در اين لايحه، ماده ۲1 اس��ت كه عناوين 
»۳4« دستگاه اجرايي كه مكلف به اجراي احكام قانون 
ادامه در صفحه 3 بوده اند، اصلاح شده است.  

مدتي اس��ت كم و بيش شاهد 
زمزمه هايي براي انحلال بورس 
كالا هستيم كه برخي ها همين 
علت را باعث جومنفي ش��كل 
گرفته در بازار س��رمايه در روز 
انتشار خبر آن بدانند كه البته 
بعد از آن توسط دلايل قانوني 
و مواردي از اين دس��ت رد شد 

و هيجانات شكل گرفته در پس اين اتفاقات فروكش كرد.
حال مورد مهم تري كه بايد به بررسي آن پرداخت بورس 
كالا و فعال بودن آن در يك كشور است زيرا اگر به بهترين 
كشورها توسعه يافته دنيا نگاهي داشته باشيم علي رغم 
بورس فعال در حوزه بورس كالا كه مي تواند يكي از مهم ترين 
ابزارهاي قيمت گذاري آزاد و صحيح در جهان باش��د كه 
حتي در برخي اوقات مي بينيم كه شاهد حتي بسته ترين 
اقتصادهاي حاضر هم از پتانسيل اين ساز و كار غافل نيستند. 
در عمل بايد گفت زماني كه محصول يا خدمتي از فرآيند 
معاملاتي همچون بورس كالا خارج مي شود با دو مشكل 
اصلي رو به رو مي ش��ويم كه ش��ايد دز مورد اول درصدي 
بتوان با تصميمات كمبوده��اي آن را جبران كرد ولي در 
مورد دوم عملا امكان پذير نيس��ت زيرا در بازارهايي كه با 
اين سيستم اداره نمي شوند عدم وجود اين نيازهاي پايه اي 
در اين بازارها به وضوح قابل مش��اهده است. در مورد اول 
بهترين فرآيند عرضه و تقاضا و شكل گيري قيمت تعادلي 
برحسب اين موارد كه البته كم و بيش بازهم با وجود عرضه 
بس��ياري از محصولات در اين س��از وكار شاهد كنترل يا 
بهتر است بگوييم سايه دستور بر اين فرآيند هم هستيم، 
موردي كه به نظر مي رسد در صورت عدم يا كم رنگ تر شدن 
سيستم دستور بر اين فرآيند مي تواند بازهم بهتر از حال 
حاضر شكل بگيرد. مورد اصلي ديگري كه قابل ذكر است 
شفافيت و وضوح جابه جايي و داد و ستدها در بازار كه با ورود 
هر خدمت يا محصولي اين عرضه و تقاضاي شكل گرفته به 
واضح ترين شكل ممكن انجام مي پذيرد كه با اين شفافيت 
هم سازمان هاي مربوطه و سياست گذار و هم تمامي افراد 
آن حوزه با توجه به شرايط واقعي موجود تصميم به معامله 
مي گيرند و به خوبي هر محصولي را به دور از هيجانات به 
مصرف كننده اصلي بدون وجود رانت يا هيچ گونه ابهامي 
مي رساند موردي كه اگر در ديگر بازار ها دقت كنيم عملا 
نه سياست گذار و نه مصرف كننده يا حتي توليد كننده بايد 
با كم ترين ديدگاه صحيحي نسبت به آينده به داد و ستد 
بپردازند كه به راحتي تمامي افراد درگير در اين اتفاق را به 

سمت گرفتن تصميماتي با ضريب خطاي بالا مي اندازد.
موردي كه شايد به موارد گفته شده بي ربط نباشد همان 
طور كه در يك س��ال اخير ديده ايم ان��دك زماني بود كه 
بورس كالا در حال گسترده تر شدن بود و شرايطي فراهم 
شده بود كه خودرو هم در اين بازار عرضه شود و همانطور 
كه مشاهده كرديم عملا در اين فرآيند هم مصرف كننده 
اصلي به بهترين شكل ممكن مي توانست به خودرو مورد 
ادامه در صفحه 6 نياز خود دست يابد و... 

رضا پاكدامنمحسن عباسيعلي شريعتي مقدم علي فراقي

دفاع از عملكرد يا تلاش براي پيدا كردن مقصر

 دولت رييسي از كارنامه اقتصادي 
دو ساله خود راضي است؟

كارنامه اقتصادي
چــالش

رهبر انقلاب در ديدار اعضاي ناوگروه ۸۶: 

اتاق ايران با ارايه پيشنهادهايي به دولت
 خواستار بازنگري در عوارض صادراتي شد

ممانعت امريكا از عبور 
كشتي ها غلط زيادي است

درخواست بخش خصوصي 
بي پاسخ ماند 
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 كميته بررسي حوادث اخير 
در پارلمان شهري پايتخت تشكيل مي شود

 ارزش اكوسيستم استارت آپي ايران 
۱،۲ تا ۱،۶ ميليارد دلار برآورد شده است

صفحه 6    صفحه 5

صفحه 2    

 واكنش به قطع دست دختر 9 ساله
در پله برقي

خشنودي سياستمدار!
يا خشنودي آقاي رييس!

روساي دولت ها در مواقع 
بحراني و اضط��راري با 
فع��الان اقتص��ادي و 
صاحب��ان بنگاه ه��اي 
صنعتي تشكيل جلسه 
مي دهن��د تا بررس��ي 
معضلات آن بنگاه ها كه 
قاعدت��ا بنگاه هاي مهم 
و تاثيرگذار در س��طح ملي اند، راه هايي براي حل 
مشكلات آنها و اقتصادكلان بگشايند. نمونه اين 
مذاك��رات در جريان بحران ب��زرگ ۲۰۰8 بين 
دول��ت امريكا ب��ا كمپاني هاي كرايس��لر، فورد و 
جنرال موتورز و... روي داد و منجر به تهيه دو بسته 
كمك ه��اي مالي يك تريلي��ون دلاري به عنوان 
محرك اقتصادي شد. بسته هاي كمك و حمايتي 
كه بر اساس ش��ناخت از گره گاه هاي اقتصادي و 
مزيت هاي اين بنگاه ها در گره گش��ايي و خروج 
كشور از بحران در قالب يك برنامه راهبردي تدوين 

و اجرايي شد. 
آقاي رييس��ي اخيرا با مديران ش��ش ش��ركت 
صنعتي ديدار و ضمن آنكه ب��ار ديگر بر حمايت 
دولتش از توليد كنندگان تاكيد كرد، دستوراتي 
را براي حل مش��كلات اين شش بنگاه صادر كرد. 
مديران اين شش شركت كه در حوزه هاي مختلف 
غذايي، صنايع فلزي، خودروس��ازي، مخابراتي و 
شيشه فعالند. هر يك به فراخوار مشكلات شان، 
خواس��تار تامين مالي و ارزي، كاهش فشارهاي 
محيط زيس��تي و اس��تانداردها و نيز خريداري 
محصولات شان توسط دس��تگاه هاي دولتي و... 

شدند.
اوايل امس��ال نيز آقاي رييسي نشستي طولاني تر 
با گروه بزرگ تري از فع��الان اقتصادي و صاحبان 
بنگاه هاي صنعتي در بخش هاي مختلف صنعتي 
و كش��اورزي و دانش بنيان )18 بنگاه( برگزار كرد 
و در آن جلس��ه نيز بر »تسريع بررسي و رفع موانع 
توليد« تاكيد و حت��ي اعلام آمادگي كرد كه »يك 
روز در هفته را به رفع مشكلات بنگاه هاي اقتصادي 
و صنعتي اختصاص دهد« )14۰۲/1/15(. در آن 
جلسه البته همچون هميشه سخنان زيباي ديگري 
نيز از زبان ايش��ان جاري شد: »هيچ تصميمي در 
بخش اقتصادي نبايد بدون نظر فعالين اقتصادي 
در بخش خصوصي و توليد كنندگان و كارآفرينان 
گرفته شود«. در حالي كه در اين روزها شاهديم كه 
حتي راي و تصميم فعالان اقتصادي در مورد نحوه 
مديريت خانه خودشان )اتاق ايران و انتخابات هيات 

رييسه آن( نيز برتابيده نمي شود.
 سوال آن است كه آيا اصولا لازم است بالاترين مقام 
اجرايي كشور هر از چندگاهي )و مثلا هفتگي( با 
صاحبان بنگاه هاي اقتصادي جلسه بگذارد و هر بار 
نيز همان مشكلات معمول را از زبان آنان بشنود و 

همان دستورات هميشگي را صادر كند؟! 
اينكه بنگاه ها، نقدينگي و سرمايه در گردش ندارند 
و تامين ارز و مواد اوليه براي شان هر روز مشكل تر 
مي شود يا قوانين و مقررات و ديوانسالاري و فساد 
و... امكان كس��ب و كار سالم و مناس��ب را از آنان 
سلب كرده و بازار محصولات شان چه در داخل به 
واسطه كاهش درآمد مردم و كوچك شدن سبد 
خانوارها و چه در خارج به واسطه تنش در روابط 
بين المللي هر روز محدودتر مي ش��ود و... )حدود 
7۶درصد صادرات كش��ور آن هم عمدتا صادرات 
محصولات پتروش��يمي و پايه نفتي و معدني به 
پنج كشور چين، عراق، امارات، تركيه و هند( آيا 
نياز به جلسات مكرر و ديد و بازديد هاي هفتگي و 

سفرهاي استاني و... دارد؟!
كاملا آش��كار اس��ت كه قيمت گذاري دستوري، 
بي ثباتي هاي اقتصاد كلان، عدم تعامل مناسب با 
جهان و ضعف شديد سرمايه اجتماعي دولت و... و 
البته فقدان سياست و راهبرد مشخص اقتصادي 
و صنعتي، امكان و تجهي��ز و تامين منابع مالي و 
جذب سرمايه داخلي و خارجي را سد كرده است. 
س��دي كه توليد و نظام صنعتي كشور را علي رغم 
مزيت هاي بس��يار آن، هر روز ناتوان تر و رنجورتر 
مي كند. چنان كه بر اس��اس داده هاي مركز آمار 
سهم صنعت از اقتصاد كشور از 19.5 درصد در اواخر 
دهه 8۰ به 1۲.5 درصد در س��ال 14۰۰ س��قوط 
كرده است و بسياري از مزيت هاي خود را در بالا و 
پايين دست براي جذب سرمايه از دست داده است. 
اينكه بالاترين مقام اجرايي كشور هر روز وعده و 
دس��تور حمايت از واحدهاي توليدي را بدهد كه 
مقصدي غير از منابع بانكي يعني سپرده هاي مردم 
ندارد و اين نيز جز به ناترازي بانك ها و افزايش پايه 
پولي و نقدينگي و تورم منجر نمي ش��ود، راه حل 
ابر چالش هاي دامنگير كشور نيست و بلكه گره ها 
را هر روز كورتر و بحران ها را شديدتر مي كند. هر 
چند ممكن است لبخندي را بر لب بهره مندان آن 
منابع ارزان قيمت و امتيازات ويژه بياورد و رييس 

دولت را از دستورات خود خشنود سازد!

حسين حقگو

يادداشت-1

 حبس آمارها 
و ترس از انتقاد

بر اساس اعلام رييس كل 
بانك مرك��زي، دولت از 
اين پس تلاش مي كند تا 
آمارهاي اقتصادي كشور 
را به موقع و بدون نگراني 
از بازخورده��ا به صورت 
شفاف در اختيار مخاطبان 
قرار بدهد. فرزين اما اعلام 
كرده اين آمارها بايد همراه با تحليل هاي لازم باشد 
تا برداشت هاي سوء از آن صورت نگيرد! طي ۲ سال 
گذش��ته، يكي از انتقادات جدي اساتيد دانشگاهي، 
صاحب��ان كس��ب و كار و فعالان اقتص��ادي از نظام 
تصميم سازي هاي دولت مرتبط با عدم شفاف سازي 
آمارهاي اقتصادي كش��ور بود. با نگاهي به بازارهاي 
مختلف كشور مش��خص مي شود كه مشكل فقدان 
آمارهاي شفاف، ريشه بسياري از مشكلات را شكل 
داده است. به عنوان نمونه در بازار خودرو، تيراژ توليد 
خودرو، ميزان خودروهاي واگذار شده به افراد حقيقي 
و حقوقي، سهميه هاي خودرويي نهادهاي مختلف، 
ميزان واقعي ص��ادرات، حجم تقاضا ب��راي خودرو، 
چشم اندازهاي توليد در سال هاي آينده و... مشخص 
نيستند. در بازار مسكن هم اطلاعاتي چون »قيمت 
مسكن در پايتخت و ساير شهرها«، »نرخ هاي اجاره بها 
در پايتخت و ساير شهرها«، »حجم معاملات مسكن«، 
»ميزان ساخت و ساز مسكن« و »حجم سرمايه گذاري 
در س��اخت و ساز و مس��كن« و... يا منتشر نشده يا با 
تاخير بس��يار زياد و به صورت مبهم منتشر شده اند. 
علاوه بر اينها فعالان اقتصادي ديگر دسترسي خاصي 
به آمارهاي ماهانه عملكرد بودجه ندارند؛ اين روند در 
حوزه صنعت و تجارت هم به اين شكل است و در دولت 
سيزدهم از گزارش هاي ماهانه وزارت صمت خبري 
نيست. در اين ميان، تاخير در ارايه آمارهاي مرتبط با 
سياست هاي پولي آسيب هايي به مراتب بيشتر از ساير 
بازارها شكل مي دهد. به اين دليل است كه از ابتداي 
سال، تحليلگران بارها نس��بت به عدم ارايه درست 
آمارهاي تورم كشور اظهار نگراني كرده و به اين دليل 
از دولت انتقاد مي كنند. تاسف آور اينكه حتي آمارهايي 
كه با تاخير هم ارايه مي شوند، فاقد استناد لازم هستند. 
مركز آمار ايران اطلاعاتي را با تاخير ارايه مي كند. مدتي 
بعد همين اعداد و ارقام آماري از سوي بانك مركزي 
هم ارايه مي ش��ود. بررسي هر كدام از آمارها حاكي از 
اختلاف بنيادين اطلاعات اين دو مركز است. با افزايش 
حجم اين انتقادات سرانجام رييس كل بانك مركزي 
در ابتداي هفته نسبت به اين موضوع واكنش نشان 
داد و اعلام كرد، از اين پ��س تلاش مي كند آمارها را 
در زمان مناسب و به صورت شفاف اعلام كند. فرزين 
در عين حال به موضوع چرايي تاخير در ارايه آمارها 
هم اش��اره كرده و گفت كه ريشه اين تاخير را بايد در 
نگراني دولتمردان از انتقادات جست وجو كرد. در واقع 
دولت آمارها را حبس مي كند چون نگران است با انتقاد 
كارشناسان روبه رو شود!  يكي از ضرورت هاي اساسي 
برنامه ريزي اقتصادي، وجود اطلاعات به موقع است. به 
موقع بودن اطلاعات در برنامه ريزي و تصميم سازي ها 
بسيار حياتي اس��ت. بايد توجه داشت هرچند خود 
اطلاعات ذاتا داراي ارزش اس��ت، ام��ا ارايه اطلاعات 
و آمارها در وقت مناس��ب و به موقع بس��يار مهم تر 
است. به عنوان نمونه در ماجراي تغيير نرخ خوراك 
پتروشيمي ها در 17 و 18 ارديبهش��ت ماه 14۰۲، 
دولت در وقت مناسب اين بخشنامه و دستورالعمل را 
افشا نكرد و اين بخشنامه را با تاخيري 55 روزه منتشر 
كرد. نتيجه اين حبس اطلاعات منجر به ريزش شديد 
بورس و ضرر و زياد دامنه وسيعي از سهامداران شد. 
در حالي كه طيف هاي اندك��ي كه به اين اطلاعات و 
آمارها دسترس داش��تند، سودهاي كلاني به جيب 
زدند. بنابراين مهم تر از اصل شفاف سازي اطلاعاتي، 
ارايه اطلاعات و آمارها در زمان مناس��ب است. مثال 
ديگر، زماني اس��ت كه يك فعال اقتصادي به دنبال 
دريافت تسهيلات از نظام بانكي است. اين فرد در حال 
برنامه ريزي براي توسعه كسب و كار خود است. اگر 
اطلاعات كافي از ش��رايط تسهيلات و مكانيسم آن 
وجود داشته باشد، بهتر مي تواند برنامه ريزي كند. اما 
اگر اطلاعات كافي در اختيار نداشته باشد و تصور كند 
مي تواند تسهيلات مورد نظر را دريافت كند اما پس از 
يک ماه ناگهان به او اعلام شود كه دريافت تسهيلات 
به دليل فلان دس��تورالعمل و بخش��نامه و دستور 
امكان پذير نيست، تمام برنامه هايش به هم مي ريزد. 
در بسياري از كش��ورها، كوچك ترين نوسان، تغيير 
و تحولي به س��رعت در اختيار عموم مردم و فعالان 
اقتصادي قرار مي گيرد. بايد توجه داش��ت اطلاعات 
شفاف و آمارهاي به موقع هم براي بخش خصوصي و 
هم براي برنامه ريزي هاي بخش دولتي، اثرگذار است 
و هر نوع تاخيري در اين زمينه، باعث بروز مشكلات 
جدي و نوعي رخوت در برنامه ريزي ها و اجرا مي شود. 
در ش��رايطي كه نيمي از عمر دولت سيزدهم بدون 
شفاف سازي آماري س��پري شده بايد منتظر ماند و 
ديد، در ۲ سال باقي مانده تغييري در حبس اطلاعات 

صورت مي گيرد يا نه؟

مرتضي عزتي

يادداشت-2

»پايان روابط فساد انگيز و جريان رانت خواري، ساخت 
4 ميليون مسكن در 4 سال، برخورد با مظاهر فساد، 
تغيير وضع موجود به نفع مردم، تحول در نظام اجرايي 
و شيوه اداره كشور، س��امان دادن اقتصاد، معيشت و 
فرهنگ و مس��ائل اجتماعي و حقوق مردم در عرصه 
سياس��ت خارجي، اصلاح نظام بانكي كش��ور، سوق 
دادن نقدينگي به سمت توليد، تك رقمي شدن تورم، 
پرداخت هزينه درمان از طريق ارايه كارت س��لامت 
براي برخي از اقشار جامعه، توجه به معيشت و حقوق 
پزشكان و پرستاران، ايجاد يك ميليون شغل به صورت 
سالانه، رايگان شدن اينترنت براي دهك هاي پايين 
جامعه، كاهش 5۰ درصد از هزينه هاي درمان، رونق 
اقتصاد فضاي مجازي، مبارزه با فساد در همه بخش ها، 
قرار دادن توليد به عنوان اولويت نخست و برنامه ريزي 
براي آنكه نقدينگي به طرف تولي��د برود، ايجاد تيم 

اقتصادي هماهنگ، اجراي خصوصي س��ازي واقعي، 
مديريت ب��ازار، اس��تفاده از 7۰ درصد ظرفيت خالي 
اقتصاد كشور، ايجاد س��ازوكارها براي افزايش توليد، 
هدايت نقدينگي به س��مت توليد، تحقق شفافيت و 
صداقت با مردم، تك رقمي شدن تورم، در اولويت بودن 
سفره مردم« تنها بخشي از وعده هاي كلان انتخاباتي 
است كه ابراهيم رييسي در دوره مبارزات انتخاباتي و 
آغاز به كار دولتش به مردم داد و حالا با رسيدن دولت 
او به نيمه راه، اين سوال وجود دارد كه اساسا چه ميزان 

از اين اهداف كلان محقق شده است؟
هرچند از همان ابتدا نيز به نظر مي رسيد كه دسترسي 
به بسياري از اهداف كلان اقتصادي ايران تنها در صورت 
بهبود اوضاع در س��طح كلان، كنار رفتن تحريم ها و 
آشتي  با كشورها و نهادهاي بين المللي ممكن است اما 
صفحه 2 را بخوانيد رييسي نيز مانند بسياري از...  

تعادل| ۲5 تير ماه دولت فهرس��ت ۲۳9 ماده خام و 
نيمه خام كه مش��مول عوارض صادراتي شده بودند را 
ابلاغ كرد. طبق اين مصوبه، عوارض صادرات ش��مش 
فولادي با افزايش 4 براب��ري از ۰.5 درصد به ۲ درصد 
رسيده اس��ت. موضوعي كه مورد اعتراض بسياري از 

فعالان اقتصادي بود. برهمين اساس ۳ مرداد ماه حسين 
س��لاح ورزي رييس اتاق بازرگاني ايران در نامه اي به 
ابراهيم رييسي رييس دولت سيزدهم، خواهان اصلاح 
مصوبه جديد دولت پيرامون عوارض صادراتي مواد خام 
صفحه 7 را بخوانيد و نيمه خام شد.  



رهب��ر معظ��م انقاب اس��امي صب��ح دي��روز در ديدار 
فرماندهان نيروي درياي��ي ارتش و نيروهاي ناوگروه ۸۶ و 
خانواده هايشان، ماموريت موفق و افتخارآميز اين ناوگروه 
در پيرام��ون كره زمين را حاصل همت بلند، اراده راس��خ، 
اعتماد به نفس، قدرت طراحي، دانش پيش��رفته نظامي، 
مديريت كارآمد و »شجاعت و استقامت در مقابل سختي ها« 
خواندند. حضرت آيت الله خامن��ه اي افزودند: اين حركت 
بزرگ بار ديگر نشان داد موفقيت ها، پيشرفت ها و اميدهاي 
برآورده شده، از دل حركت و تاش و سختي به وجود مي آيد. 
حضرت آيت الله خامنه اي با تشكر صميمانه از »مجموعه 
فرماندهان و نيروهاي ناوگروه ۸۶ )متش��كل از ناوش��كن 
دنا و ناوبندر پش��تيباني - رزمي مُكران(، فرمانده نيروي 
دريايي و همه كساني كه در طراحي، پشتيباني و اجراي« 
اين عمليات بزرگ ارتش نقش داشته اند، گفتند: حركت 
امروز شما ثمره شيرين اقدامات و مجاهدات دهه هاي اخير 
ارتش و سپاه در دريا و به خصوص ايثار و فداكاري شهيدان 
سرافراز نيروي دريايي و خانواده هاي معزز آنهاست كه بايد 
قدردان همه آنها بود. ايشان، ٦٥ هزار كيلومتر دريانوردي 
در حدود ۸ ماه را افتخاري بي س��ابقه در تاريخ دريانوردي 
ايران دانستند و گفتند: اين حركت پرمعنا و عميق را نبايد 
به چشم يك حادثه نظامي و دريايي نگريست؛ چرا كه هر 
يك از عوامل شكل دهنده آن درخور توجه و درس آموزي 
است. رهبر انقاب عاوه بر عواملي هم چون دانش نظامي 
و اراده و اعتماد و استقامت، نقش خانواده ها را در موفقيت 
ماموريت ناوگروه ٨٦ مهم خواندند و افزودند: صبر و بردباري 
در مقابل دلواپسي ها و دلتنگي ها، سربلندي در اين امتحان 
و احساس آشكار افتخار پدران و مادران و همسران، عامل 
موثر ديگري در به نتيجه رس��يدن اي��ن حركت تاريخي 
بود. حضرت آيت الله خامنه اي با تعظيم در مقابل عظمت 
شهيدان برومند و خانواده هاي معظم آنها افزودند: دلتنگي 
خانواده هاي نيروهاي ناوگروه با ديدن عزيزانشان پايان يافت 
اما جاي خالي عزيزان خانواده هاي شهيدان هيچگاه پر نشد؛ 
همه مرهون آنها هستيم و دعا مي كنيم خداوند سايه آنها را 
از سر ملت ايران كم نكند. رهبر انقاب حركت ناوگروه ۸۶ 
را مصداق دس��تور صريح قرآن كه »در مقابل دشمنان هر 
چه مي توانيد آمادگي هاي خود را افزايش دهيد« خواندند 

و گفتند: اين كار ش��ما سطح توانايي هاي نظامي كشور را 
ارتقاء داد و »ما مي توانيم« را كه بن مايه پيش��رفت كشور 
است، در نيروهاي مسلح و در ذهن ها تقويت كرد. حضرت 
آيت الله خامنه اي در تبيين نتايج آيه شريفه و »و أعِدّوا لهُم 
ما اس��تطعتُم مِن قُوّهٍ« افزودند: احساس ضعف، ترديد و 
انفعال موجب تشويق دشمن به حمله و اقدام ا ست اما وقتي 
آمادگي و توانايي ببيند، حساب كار خود را مي كند. ايشان 
تجربه هاي جديد و ارزشمند براي نيروي دريايي و نيروهاي 
مسلح را از ديگر امتيازات دريانوردي ناوگروه ۸۶ دانستند و 
گفتند: اين ذخيره هاي علمي بايد در دانشگاه هاي مرتبط 
با نيروي دريايي تدريس شود. رهبر انقاب با تأكيد بر اينكه 
اين دريانوردي افتخارآميز، وجهه بين المللي ايران را هم 
ارتقاء بخشيد و ارزش سياسي آن از ارزش نظاميش كمتر 
نبود، به بيان چند درس اين اقدام پرداختند. ايشان با اشاره به 
ويژگي هاي بي نظير دريا و عظمت آن به عنوان نمايشگاهي 
از آيات پروردگار، درس اول اين دريانوردي را خداشناسي 
خواندند و گفتن��د: درس ديگر اين اق��دام، درس انقاب 
اس��ت زيرا در دوره ننگين پهلوي و قاجار، با وجود سواحل 
و امكانات دريايي فراوان، ش��ناختي از دريا و ظرفيت هاي 

آن در كشور وجود نداشت و نيروي دريايي نيز به كارهاي 
ديگري سرگرم بود اما انقاب دريا و دريانوردي را از تعطيلي 
و فراموشي خارج كرد بنابراين اين دانايي، توانايي، همت، 
جسارت و اعتماد به نفس ش��ما در اين اقدام بزرگ، هديه 
انقاب به ايران است. حضرت آيت الله خامنه اي همچنين 
حضور دريايي در مناطق دوردس��ت و اقيانوس هاي آرام و 
اطلس را حضوري امنيت ساز براي كشور خواندند و افزودند: 
ويژه خواري در مس��ائل عمومي بشريت جزو خصوصيات 
امريكا و ابرقدرت ها است و اگر بتوانند حتي درياها را هم به نام 
خود سند مي زنند تا دست ديگران از آنها كوتاه شود اما شما 
با حضور خود و مقابله با اقدامات خصمانه آنها براي ناكامي 
يا تخريب اين سفر، ثابت كرديد كه درياهاي آزاد متعلق به 
همه است. ايشان با اشاره به برخي مانع تراشي امريكايي ها 
در حمل و نقل هاي دريايي، گفتند: اينكه مي گويند ما اجازه 
نمي دهيم فان كشتي از فان جاها عبور كند، غلط زيادي 
است چراكه آبهاي آزاد متعلق به همه است و دريا و هوا بايد 
براي همه ملت ها آزاد، و امنيت كش��تيراني و حمل و نقل 
دريايي بايد براي همه تامين باشد. رهبر انقاب خاطرنشان 
كردند: امروز امريكايي ها به نفتكش ها تعرض و به باندهاي 

قاچاق دريايي در منطقه ما و مناطق ديگر كمك مي كنند 
كه اين كارها تخلف بزرگ و نقض قوانين بين المللي و بشري 
است. حضرت آيت الله خامنه اي در جمع بندي درس هاي 
دريانوردي افتخارآميز ناوگروه ۸۶ گفتند: همه پيشرفت ها و 
موفقيت هاي بزرگ از دل تاش ها و تحمل رنج ها و سختي ها 
زاييده مي ش��ود و با راحت طلبي، تماشا، گوشه نشيني، و 
حسرت خوردن و نق زدن كاري پيش نمي رود. ايشان در 
ادامه داستان سفر ۸ ماهه ناوگروه ۸۶ را بن مايه يك كار خوب 
جذاب، آموزنده و پرمعناي تلويزيوني و سينمايي دانستند و 
هنرمندان را به اين ميدان فراخواندند. رهبر انقاب اسامي 
همچنين با اشاره به سهم۹۰ درصدي حمل و نقل دريايي در 
تجارت جهاني، ظرفيت چند هزار كيلومتر مرزهاي دريايي 
و اتصال كش��ور به دريا در شمال و جنوب كشور خطاب به 
مسوولان گفتند: هنوز توجه لازم به دريا وجود ندارد. البته 
مدتي است حركتي در اين زمينه آغاز شده اما مسوولان بايد 
با طراحي و برنامه ريزي، حركت وسيع تري را براي استفاده 
از فرصت دريا و تامين منافع ملي آغاز كنند. حضرت آيت الله 
خامنه اي در پايان به عزاداري هاي پر شور در محرم امسال 
نيز اش��اره كردند و گفتند: با وجود سعي و تاش دشمنان 
براي بي رونق كردن محرم، امسال به بركت توجهات حضرت 
بقيه الله و درس��ت در نقطه مقابل خواست دشمنان، دهه 
عاشورا پرش��ورتر، پر رونق تر و پرفايده تر از سال هاي قبل 
بود كه نشان مي دهد خداوند به هر كاري در مسير اهداف 
الهي باشد، كمك مي كند. در ابتداي اين ديدار امير دريادار 
شهرام ايراني فرمانده نيروي دريايي ارتش، ماموريت ناوگروه 
۸۶ را اقدامي تاريخي و مرهون باور جوانان به توان داخلي، 
ديپلماسي فعال و بهره مندي از انواع سامانه ها و تجهيزات 
پيشرفته بومي برشمرد كه به افزايش عمق راهبردي، پيام 
انزواگريزي و تحريم ناپذيري، معرفي ايران به عنوان قدرت 
مستقل، و تقويت بانك اطاعات دريايي منجر شده است. 
همچنين اميردريادار دوم فرهاد فتاحي فرمانده ناوگروه ۸۶ 
نيروي دريايي ارتش نيز به بيان گزارشي از ماموريت سفر به 

دور كره زمين پرداخت.
همس��ر يكي از نيروهاي ناوگ��روه ۸۶ نيز در اي��ن ديدار، 
دلنوشته اي از دلتنگي، صبر و احساس افتخار خانواده هاي 

ناوگروه در طول مدت ماموريت بيان كرد.
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اعلام آمادگي براي به اشتراك 
گذاشتن  توانمندي ها با سريلانكا

رييس جمهور با اش��اره به پيش��رفت هاي چشمگير 
جمهوري اسامي ايران در عرصه هاي مختلف به ويژه در 
زمينه هاي علمي و فناوري عليرغم تحريم هاي ظالمانه 
گفت: آمادگي داريم اين توانمندي ها را با كش��ورهاي 
دوست مثل سريانكا به اشتراك بگذاريم. سيد ابراهيم 
رييسي پيش از ظهر روز يكشنبه در ديدار »علي صبري« 
وزير امور خارجه سريانكا، با بيان اينكه روابط دو كشور 
از ابتداي پيروزي انقاب اسامي همواره سازنده و رو به 
توسعه بوده است، ظرفيت هاي متنوع موجود در دو كشور 
را بستر مناسبي دانست كه مي تواند موجب ارتقاي روابط 
فيمابين به سطوح بالاتر شود. رييس جمهور با اشاره به 
پيشرفت هاي چشمگير جمهوري اس��امي ايران در 
عرصه هاي مختلف به ويژه در زمينه هاي علمي و فناوري 
عليرغم تحريم هاي ظالمانه گفت: آمادگي داريم اين 
توانمندي ها را با كش��ورهاي دوست مثل سريانكا به 
اشتراك بگذاريم. رييس��ي با تاكيد بر ضرورت فعال تر 
شدن كميسيون مشترك همكاري هاي اقتصادي ايران 
و سريانكا اظهار داشت: كشورهاي مختلف دنيا از جمله 
سريانكا، ظرفيت هاي فراواني براي پيشرفت دارند كه 
اگر دخالت هاي استعماري و منفعت طلبانه خارجي نبود، 

مي توانست باعث رشد و شكوفايي اين كشورها باشد.
»علي صبري« وزير امور خارجه س��ريانكا نيز در اين 
ديدار با بيان اينكه در اين س��فر به چشم خود ديدم كه 
ايران با وجود تحريم ها به چه پيشرفت هاي عظيمي از 
جمله در عرصه هاي علمي و فناوري دست يافته، اين 
موفقيت ها را به رييس جمهور و ملت ايران تبريك  گفت.

وزير امور خارجه سريانكا با اشاره به حضور و فعاليت هاي 
سازنده شركت هاي ايراني در اين كشور، از عاقه مندي 
دولت متبوعش براي گسترش همكاري ها با ايران در 
زمينه هاي مختلف اقتصادي، فناوري و پزشكي خبر داد.

رييس ديوان عالي و دادستان 
كل كشور منصوب شدند

مطابق اصل ۱۶۲ قانون اساسي، انتصاب رييس ديوان 
عالي كشور و دادستان كل كش��ور از سوي رييس قوه 
قضايي��ه بايد از مي��ان مجتهدان ع��ادل و آگاه به امور 
قضايي، با مش��ورت قضات ديوان عالي كشور صورت 
گيرد؛ در دوره هاي پيش��ين در راس��تاي اجراي اصل 
۱۶۲، شيوه هاي مختلفي براي مشورت گيري از قضات 
ديوان عالي اتخاذ مي شد؛ در اين دوره در يك اقدام بديع، 
حجت الاسام والمسلمين محسني اژه اي در روز سوم 
مرداد در جمع تمامي قضات ديوان عالي حاضر شد تا 
همه آنها را طرف مشورت قرار دهد و نظرخواهي را از آنها 
به عمل آورد. بر همين اساس، يكشنبه )۱۵ مرداد(، طي 
مراسمي با حضور مقامات قضايي و كشوري و لشكري، 
رييس قوه قضاييه پس از مشورت و اخذ نظر از تمامي 
قضات ديوان عالي، حجت الاسام والمسلمين منتظري 
را به سمت رياست اين ديوان منصوب كرد.  همچنين 
با نظر مش��ورتي قضات ديوان عالي و حكم رييس قوه 
قضاييه، حجت الاس��ام والمسلمين موحدي آزاد كه 
تاكنون عهده دار رياس��ت دادگاه انتظامي قضات بود، 
جايگزي��ن حجت الاسام والمس��لمين منتظري در 
سمت دادستان كل كشور شد. در اين مراسم از خدمات 
و زحمات حجت الاسام والمسلمين مرتضوي مقدم در 
سمت رياست ديوان عالي كشور نيز تقدير به عمل آمد و 
وي به عنوان مشاور عالي رييس قوه قضاييه منصوب شد. 
محسني اژه اي در اين مراسم با بيان اينكه ماموريت هاي 
قوه قضاييه و ملزومات عملياتي سازي اين ماموريت ها، 
از امور بسيار خطير و مهم مي باشند، گفت: تحقق عدالت 
كه از جمله ماموريت هاي قوه قضاييه است، صبر و تدبير 
و روحيه جه��ادي و همدلي و همفكري مي طلبد؛ اگر 
بخواهيم به تنهايي و با فكر واحد، ماموريت هاي امر قضا 
را اجرايي كنيم، كار مشكل و سخت مي شود؛ همفكري 
و همدلي با همه اركان نظام از ضروريات است. رييس قوه 
قضاييه تصريح كرد: اگر نتوانيم مسائل زمان را درست 
بفهميم و نحوه مواجهه صحيح با آنها را دريابيم و نتوانيم 
اولويت ها را درك كنيم ممكن است فرصت ها را از دست 
بدهيم. رييس قوه قضاييه بيان داشت: چنانچه بخواهيم 
در اين كشتي نجات به مقصد نهايي برسيم بايد تمام 
حواس و توجه مان به دستورات و اوامر ولي فقيه باشد؛ 
ولي فقيهي كه با جامعيت و تدبير و اخاص، سكان دار 
كشتي انقاب است. رييس دستگاه قضا تصريح كرد: 
ما در قوه قضاييه موظف و مكلف به تحقق و گسترش 
عدالت و احياء حقوق عامه و تعقيب و مجازات مجرمين 
و كساني هستيم كه ارزش هاي الهي را زير پا مي گذارند 
و امني��ت مردم را به هم مي زنند و اموال بيت المال را به 
يغما مي برند؛ كساني كه هم فاسدند و هم فساد مي كنند. 
عاوه ب��ر اين ها، ما موظف به ت��اش در جهت اصاح 
مجرمين نيز مي باشيم. محسني اژه اي تاكيد كرد: ما 
در قوه قضاييه از حقوقي كه مرتبط به عموم مردم است، 
حفاظت و حراست مي كنيم و حامي آزادي هاي مشروع 
مردم هستيم؛ مقوله آزادي هاي مشروع، در زمره مواردي 
است كه به لحاظ مفهومي و مصداقي، نياز به بروزرساني 
دارد. امروز آزادي هاي مشروع چيست؟ گاهي در دنيا 
و حتي بعضاً در كشور خود ما، مقوله آزادي به گونه اي 
مطرح مي شود كه اساساً ضدآزادي است؛ امروز در برخي 
كشورهاي غربي بالاترين ظلم را به زنان روا مي دارند و از 
آن به عنوان آزادي نام مي برند؛ امروز در همان كشورها، 
بيش��ترين محدوديت ها را در قبال انس��ان ها اعمال 
مي كنند و اسم آن را آزادي مي گذارند. ما مي خواهيم از 

آزادي هاي مشروع مردم دفاع كنيم.
رييس ق��وه قضايي��ه در ادامه، با قدردان��ي از زحمات 
و خدمات حجت الاس��ام مرتضوي مق��دم در زمان 
تصدي بيش از چهار س��اله رياست ديوان عالي كشور، 
گفت: حجت الاسام والمسلمين مرتضوي مقدم همه 
وسع خود را در راستاي پيشبرد امور در سِمت رياست 
ديوان عالي به كار بستند؛ بر همين اساس از وي، كمال 
قدرداني را داريم و ايشان را به سِمت مشاور عالي رييس 
قوه قضاييه منصوب مي كنيم و اعتقاد داريم كه ايشان 

مي تواند در مناصب مهم ديگري، منشأ خدمت باشد.

زمان صدور صورتحساب ها
در سامانه موديان تعيين شد

رييس س��ازمان امور مالياتي گفت: طبق مصوبه اخير 
مجلس، اش��خاص حقيقي تا يكم مهرماه و اشخاص 
حقوقي تا يكم دي ماه فرصت دارند تكاليف خود را در 

سامانه موديان و پايانه هاي فروشگاهي انجام دهند.
هادي سبحانيان، در حاشيه بازديد وزير اقتصاد از اداره 
مالياتي غرب تهران درباره نظارت بر س��امانه موديان 
و پايانه هاي فروش��گاهي، اظهار داشت: يكي از قوانين 
مصوب كه ملزم به پيگيري آن هستيم، سامانه موديان و 

پايانه هاي فروشگاهي است.
وي افزود: براي گذار به يك نظ��ام مالياتي داده مبنا و 
هوشمند بايد فرهنگ سازي انجام شود، به همين دليل 
با پيشنهاد دولت به مجلس و مصوبه اخير مجلس، قانون 

تسهيل تكاليف  موديان تصويب  شد.
رييس سازمان امور مالياتي گفت: مصوبه مجلس كسب 
و كارها و اش��خاص حقوقي را ملزم ك��رد براي صدور 
صورتحساب به س��امانه موديان مراجعه كنند، بر اين 
اساس از يكم مهرماه امسال اشخاص حقيقي و از يكم 
دي ماه اشخاص حقوقي مكلف شدند در يك بازه زماني 
يكي دو ماهه تكاليف خود را انجام دهند. وي با بيان اينكه 
شعار محوري ما تكريم ارباب رجوع و تعظيم همكاران در 
سازمان امور مالياتي است، ادامه داد: يكي از مولفه هاي 
تكريم ارباب رجوع اين است كه در وقت آنان صرفه جويي 
شود. با انجام تكاليف از طريق سامانه موديان ديگر مميز 
ح��ق ورود به پرونده ها را ندارد و اصل بر صحت ادعايي 
است كه موديان بر س��امانه وارد مي كنند. سبحانيان 
خاطرنش��ان كرد: اين موض��وع را پيگيري مي كنيم و 
اميدواريم با همراهي اصناف و مشاغل و فعالان اقتصادي 
موفق باشيم. وي گفت: تاكنون بيش از ۲۵ هزار شركت 
به اين س��امانه ملحق ش��ده اند و در نظر داريم اسامي 
شركت هاي متصل را به صورت عمومي اعام كنيم، البته 
به موجب قانون هم اكنون هيچ شركت متخلفي نداريم.

ركود از اقتصاد امريكا دور شد
جي پي مورگان اعام كرد ديگر ش��اهد ركود در 
ايالات  متحده در س��ال ج��اري نخواهيم بود. به 
گزارش اكونوميك، مايكل فرولي، اقتصاددان ارشد 
جي پي مورگان چيس اظهار كرد: ايالات متحده 
احتمالا از ركود در س��ال ج��اري اجتناب خواهد 
كرد زيرا پيش بيني داده ها براي س��ه ماهه آينده 
نشان مي دهد كه اقتصاد با س��رعتي مناسب در 

حال گسترش است.
فرولي گفت: با توجه به اين رشد، ما شك داريم كه 
اقتصاد به س��رعت حركت مناسب خود را در اوايل 
سه ماهه آينده همانطور كه قبا پيش بيني كرده 
بوديم از دست بدهد و به سمت يك انقباض خفيف 
سقوط كند. وي هشدار داد در صورتي كه فدرال رزرو 
تصميم بگيرد نرخ هاي بهره را فراتر از جدول زماني 
پيش بيني شده بالاتر نگه دارد، خطر ركود اقتصادي 

بالا باقي مي ماند.
پيش از اين، باب ميشل، مدير ارشد سرمايه گذاري 
بانك، پيش بيني كرده بود كه اقتصاد كشور امريكا 

تا پايان سال ۲۰۲۳ وارد ركود خواهد شد.
جيمي ديمون، مديرعامل جي پي مورگان تاكيد 
كرد كه شوك هاي اخير به بخش بانكي اين كشور، 

خطر ركود در ايالات متحده را افزايش داده است.

رهبر انقلاب در ديدار با اعضاي ناوگروه ۸۶: 

دفاع از عملكرد يا تلاش براي پيدا كردن مقصر

ممانعت امريكا از عبور كشتي ها غلط زيادي است

دولت رييسي از كارنامه اقتصادي دو ساله خود راضي است؟
»پايان روابط فساد انگيز و جريان رانت خواري، ساخت ۴ 
ميليون مسكن در ۴ سال، برخورد با مظاهر فساد، تغيير 
وضع موجود به نفع مردم، تحول در نظام اجرايي و ش��يوه 
اداره كشور، سامان دادن اقتصاد، معيشت و فرهنگ و مسائل 
اجتماعي و حقوق مردم در عرصه سياست خارجي، اصاح 
نظام بانكي كشور، سوق دادن نقدينگي به سمت توليد، 
تك رقمي شدن تورم، پرداخت هزينه درمان از طريق ارايه 
كارت سامت براي برخي از اقشار جامعه، توجه به معيشت 
و حقوق پزشكان و پرستاران، ايجاد يك ميليون شغل به 
صورت سالانه، رايگان شدن اينترنت براي دهك هاي پايين 
جامعه، كاهش ۵۰ درصد از هزينه هاي درمان، رونق اقتصاد 
فضاي مجازي، مبارزه با فساد در همه بخش ها، قرار دادن 
توليد به عنوان اولويت نخس��ت و برنامه ريزي براي آنكه 
نقدينگي به طرف توليد برود، ايجاد تيم اقتصادي هماهنگ، 
اجراي خصوصي سازي واقعي، مديريت بازار، استفاده از ۷۰ 
درصد ظرفيت خالي اقتصاد كشور، ايجاد سازوكارها براي 
افزايش توليد، هدايت نقدينگي به س��مت توليد، تحقق 
شفافيت و صداقت با مردم، تك رقمي شدن تورم، در اولويت 
بودن سفره مردم« تنها بخشي از وعده هاي كان انتخاباتي 
است كه ابراهيم رييسي در دوره مبارزات انتخاباتي و آغاز 
به كار دولتش به مردم داد و حالا با رسيدن دولت او به نيمه 
راه، اين سوال وجود دارد كه اساسا چه ميزان از اين اهداف 

كان محقق شده است؟
هرچند از همان ابتدا نيز به نظر مي رس��يد كه دسترسي 
به بسياري از اهداف كان اقتصادي ايران تنها در صورت 
بهبود اوضاع در سطح كان، كنار رفتن تحريم ها و آشتي  با 
كشورها و نهادهاي بين المللي ممكن است اما رييسي نيز 
مانند بسياري از مقامات تصميم گير كشور در ابتداي آغاز به 
كار خود وعده هايي داد كه پيگيري آنها از همان ابتدا با اما و 
اگر مواجه بود. در شرايطي كه دسترسي دولت به درآمدهاي 
بين المللي تحت تاثير تحريم هاي امريكا، شرايط دشوار 
خود را طي مي كند و از سال ۹۷ تا امروز، فروش نفت ايران 
با محدوديت هاي جدي مواجه بوده، در واقع سخن گفتن 
از بهبود جدي فضاي اقتصادي در كوتاه مدت، عما دشوار 
به نظر مي رسد. با اين وجود اما مقامات دولت سيزدهم در 
طول ماه هاي گذشته بارها بر موفقيت در دسترسي به برخي 
اهداف اقتصادي سخن گفته و بر اين موضوع تاكيد كرده اند 
كه دولت در پيگيري اهداف موفقيت هاي بزرگي داشته 
است. آمارهاي رسمي ارايه شده از سوي نهادهاي دولت اما 
نشان مي دهد كه چالش ها در حوزه هاي كان همچنان به 
جاي خود باقي مانده اند. يكي از اصلي ترين چالش ها در اين 
حوزه موضوع تورم است. همانطور كه مقام معظم رهبري 
نيز در ابتداي سال جاري تاكيد كردند، در ۱۴۰۲ دولت و 
س��اير نهادها بايد تمركز خود را بر كاهش تورم و به شكل 
همزمان رشد اقتصادي استوار كنند. آمارهاي ارايه شده 
از رش��د اقتصادي كشور در سال هاي اخير نشان مي دهد 
كه پس از افت جدي اعداد در س��ال هاي ابتدايي تحريم، 
ميزاني از رش��د مثبت در اين سال ها به ثبت رسيده است 
اما همچنان اين ابهام وجود دارد كه آيا اين رشد مي تواند 
ايران را به اهداف كان خود يعني ثبت رشد اقتصاي سالانه 
هشت درصد و البته جبران سال هاي سخت تحريم نزديك 
كند؟ تورم نيز در اين سال ها با محدوديت هاي خاص خود 
مواجه بوده و به طور خاص پس از حذف ارز ۴۲۰۰ توماني 
شرايط آن پيچيده تر نيز شد. با اين حال از خرداد ماه امسال 

بار ديگر تورم نزولي شده هرچند آمارها از اين مي گويند كه 
تورم همچنان بالاي ۴۰ درصد باقي مانده و مشخص نيست 
كه چه زماني به سمت تك رقمي شدن حركت خواهد كرد. 
با اين حال آنطور كه از وزارت اقتصاد خبر مي رسد، دولت 
نه تنها نسبت به عملكرد خود ترديد ندارد كه حتي معتقد 
است كه بسيار خوب توانسته كشور را اداره كند. در بخشي 
از اين گزارش آمده: در حالي كه در دهه ۹۰ هرگونه مسير 
اصاحي در اقتصاد تعطيل شده و همين بي عملي در اين 
سال ها كشور را با مشكات متعددي از جمله رشد منفي 
تشكيل سرمايه، رشد بي رويه نقدينگي، استقراض بي رويه 
از بانك مركزي، ايجاد چرخه معيوب تخصيص ارز ترجيحي 
و ناترازي هايي از جمله در صندوق هاي بازنشستگي، نظام 
بانكي، انرژي و غيره مواجه كرده بود، دولت سيزدهم ناچار 
به اجراي برخي اصاحات بود؛ زيرا مزمن شدن اين مسائل 
و راهكارهاي كوتاه مدت فقط مي توانست مسكني مقطعي 

باشد كه بحران ها را عميق تر مي كند.
دولت در هفت ماه نخس��ت كار خود از اس��فند ۱۴۰۰ و 
فروردين ۱۴۰۱ با اتكا به همين مسير اصاحي به سرعت 
تورم را كنترل كرد، اما مجموعه اتفاقاتي كه از ارديبهشت ماه 
س��ال قبل رخ داد و تا پايان سال نيز ادامه يافت؛ از مسائل 
داخلي و قيمت هاي جهاني گرفته تا سياس��ت حذف ارز 
۴۲۰۰ توماني و اغتشاشاتي كه رخ داد و همچنين جنگ 
ارزي كه در پاييز و زمستان شاهد بوديم؛ موجب شد تا سال 
۱۴۰۱ به لحاظ تورمي س��ال ناخوشايندي براي دولت و 
مردم باشد. به همين دليل از اسفند ۱۴۰۱ تدابيري براي 
حل مس��ائل خارجي و داخلي و هماهنگي تيم اقتصادي 
دولت انجام ش��د كه در نتايج آن از اس��فند سال گذشته، 
فروردين، ارديبهشت و خرداد ۱۴۰۲ افزايش قيمت هاي 
ماهانه از پنج درصد به چهار درصد، س��ه درصد و سپس 
۲ درصد رسيد و روندها به سمت و سوي ثبات اقتصادي 

حركت  مي كند.
همچنين بر اساس آخرين گزارش مركز آمار ايران، تورم 
بعد از ي��ك دوره ۱۴ ماهه به كانال ۳۰ درصد بازگش��ته 
اس��ت. نرخ تورم ماهانه تيرماه با ثبت عدد ۱.۹۵ كمترين 
عدد ۱۶ ماه گذشته است. تورم نقطه به نقطه نيز با كاهش 
۳.۲ واحد درصدي نس��بت به خرداد به عدد ۳۹.۴ درصد 
رس��يد. در بخش حقيقي اقتصاد، كش��ور با مشكل افت 

س��رمايه گذاري مواجه بود كه در بخش س��رمايه گذاري 
در ساختمان و ماشين آلات كاهش سرمايه گذاري قابل 
مشاهده بود كه اين روند اصاح شده است. در واقع دولت 
سيزدهم فعاليت خود را در ش��رايطي آغاز كرد كه ارزش 
تشكيل سرمايه در پايان سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۶ 
معادل ۱۸ درصد كاهش يافته بود؛ يعني اقتصاد ايران در 
حوزه تشكيل سرمايه در چهار سال مذكور نه فقط بزرگ تر 
نش��ده، بلكه به ميزان قابل توجهي كوچك تر ش��ده بود. 
ميانگين سرمايه گذاري سالانه بخش ساختمان در چهار 
سال مذكور منفي ۴.۲ درصد و در ماشين آلات نيز منفي 
۴.۶ درصد بود. اما با تغيير ريل سياست گذاري در ابتداي 
آغاز به كار دولت سيزدهم، شاهد جهش تشكيل سرمايه 
در كشور هستيم و تشكيل سرمايه ثابت ناخالص بخش 
ماشين آلات و س��اختمان در سال ۱۴۰۱ نسبت به دوره 
قبل به ترتيب ۱۵.۴ و ۱.۲ درصد رشد كرده است. كاهش 
تدريجي نرخ رش��د نقدينگي به عنوان يكي از موتورهاي 
تورم زا نيز از سوي دولت با جديت دنبال شد و شاهد بوديم 
كه نرخ رشد نقدينگي در خردادماه امسال پس از ۱۶ ماه، 
نرخ رشد مقدار ۱۲ ماهه آن به زير ۳۰ درصد كاهش پيدا 
كرد كه اين موضوع از مس��ير انضباط بخشي به بودجه و 
پرهيز دولت از استقراض پولي از بانك مركزي محقق شده 
اس��ت. عدم استقراض دولت از بانك مركزي منجر به اين 
شد كه در سال ۱۴۰۱ خالص بدهي دولت به بانك مركزي 
بهبود پيدا كرده و در پايان اين سال به منفي ۱۲۵ درصد 
رسيد. ناديده گرفتن دستاوردهاي دولت با استناد به تورم 
مزمني كه طي پنج سال گذشته توان و قدرت خريد مردم 
را كاهش داده، به دور از انصاف است. زيرا برخاف همين 
منفي بافي ها، دولت اقدامات زيربنايي براي كاهش فشار بر 
مردم و رشد اقتصادي انجام داده است. كاهش شديد تورم 
توليد كننده از مصاديقي است كه اگر قرار بر نقد منصفانه 
عملكرد دولت سيزدهم باشد نبايد ناديده گرفته شود. اين 
متغير در دولت س��ابق به سقف تاريخي خود يعني ۱۰۳ 
درصد در ارديبهش��ت ۱۴۰۰ رسيده بود كه با كاهش ۷۱ 
واحد درصدي به س��طح ۳۲ درصد در ارديبهشت امسال 

رسيد يعني در دولت سيزدهم يك سوم شد.
عاوه بر اي��ن موارد اتكا بر ديپلماس��ي اقتصادي فعال با 
همسايگان و كشورهاي همسو، تكيه بر درآمدهاي پايدار 

براي كاهش وابستگي به نفت و … از ديگر ابعاد اصاحات 
اقتصادي دولت است كه  در نتيجه آن و در راستاي اصاح 
نطام مالياتي و ايجاد شفافيت بر اساس گزارش خزانه داري 
كل كشور، در ۴ ماهه سال ۱۴۰۲ با ۲۱۶ هزار ميليارد تومان 
وصولي درآمدها از محل ماليات همراه بوديم كه ۵۲ درصد 
نسبت به سال قبل افزايش داشته كه بخش مهمي از اين 
افزايش ناشي از افزايش تعداد موديان مالياتي بوده است؛ 
يعني ۲.۵ ميليون مودي مالياتي، تعداد موديان نزديك به ۶ 
ميليون شده است. بخش ديگر درآمدها مربوط به گمرك 
ايران است كه در چهارماهه امسال ۱۷ هزار ميليارد تومان 
درآمد كسب ش��ده كه افزايش ۷۴ درصدي يافته است.

همچنين در چهار ماهه امسال افزايش ۵۷ درصدي فروش 
نفت و افزاي��ش ۱۰۳ درصدي تخصيص هاي عمراني در 
سال جاري حكايت از به حركت درآمدن چرخ اقتصاد دارد.

در آمارهاي خرد نيز دولت تاكي��د دارد كه كارها در حال 
پيگيري است. سيد احسان خاندوزي در بازديد از اداره كل 
ماليات غرب اس��تان تهران با اشاره به افزايش درآمدهاي 
ماليات��ي گفت: در چهار ماهه نخس��ت امس��ال ۴۰ هزار 
ميليارد تومان درآمد حاصل از ماليات بر ارزش افزوده به 
شهرداري ها و دهياري ها پرداخت شد كه نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته دو برابر افزايش يافته است. وي افزود: 
اين افزايش پرداختي ناشي از افزايش درآمدهاي مالياتي 
اس��ت كه نه تنها مي تواند در اداره كش��ور و ش��هر كمك 
كند بلكه منافع ملي را نيز در ب��ر دارد. چرا كه حركت به 
سمت تامين منابع اداره كشور از طريق درآمدهاي پايدار 
و غير تورمي مانند درآمدهاي ماليات��ي همواره از جمله 
سياس��ت هاي دولت بوده و هم اكنون در حال گذر از نوع 
سنتي ماليات س��تاني به سمت ماليات ستاني هوشمند 
هستيم. وي با اش��اره به شناس��ايي فرارهاي مالياتي در 
راستاي افزايش درآمدهاي پايدار و غير تورمي كشور، گفت: 
در تاشيم تا از ساز و كار كاغذ محور به سمت الكترونيكي 
كردن حركت كنيم تا مراجعات حضوري مردم را كاهش 

دهيم .
خاندوزي با اشاره به موانع پيش روي متقاضيان دريافت 
وام ازدواج گفت: همانطور كه بانك مركزي اعام كرده بود 
كه به صورت متمركز بخشنامه هاي مربوطه را ارايه مي كند 
و حدود ۳۰۰ هزار نفر در صف دريافت وام هس��تند. طبق 
وعده بانك مركزي تا پايان شهريور صف دريافت اين وام به 
صفر مي رسد. وزير اقتصاد همچنين درباره ماليات بر عايدي 
سرمايه با بيان اينكه زيرساخت هاي لازم براي اجراي آن 
فراهم است گفت: در زمينه ماليات بر عايدي سرمايه پس 
از نهايي شدن فرآيند مصوبه آن به طور رسمي آن را اباغ 
خواهيم كرد. همچنين پس از اباغ بايد مراحل قانوني آن 
نيز طي ش��ود. وي گفت: با توجه به تاكيد رييس جمهور 
درباره مبارزه با س��وداگري و سفته بازي، تاش كرديم تا 
زيرس��اخت هاي اباغ آيين نامه ها و مقررات فراهم باشد 
تا پس از اباغ قانون به صورت رس��مي بتواني��م آن را در 

كوتاه ترين زمان ممكن اجرايي كنيم.
با وجود تمام تاكيدات دولت به نظر مي رسد اين در نهايت 
مردم هستند كه بايد نظر بدهند كه آيا در طول اين دو سال 
شرايط اقتصادي شان بهبود يافته يا شرايط سخت تر شده 
است؟ دولت همچنان از آينده و بهبود شرايط در ماه هاي 
پيش رو مي گويد و بايد ديد كه در نيمه دوم كار خود تا چه 

حد در رسيدن به اين اهداف موفق خواهد بود. 

فرزين خبر داد

رييس كل بانك مركزي در دي��دار با وزير امور خارجه 
سريانكا توسعه روابط پولي و بانكي را لازمه توسعه روابط 

اقتصادي دو كشور دانست.
محمدرضا فرزين - رييس كل بانك مركزي - در ديدار با 
علي صدري - وزير امور خارجه سريانكا با تاكيد بر عاقه 
دو كشور بر گسترش روابط تجاري، توسعه روابط پولي و 
بانكي را لازمه تقويت و توسعه روابط اقتصادي دو كشور 
دانست. فرزين در اين نشست با اشاره به اهميت اتحاديه 
پاياپاي آسيايي در توسعه روابط تجاري دو كشور گفت: 
اتحاديه پاياپاي آسيايي بستر بسيار مناسبي براي توسعه 
روابط تجاري و پولي دو كشور است و از اين بستر مي توان 
براي تس��ويه مطالبات نيز بهره ب��رد. رييس كل بانك 
مركزي با ارايه پيشنهاد تشكيل كارگروه تخصصي و 
فني بانكي و پولي ميان بانك هاي مركزي دو كشور افزود: 
تش��كيل اين كارگروه در تسريع و تسهيل موضوعات 
بانكي نقش مهمي مي تواند داش��ته باشد و از ظرفيت 
آن براي توس��عه روابط و همكاري هاي پولي و بانكي و 

مبادلات اقتصادي نيز مي توان استفاده كرد.
فرزين توافقات صورت گرفته بين سريانكا و ساير 
نهادهاي اقتصادي در ايران را مورد قبول بانك مركزي 
دانست و افزود: اگر هدف توسعه تجارت در دستوركار 
قرار دارد، بايد بانك مركزي دو كش��وري بسترهاي 
پولي و مبادلات پول��ي را راهبري كنند. رييس كل 
بانك مركزي افزود: ايران علي رغم تحريم هاي يك 
جانبه توانسته است روابط تجاري پايداري با شركاي 
تجاري خود برقرار كند، بدون اينكه مشكاتي براي 
شركاي تجاري از منظر تحريم ها ايجاد شود. فرزين 
اف��زود: ايران در ح��ال حاضر آمادگ��ي كامل براي 
همكاري با سريانكا در جهت گسترش روابط پولي و 
تجاري در قالب اتحاديه پاياپاي آسيايي را دارد. در اين 
ديدار علي صدري - وزير امور خارجه سريانكا نيز با 
اش��اره به روابط طولاني و مستمر دو كشور آمادگي 
خود براي افزايش سطح تجارت دو كشور اعام كرد 
و گفت: تشكيل كميته دوجانبه بانكي ميان ايران و 
سريانكا براي پيگيري موضوعات دوجانبه و تسهيل 
امور تجاري قطعا به توسعه همكاري هاي دوكشور 
ختم مي ش��ود. وزير امور خارجه س��ريانكا افزود: 
بانك مركزي س��ريانكا در بس��تر اتحاديه پاياپاي 
آسيايي، اقدامات را پيگيري مي كند. وي همچنين از 
حمايت هاي ايران از سريانكا در صندوق بين المللي 

پول قدرداني كرد.

توسعه مراودات تجاري و بانكي 
با سريلانكا در دستور كار



گلناز پرتوي مهر|
يارانه هاي انرژي ابزار مهمي است كه توسط دولت ها 
در سراسر جهان براي حمايت از اقتصادشان استفاده 
مي شود. درحالي كه اين يارانه ها اگر بدون هدف و بدون 
برنامه ريزي دقيق باشد، به ناكارآمدي بزرگي تبديل 
خواهد ش��د. اين موضوع و اعطاي رانت خوراك ارزان 
به خوبي در صنعت پتروشيمي هاي خوراك گازي نيز 
ديده شده اس��ت كه نه تنها سودآوري نداشتند؛ بلكه 
در بلندمدت نيز ارزش كاسته در اقتصاد ايجاد كردند. 
اين رويكرد غلط سبب شده است كه كشور نيز از محل 
اعطاي رانت خوراك ارزان و توسعه خام فروشي متانول 

ضربه جدي خورده است.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، در ايران چند دهه است 
كه دولت ياران��ه ارزان انرژي و خ��وراك انرژي ارزان 
به صنعت پتروش��يمي مي ده��د. بااين حال افزايش 
مص��ارف گازي و اعطاي رانت خوراك ارزان در بخش 
صنعت پتروشيمي، ما را به سمت بهره وري بالاتر نبرد. 
همچنين رانت خوراك ارزان پتروشيمي ها سبب شده 
است كه كش��ور از راهكارهاي موازي استفاده از گاز 
نيز محروم شود و به درآمدهاي حاصل از خام فروشي 
متانول بس��نده كند كه درآمدهاي بسيار پايين تري 
نسبت به صادرات خام گاز طبيعي نيز دارد. در نتيجه 
صنعت پتروشيمي كشور در توس��عه زنجيره ارزش 
شكست خورده است و كش��ور نتوانسته است از رانت 
انرژي ارزان نيز به عنوان مش��وق در جهت اس��تفاده 
از منابع طبيع��ي خود براي ايجاد يك اقتصاد پايدار و 

متنوع استفاده كند.
يكي از مهم ترين تأثيرات يارانه انرژي ارزان و اعطاي 
خوراك پتروشيمي، افزايش خام فروشي بوده است. 
با تمرك��ز بر داده ه��اي صادرات��ي و وارداتي صنعت 
پتروشيمي در سال ۱۴۰۰، ارزش هر تن محصولات 
پتروشيمي صادراتي كشور كمتر از ۳۶۰ دلار است؛ 
ولي ارزش هر تن محصولات پتروش��يمي وارداتي به 
بيش از ۱۹۰۰ دلار به ازاي هر تن رسيده است كه نشان 
از صادرات محصولات خام و واردات محصولات باارزش 

افزوده بسيار بالا دارد. 
يارانه ارزان قيمت سوخت گاز منجر به توسعه زنجيره 
ارزش در صنعت پتروشيمي نشده است. زنجيره ارزش 
به فرايند تبديل مواد خام به محصولات نهايي اشاره 
دارد. در مورد صنعت پتروشيمي، زنجيره ارزش شامل 
همه چيز از استخراج گاز طبيعي تا توليد محصولات 
پلاستيكي اس��ت. يارانه هاي اعطايي دولت در زمينه 
شكل گيري زنجيره ارزش محصولات صادراتي شكل 
بگيرد؛ اما متانولي ها بدون تمركز بر زنجيره ارزش، به 
توسعه خام فروش��ي و صادرات خام متانول پرداخته 
اس��ت كه درآمدهاي دولت را به ش��دت كاهش داده 
است. عدم توسعه زنجيره نيز پيامدهاي منفي متعددي 
براي اقتصاد ايران داش��ته اس��ت. اول، توانايي كشور 
را ب��راي ايجاد محصولات باارزش بالات��ر كه درآمد و 
اشتغال زايي بيشتري ايجاد مي كند، محدود كرده است. 
دوم، اين كشور را در برابر نوسانات قيمت جهاني كالاها 

آسيب پذيرتر كرده است. در نهايت، توانايي كشور براي 
تنوع بخشيدن به اقتصاد خود را كه براي رشد اقتصادي 

بلندمدت ضروري است، مختل كرده است.
همچنين با درنظرگرفتن منابع درآمدي دولت از محل 
اعطاي ران��ت خوراك ارزان گاز به پتروش��يمي هاي 
متانول��ي در س��ال ۱۴۰۱ حدود ۱،۲ ميلي��ارد دلار 
درآمدزايي داشته است و متانولي ها نيز از محل فروش 
محصولات خود به داخل و خارج از كشور، ۲،۱ ميليارد 
دلار درآمد ارزي داش��ته است؛ اين در حالي است كه 
راهكارهاي موازي استفاده از خوراك معادل اعطايي 
به پتروش��يمي هاي متانولي نيز وجود دارد و اگر اين 
گاز را صادر كنيم، به بيش از ۳ ميليارد دلار درآمدزايي 

خواهد رسيد.
عملًا وضعيت نابس��امان پتروش��يمي هاي متانولي 
باعث شده است كه نه تنها درآمدهاي دولت به شدت 
كاهش يافته اس��ت؛ بلكه درآمدزايي ارزي كشور نيز 
به شدت كاهش يافته است. با رويكرد غلط عدم توسعه 
زنجيره ارزش پتروش��يمي هاي شاخه متانول طبق 
آمار خروجي كدال در سال ۱۴۰۱، درآمدزايي دولت 
و كش��ور از محل اعطاي رانت خ��وراك بيش از ۱،۸ 
ميليارد دلار نسبت به صادرات خام گاز به كشورهاي 
همسايه، كاهش يافته است. همچنين ارزآوري كشور 
نيز طبق همين آمار حدود ۱ ميليارد دلار كاهش يافته 
اس��ت و بدين ترتيب اعطاي رانت خ��وراك ارزان به 
پتروشيمي هاي متانولي و صادرات خام متانول نه تنها 
براي كشور ارزش افزوده ايجاد نكرده است؛ بلكه ارزش 
كاسته نيز داشته اس��ت و همچنين تداوم توليد اين 
متانولي ها به صورت كامل به رانت خوراك ارزان وابسته 
شده اس��ت و به جاي متانول در حال صادرات انرژي 

ارزان خود هستيم.
براي تداوم اقتصادي توليد متانول در كشور بايد نياز 
مصرف داخلي كشور با تكميل زنجيره ارزش متانول 
توسعه يابد كه شامل سه شاخه اصلي توسعه زنجيره 
ارزش متانول، ش��امل ش��اخه بلندينگ س��وختي، 

ش��اخه مرتبط با الفين ها و در نهايت ساير مواد نظير 
فرمالدهيدها و اس��يد استيك خواهد شد كه متناظر 
با هر يك و بر اس��اس ارزش افزوده و بازاريابي شركت 
متانولي متناظر، امكان توسعه هر يك از اين زنجيره ها 
با س��رمايه گذاري بين ۲۰۰ تا ۴۰۰ ميليون دلاري را 
خواهيم داشت. شاخه بلندينگ سوختي است شامل 
دي متيل ترفلانات، MTBE و DME خواهد شد كه بر 
اساس سرانه وارداتي و براي جبران نياز داخل كشور به 
صورت ميانگين تنها با يك لايه تكميل زنجيره ارزش، 
قيمت ميانگين وزني محصول حاصل از توسعه زنجيره 
ارزش به ۴75 دلار بر هر تن خواهد رسيد كه اين عدد 
 MTBE براي مهم ترين ماده اين زنجيره سوختي يعني
به ازاي هر تن برابر با ۱۲۰۰ دلار به ازاي هر تن اس��ت 
كه با تركيب آن در مواد سوختي نظير بنزين، اوكتان 

بنزين را افزايش چشم گيري خواهد داد.
در شاخه بعدي به س��مت الفين ها خواهيم رفت كه 
اتيلن و پروپيلن به عنوان يكي از س��ه ش��اخه اصلي 
تبديلي متانول خواهيم رفت كه بر اساس سرانه وارداتي 
و براي جبران نياز داخل كشور به صورت ميانگين تنها 
با يك لايه تكميل زنجيره ارزش، قيمت ميانگين وزني 
محصول حاصل از توسعه زنجيره ارزش به 57۰ دلار 
بر هر تن خواهد رس��يد. شاخه بعدي متناظر با ديگر 
محصولات خروجي ديگر نظير فرمالدهيدها و اسيد 
استيك است كه مرتبط با اين شاخه به دليل كاربرد 
كمتر ش��اهد كاهش قيمت به ازاي هر تن محصول 

توليدي هستيم
با اين وجود س��ناريوهاي اصلي در لايه اول توس��عه 
زنجيره ارزش به شرح مواد فوق و شاخه هاي ذكر شده 
اس��ت كه همگي در داخل كشور نياز دارند و بسته به 
نياز داخلي و همچنين بازارهاي اطراف امكان توسعه 

زنجيره ارزش در هر يك از شاخه هاي فوق است.
در همين راس��تا باتوجه  به اهميت موض��وع با مدير 
پيش��ين امور بين الملل ش��ركت ملي نفت ايران به 

گفت وگو نشسته كه نتيجه را باهم مي خوانيم.

   رونق اقتصادي زير سايه تكميل
زنجيره ارزش 

 محمدعلي خطيبي با بيان اينكه متأسفانه در بخش 
پتروش��يمي محصولات ب��اارزش افزوده ب��الا توليد 
نمي ش��ود، به خبرنگار »تعادل« عنوان كرد: در اين 
راستا مي توان به متانول كه بيش از ۹5 درصد توليدات 
خود را به صورت خام به كش��ورهاي شرق آسيا صادر 

مي كند اشاره كرد.
وي با بيان اينكه در مجوزهاي اين واحدها صادر شده 
و سياست دولت هم تعطيلي اين مراكز نيست، اذعان 
كرد: هدف دولت سيزدهم احيای واحدهاي تعطيل و 
نيم كاره است و به همين دليل نمي توان انتظار تعطيل 

واحدهاي متانولي را داشت.
نماينده پيش��ين ايران در هيات عام��ل اوپك گفت: 
متأس��فانه مجوز صادر ش��ده در حوزه پتروش��يمي 
علي الخصوص متانول به شكلي نبوده كه ايجاد زنجيره 

ارزش درآمد ارزي براي كشور كند .
خطيبي با بيان اينكه اعطاي رانت خوراك و تسهيلات 
ارزان قيمت باعث شده كه اكثر واحدهاي پتروشيمي 
به سمت تكميل زنجيره ارزش نروند، اذعان كرد: براي 
اصلاح اين روند دولت بايد با اعطاي مش��وق يارانه اي 
مشروط به تكميل زنجيره، متانولي را به سمت تكميل 

زنجيره ارزش سوق دهد.
مدير پيش��ين امور بين الملل شركت ملي نفت ايران 
ضمن تأكيد بر لزوم س��رمايه گذاري در پتروشيمي 
متانولي براي تكميل زنجيره ارزش توليد محصولات 
پيچده گفت: در اين راس��تا دول��ت بايد به اين بخش 
كمك كند كه هر چه زودتر از خام فروش��ي دس��ت 
بردارند. خطيبي با بيان اينكه گاهي اوقات نرخ خوراك 
ارزان به متانولي ها رانت گس��ترده ايجاد كرده است، 
ابراز كرد: اعطاي خ��وراك ارزان بي چون وچرا به نفع 
پتروش��يمي نيس��ت؛ اما از طرفي هم نباي��د آن قدر 

سخت گيري كرد كه اين واحدها تعطيل شوند.
وي با بيان اينكه اعط��اي بي چون وچرا خوراك ارزان 
و رانت موجود در پتروش��يمي باعث مي شود كه اين 
واحدها در يك سطح باقي بمانند و زنجيره را تكميل 
نكنن��د، اذعان كرد: خام فروش��ي واحدهاي متانولي 
غيراقتصادي و ناكار كارآمد بوده تكرار اين روند تأثير 

مستقيمي بر كاهش درآمد دولت خواهد گذاشت.
مدير پيش��ين امور بين الملل شركت ملي نفت ايران 
با بيان اينكه واحدهاي متانولي بايد به سمت تكميل 
زنجي��ره ارزش حركت كنن��د، عنوان ك��رد: در اين 
راستا دولت بايد براي اين واحدها زمان تعيين كند و 
درصورتي كه در زمان مقرر زنجيره را تكميل كردند به 

آنها تسهيلات ارزان قيمت دهد.
خطيبي ضمن انتقاد از اعطاي مجوز به شكل كنوني 
و خام فروش��ي، افزود: افرادي كه به اين شكل مجوز 
دادند بايد پاس��خگو باشند چرا كه به اين دليل به اين 
واحدها يارانه داده شده كه آنها بتوانند زنجيره ارزش 
خود را تكميل كنند؛ اما متأس��فانه اين اتفاق تاكنون 

رخ نداده است 

رویداداخبار

ادامه از صفحه اول
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سالانه 180 ميليارد دلار انرژي 
در ايران مصرف مي شود

استاد دانشگاه گفت: در ايران روزانه معادل ۶.۸ ميليون 
بشكه نفت به ارزش ۱۸۰ ميليارد دلار در سال، انرژي 
مصرف شده كه اين انرژي صرف توليد نمي شود و به طور 
مثال آلمان با همين ميزان مصرف انرژي توليد ناخالص 
داخلي آن ۱۰ برابر ايران است. هاشم اورعي استاد برق 
دانشگاه شريف در گفت وگو با فارس، با اشاره به وضعيت 
مصرف انرژي در كشور عنوان كرد: آمار و ارقام مصرف 
انرژي در كش��ور غيرقابل باور است. ما روزانه معادل 5 
ميليون بشكه نفت، گاز طبيعي و ۱.۸ ميليون بشكه نيز 
نفت مصرف مي كنيم كه مجموعا مي شود ۶.۸ ميليون 
بشكه نفت. وي افزود: ارزش اين انرژي مصرف حدود 
۱۸۰ ميليارد دلار در سال است يعني حدود ۴۰ درصد 
توليد ناخالص داخلي ايران مربوط به انرژي است. توليد 
ناخالص داخلي ايران ۴5۰ ميليارد دلار اس��ت. ارزش 
انرژي مصرفي در ايران و آلمان تقريبا برابر است اما توليد 
ناخالص داخلي آلمان ۱۰ برابر ايران است. اورعي تاكيد 
كرد: يعني ما از انرژي براي توليد استفاده نمي كنيم بلكه 
آن را هدر مي دهيم و در مقايسه با اروپا ۲۰ برابر انرژي 
بيشتري براي توليد يك واحد كالا در اقتصاد مصرف 
مي كنيم. شايد هيچ كشوري مثل ايران در دنيا وجود 
نداشته باشد كه اينقدر از سرمايه خود بد استفاده  كند. 
استاد برق دانشگاه شريف بيان كرد: ما در حوزه انرژي 
وارد كوچه بن بست شده ايم و با حرف و شعار نمي توان 
مشكل را حل كرد. با حذف صورت مساله نيز نمي توان 
بح��ران انرژي را حل كرد و ما بايد وق��وع اين بحران را 
بپذيريم و به مردم نيز صادقانه اعلام كنيم. همچنين 
بايد يك برنامه جامع براي حل ناترازي انرژي تدوين 
و اجرايي كنيم. كاغذها و اس��نادي كه تاكنون در اين 
حوزه نوشته شده بيشتر شبيه انشاء است و به درد كشور 
نمي خورد. وي ادامه داد: بحران انرژي موضوعي است 
كه به زودي كشور درگير آن خواهد شد و همين الان 
نيز نشانه هاي آن در خاموشي صنايع در تابستان و قطع 
گاز اين واحدها در زمستان قابل مشاهده است. قطعا در 
آينده نيز با تداوم روند فعلي اوضاع بحراني تر مي شود. 
اورعي اظهار داشت: ايران حدود يك درصد جمعيت 
جه��ان را دارد اما ۱7 درصد ذخاي��ر گاز و ۱۳ درصد از 
ذخاير نفت جهان را در اختيار داريم. اما با كمال تأسف 
وضعيت ناترازي س��وخت، گاز و برق در آينده تاريك 
و نااميدكننده است. استاد برق دانشگاه شريف گفت: 
برخي افراد موضوع ناترازي انرژي را انكار مي كنند اما 
اخيرا وزير نيرو ناترازي برق را بين ۱۰ تا ۱5 هزار مگاوات 
اعلام كرده است و پيش بيني مي شود معادل يك درصد 
به ظرفيت توليد برق در ۱۴۰۲ اضافه شود درحالي كه 

رشد مصرف حدود 5 درصد است.

قيمت فروش نفت عربستان 
افزايش يافت

عربستان سعودي قيمت فروش رسمي بيشتر گريدهاي 
نفتي خود در ماه سپتامبر به مشتريان آسيايي را افزايش 
داد. به گزارش ايسنا، همزمان با تمديد كاهش اضافي 
توليد عربستان سعودي در سپتامبر، شركت آرامكوي 
سعودي در بيانيه اي اعلام كرد قيمت گريد نفتي »عرب 
لايت« به مقصد آسيا در ماه سپتامبر، ۳۰ سنت در هر 
بشكه نس��بت به ماه آگوست افزايش يافته و سه دلار و 
5۰ سنت در هر بشكه بالاتر از قيمت پايه نفت عمان/
دوبي تعيين ش��د. قيمت فروش به اروپا دو دلار در هر 
بشكه افزايش يافت و پنج دلار و ۸۰ سنت بالاتر از قيمت 
پايه نفت برنت تعيين شد اما قيمت فروش به امريكاي 
شمالي تغييري نيافت و همچنان هفت دلار و ۲5 سنت 
نسبت به ش��اخص قيمت ASCI اعلام شد. بر اساس 
گزارش رويترز، عربستان سعودي پنجشنبه گذشته 
اعلام كرد كه كاهش توليد يك ميليون بشكه در روز را 
در سپتامبر ادامه خواهد داد و ممكن است اين كاهش 
داوطلبانه را دوباره تمديد كند. به اين ترتيب، توليد نفت 
اين كشور در سپتامبر، به ۹ ميليون بشكه در روز خواهد 
رسيد. عربستان سعودي بزرگ ترين صادركننده نفت 
جهان اس��ت و عمده نفت خود را به آس��يا مي فروشد. 
تصميمات قيمت گذاري آرامكو، معيار تعيين كننده در 

قيمت فروش توليدكنندگان ديگر خليج فارس است.

واحد استحصال گوگرد 
پالايشگاه فاز 1۴ پارس جنوبي 

امسال راه اندازي مي شود
مجري فاز ۱۴ پارس جنوبي با اشاره به اينكه واحد 
۱۰۸ پالايشگاه اين فاز تا زمستان امسال وارد مدار 
بهره برداري خواهد ش��د، گفت: فرآيند استحصال 
گوگ��رد در اين واحد انجام مي ش��ود و با راه اندازي 
آن شاهد بهبود عملكرد محيط زيستي پالايشگاه 
خواهيم بود. به گزارش وزارت نفت، »محمدمهدي 
توس��لي پور« اظهار داش��ت: به دليل تحريم هاي 
اعمال ش��ده، بخش��ي از تجهيزات داراي فناوري 
پيچيده اين واحد در يكي از ش��ركت هاي اروپايي 
توقيف شده و  اجازه ورود آن به كشور داده نشده بود 
كه با پيگيري هاي كارفرما و پيمانكار، اين تجهيزات 
هفته گذش��ته وارد كشور شد و عمليات نصب آنها 
آغاز شده است. وي اظهار داشت: پيش بيني مي شود 
تا زمستان امسال شاهد راه اندازي اين واحد باشيم، 
بدين ترتيب شاهد گامي مهم در بهبود وضع محيط 
زيس��ت منطقه كنگان خواهيم بود. بر اساس اين 
گزارش، اجراي پ��روژه فاز ۱۴ به كنسرس��يومي 
متشكل از سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران 
)ايدرو(، شركت مديريت طرح هاي صنعتي ايران، 
شركت مهندس��ي و ساخت تاسيس��ات دريايي 
ايران، شركت ملي حفاري ايران، شركت مجتمع 
كشتي س��ازي و صنايع فراس��احل ايران، شركت 
مديريت پروژه هاي نيروگاهي ايران )مپنا(، شركت 
»پايندان« و شركت ماشين سازي اراك واگذار شده 
است كه مسووليت رهبري كنسرسيوم را ايدرو بر 

عهده دارد.

افزايش قيمت بنزين
نگراني جديد دولت امريكا

احتمال كاهش بيشتر عرضه نفت از سوي عربستان و 
بالا رفتن تقاضاي نفت در بازار جهاني باعث شده قيمت 
بنزين در امريكا افزايش يابد.  به گزارش فارس به نقل از 
فايننشيال تايمز، افزايش قيمت بنزين در آستانه موج 
گرفت��ن رقابت هاي انتخاباتي در امريكا باعث ش��ده تا 
دولت اين كشور با چالش جديدي مواجه شود. درواقع 
جو باي��دن، رييس جمهور امريكا، در تلاش اس��ت تا با 
پايين آوردن تورم و تقويت اقتصاد اين كش��ور، شرايط 
خود را                              در رقابت هاي انتخاباتي بهبود ببخشد، اما قيمت 
بنزين در اين كشور به خاطر اقدام عربستان و روسيه در 
كاهش عرضه نفت به بازار جهاني به بالاترين ميزان در 
۹ ماهه اخير رسيده است. اين اقدام باعث شده تا برخي 
پيش بيني ها از رسيدن قيمت نفت طي سال جاري به 
۱۰۰ دلار در هر بش��كه حكايت داش��ته باشد و همين 
مساله به يك نگراني جديد براي كاخ سفيد بدل شود. 
باب مكنالي، دبير موسسه راپيدان انرژي و مشاور جرج 
دبليو بوش رييس جمهور سابق امريكا، مي گويد كه كاخ 
سفيد در يك وحش��ت تمام عيار قرار دارد. هر وقت كه 
قيمت بنزين بالا مي رود، هر رييس جمهوري دچار بحران 
مي شود؛ چراكه اين مساله روي محبوبيت رييس جمهور و 
توان مصرف كنندگان اثر مي گذارد. يك مقام كاخ سفيد 
اعلام كرده كه دولت اين كشور به دقت در حال نظارت بر 
قيمت بنزين است. هفته گذشته دولت عربستان با اعلام 
اينكه قصد دارد روند كاهش عرضه نفت به بازار جهاني را                              
ادامه دهد، باعث عصبانيت مقامات امريكايي شد. در حالي 
سعودي ها دست به اين اقدام زدند كه آژانس بين المللي 
انرژي هم اعلام كرده طي ماه هاي آينده شاهد محدودتر 

شدن عرضه نفت به بازار جهاني خواهيم بود.

لايحه اصلاح  بودجه 1۴0۲ 
نمادي  از بي انضباطي مالي!

زيرا عنوان دستگاه هاي مسوول اجراي احكام، به اشتباه 
درج ش��ده اند! نمونه، در حكمي كه وزارت راه مسوول 
اجراء تعيي��ن گرديده، به وزارت ني��رو ودر حكمي كه 
وزارت فرهنگ و ارشاد مس��وول اجراء بوده، به وزارت 
گردشگري، در حكمي كه وزارت صمت مسوول اجرای 
بوده به سازمان برنامه و بودجه، و در حكمي كه سازمان 
برنامه، مسوول اجرا بوده به سازمان ملي استاندارد اصلاح 
شده است. اين تعداد از اشتباه در »تشخيص دستگاه 
اجرايي ذي صلاح«، پديده اي نادر است . به نظر مي رسد 
هدف اصلي از اين لايحه دوفوريتي دولت براي اصلاح 
قانون بودجه سال جاري، كاهش كسري شديد بودجه، 
از طريق افزايش برخ��ي نرخ ها )كه آثار تورمي خواهد 
داش��ت(، همچنين كاهش سطح خدمات عمومي به 

مردم )كه هم اكنون  نيز  بسيار نامطلوب  است(  است.
 اين سطح از تغييرات اساسي در قانون بودجه، تنها با 
گذشت كمتر از 5 ماه از آغاز سال، كم سابقه بوده و نشان 
مي دهد در تنظيم برنامه در سازمان برنامه و بودجه بسيار 
ضعيف عمل شده ومجلس نيز در تصويب آن شتابزده 
عمل كرده اس��ت. اگرچه برخي از نمايندگان مكرر به 
نقص هاي لايحه بودجه دولت از ابتدا اعتراض داشته و 
از ابتداي سال جاري نيز نسبت به كسري بودجه براي 
امور ضروري مانند حوزه سلامت، حقوق معلمان و... به 
دولت هشدار داده اند. نحوه تنظيم قانون بودجه و عدم 
ابلاغ جداول پيوست آن با گذشت چند ماه از سال و اينك 
درخواست تغييرات متعدد در بودجه مصوب، حاكي از 
»عدم انضباط مالي« دولت و نهاد متولي اس��تقرار اين 
انضباط يعني سازمان برنامه و بودجه است.بي توجهي به 
اولويت ها در تخصيص منابع محدود نيز يك معضل مهم 
كشور است، به طوري كه مطالبات بخشي از فرهنگيان 
و گندمكاران ك��ه در كل هزينه هاي دولت، رقم كمي 
هستند، هنوز پرداخت نشده است. عدم تامين بودجه 
مورد نياز بخش سلامت، نيزكماكان تهديد جاني قشر 
بزرگي از مردم محسوب مي گردد. نحوه تنظيم بودجه 
س��الانه و آشفتگي در آن، نگراني در مورد نحوه تدوين 

سند برنامه پنج ساله هفتم توسعه را  تشديد مي كند.
نگارنده قبلا در مورد كليت سند برنامه توسعه تنظيمي 
دولت، نقدهايي را مطرح كرده و معتقدم برنامه توسعه 
كش��ور بايد در فضايي كارشناس��ي و در مدت معقول 
بازنگري و نقص هاي آن مرتفع گردد، حتي اگر نهايي 
شدن آن س��ال ديگر طول بكشد. برنامه توسعه اي كه 
دولت براي سال هاي ۱۴۰۶- ۱۴۰۲ تنظيم و در اوايل 
س��ال جاري تحويل مجلس داده حتي بدون توجه به 

تاريخ  شروع آن!

آشفتگي بازارها و احتمال 
شكل گيري كف دوقلو 

 كشور ما در اختيار كارتل هاي بزرگ سرمايه گذاري و 
صاحبان وجوه بزرگ اس��ت. اينها به عنوان هدايتگر و 
شروع كننده  روندها هستند و سپس وجوه خردتر و توده  
سرمايه گذاران پشت اينها حركت مي كنند. راهنماي 
ما براي ورود اين پول ها به بازار، حجم و ارزش معاملات 
است. من پيگير اخبار و حواشي بازار نيستم و با چشم انداز 
پيش روي بازارها و صبر و حوصله منتظر واكنش بورس 
به اتفاقات بازارهاي موازي هستم. از منظر بين بازاري 
بورس مي تواند ميزبان اين نقدينگي باشد، حداقل براي 
يك دوره  ۶ ماه��ه! در خصوص بورس و اهداف آن قبلا 
صحبت كرده ام. احتمال شكل گيري كف دوقلو براي 
ش��اخص كل وجود دارد. ش��اخص بعد از يك حركت 
صعودي ممكن است يك بار ديگر براي تست حمايت 
پيش رو افت مقطعي كند و صعود بعدي را با رشد حدود 
۱ ميليون واحدي و حركت به سمت ۳ ميليون واحدي 
انجام دهد. در خصوص شاخص كل در يادداشت هاي 
بعدي مفصل تر نظرم را عنوان مي كنم. در كل بايد منتظر 
تحولات آتي و روزهاي آينده بمانيم تا بهتر بتوان وضعيت 

بازارها را تحليل كرد.

مدير پيشين امور بين الملل شركت ملي نفت در گفت وگو با »تعادل«: 

معاون وزير نفت: 

اعطاي خوراك ارزان بي چون وچرا به نفع پتروشيمي نيست

بهره برداري از طرح هاي پتروشيمي حاصل همكاري بخش خصوصي و دولتي است

تراز بنزين در تيرماه ۱۳ ميليون ليتر منفي شد

مديرعامل ش��ركت ملي صنايع پتروش��يمي با بيان 
اينكه بهره برداري از طرح هاي صنعت پتروش��يمي 
حاصل هم��كاري بخش خصوصي و دولتي اس��ت، 
گفت: مش��اركت فعال بخش دولت��ي و خصوصي در 
برگزاري نمايشگاه بين المللي ايران پلاست را مي توان 
از الگوه��اي موفق و از مصادي��ق اميدآفريني اقتصاد 
صنعت پتروش��يمي خواند. به گزارش ش��ركت ملي 
صنايع پتروشيمي، مرتضي شاهميرزايي ضمن دعوت 
از همه مشاركت كنندگان و ذي نفعان به داشتن حضور 

فعال در هفدهمين نمايشگاه بين المللي ايران پلاست، 
با تأكيد بر جايگاه و نقش سياس��ت گذاري و راهبري 
شركت ملي صنايع پتروشيمي در مسير توسعه متوازن 
و تكميل زنجيره ارزش يادآور ش��د: با تقويت بخش 
خصوصي، همچنين هلدينگ هاي صنعت پتروشيمي، 
به نظر مي رسد شاهد تجربه اي موفق از همراهي دولت 
و بخش خصوصي در برگزاري تخصصي ترين نمايشگاه 

بين المللي در صنعت پتروشيمي باشيم.
وي تأكي��د كرد: يك��ي از فوايد مهم توس��عه صنعت 

پتروشيمي ايران در سال هاي اخير ارتقاي نقش بخش 
خصوصي و تقويت آن با هدف افزايش كارآمدي بخش 
دولتي بوده است. معاون وزير نفت در امور پتروشيمي 
اظهار ك��رد: بهره ب��رداري به موقع و طب��ق برنامه از 
طرح هاي صنعت پتروشيمي حاصل همكاري موثر و 

مثبت بخش خصوصي و بخش دولتي است.
ش��اهميرزايي با اش��اره به شتاب بخش��ي به تكميل 
پروژه هاي پتروش��يمي و افزايش چشمگير ظرفيت 
توليد صنعت در س��ال هاي آتي تصريح كرد: افزايش 

توليد صنعت پتروشيمي به معناي افزايش صادرات و 
به تبع آن ارزآوري مستقيم براي كشور است و نقشي 
كه صنعت پتروشيمي در ارزآوري براي كشور به ويژه 
در شرايط تحريم داشته، هيچ صنعت ديگري نداشته 
است. هفدهمين نمايشگاه بين المللي ايران پلاست با 
رويكرد توسعه تكميل زنجيره ارزش، حمايت از توليد 
ملي و رونق س��اخت داخل از ۲۶ تا ۲۹ شهريورماه در 
محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران برگزار 

مي شود. 

معاون مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي گفت: در سال هاي گذش��ته حداكثر رشد مصرف 
بنزين س��الانه 7 درصد بوده است اما امسال به يك باره به 
۲۰ درصد رشد مصرف رسيده ايم يعني از متوسط مصرف 
۱۰۴ ميليون ليتر سال گذش��ته؛ امروز به ۱۲۴ ميليون 
ليتر رس��يده ايم. علي زيار در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به 
ناتراز ش��دن توليد و مصرف بنزين اظهار داشت: در حال 
حاضر مصرف بنزين ۲۰ درصد نس��بت به سال گذشته 
رش��د داشته و به رقم ۱۲۴ ميليون ليتر رسيده است. وي 
افزود: در س��ال هاي گذشته حداكثر رشد مصرف سالانه 
7 درصد بوده است اما امسال به يك باره به ۲۰ درصد رشد 
مصرف رسيده ايم يعني از متوسط مصرف ۱۰۴ ميليون 
ليتر سال گذشته؛ امروز به ۱۲۴ ميليون ليتر رسيده ايم. 
حال سوال اينكه آيا مي توان يك شبه براي اين ميزان رشد 
تقاضا پالايشگاه س��اخت؟ آيا منابع آن وجود دارد؟ پاسخ 
اينكه حتي اگر منابع هم موجود باشد نمي توان يك شبه 
پالايشگاه ساخت و به اين ميزان تقاضا پاسخ داد، اگر همين 
رويه ادامه داشته باشد و سال به سال هم رشد مصرف به اين 
شكل صعودي باشد و با اين خودروهاي پرمصرف واقعا به 
ناكجاآباد مي رويم. معاون مديرعامل شركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفتي گفت: اكنون تراز توليد و مصرف 
بنزين در كشور منفي شده است، به طوري كه در همين 
فاصله زماني ماه گذشته )تيرماه( ۱۰7 ميليون ليتر توليد 
داشتيم و ميزان مصرف ۱۲۰ ميليون ليتر بوده يعني تراز 
توليد و مصرف بنزين ۱۳ ميليون ليتر منفي شده است كه 
اين ميزان كسري را مجبور شديم از ذخاير برداشت كنيم. 

وي با بيان اينكه نبايد فقط به مديريت تامين فش��ار وارد 
شود بايد براي مصرف هم چاره انديشي شود، تاكيد كرد: 
بايد تصميماتي اتخاذ شود كه ميزان ذخاير هم افت نكند، 
بنابراين يا بايد واردات انجام شود يا اينكه مصرف مديريت 
شده و با توليد همخواني داشته باشد. زيار خاطرنشان كرد: 
تنها سياست قيمتي كنترل كننده مصرف نيست، بايد روي 
تجهيزات سوخت بر تمركز و تجديدنظر شود، با خودروهايي 
كه اكنون در اختيار مردم است نه تنها راه به جايي نمي بريم 
بلكه بدون تعارف تمام ثروت مملكت هم به باد خواهد رفت.
وي درباره كيفيت بنزين در پي رشد تقاضا و توليد گفت: 
چه تراز بنزين مثبت، چه سر به سر و چه منفي باشد كيفيت 
بنزين شاخص هايي دارد كه بر اساس آن عرضه مي شود 
بنابراين ناترازي هيچ تاثي��ري روي كيفيت ندارد، آنچه 
اكنون عرضه مي شود شاخص هاي كيفي را دارد، ممكن 
است توليد و عرضه بنزين سوپر در راستاي افزايش توليد 
بنزين معمولي كم شده باشد اما كيفيت بنزين معمولي در 
تمامي شرايط حفظ شده و مطابق استاندارد توليد مي شود.

معاون مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فراورده هاي 
نفتي درب��اره آخرين وضعيت صدور و اس��تفاده از كارت 
سوخت شخصي بيان داشت: در دوره اي ما كمبود كارت 
داش��تيم كه با تامين كارت خام اين مرحله را پش��ت سر 
گذاشتيم و اكنون در فاصله كوتاهي كارت ها صادر مي شوند 
و روال طبيعي خود را طي مي كند، اكثر كارت هايي كه در 
نوبت بودند صادر شده و به دست دارندگان خودرو رسيده 
است، براي تقاضاهاي جديد هم كارت خام موجود است و 

صدرو كارت به سرعت انجام مي شود.

وي با بيان اينكه در ح��ال حاضر اكثريت مالكين خودرو 
كارت س��وخت در اختيار دارند و زمان مراجعه به جايگاه 
مي توانند از كارت شخصي اس��تفاده كنند، خاطرنشان 
كرد: اكنون به همان ميزان كه كارت شخصي صادر شده 
و به دست دارندگان خودرو رس��يده به همان ميزان هم 
كارت هاي جايگاه داران محدود شده و براي تعداد اندكي كه 
در مرحله صدور هستند و به دست شان نرسيده نيز كارت 
در جايگاه ها موجود است. زيار با بيان اينكه اكنون كارت به 
ميزان كافي در جايگاه ها وجود دارد و به لحاظ موجودي 
سوخت نيز مشكلي نيست، يادآور شد: صف هايي كه بعضا 
در جايگاه ها مشاهده مي شود يا به دليل جاماندن كارت يا 
اينكه برخي درنظر دارند كه سوخت موجود در كارت خود 
را ذخيره كنند بنابراين از كارت جايگاه دار استفاده مي كنند.

به گفته وي؛ استفاده از كارت سوخت شخصي به منظور 
توليد، تامين، برنامه ريزي سوخت و جمع آوري اطلاعات 
در اين زمينه اس��ت، ضمن اينكه مي ت��وان قاچاق را نيز 
كنترل كرد، علاوه بر اين اگر كارت جايگاه محدود نشود 
هيچ انگيزه اي نمي ماند كه مردم از كارت سوخت شخصي 

خود استفاده كنند.
معاون مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فراورده هاي 
نفتي در ادامه با اش��اره به راهكار پاس��خ به رشد تقاضاي 
سوخت بيان داش��ت: ما همواره توان كشور براي تامين 
س��وخت و همچنين ظرفيت و كمبوده��ا را اعلام كرده 
و گفته ايم كه بايد روي چه نقاط��ي تمركز كنيم ولي در 
خصوص توليد يا واردات خودروي كم مصرف دستگاه هاي 
مربوطه بايد تصميم گيري ك��رده و به وظايف خود عمل 

كنند، ب��ا خودروهاي كنوني نمي توان به رش��د تقاضاي 
سوخت پاسخ داد، ضمن اينكه اكنون شاهديم كه حتي 
خودروهاي جديدتر سوخت بيشتري نسبت به خودروهاي 
قديمي مصرف مي كنند مثلا سمند مدل ۹۸، 7 ليتر در هر 
۱۰۰ كيلومتر مصرف سوخت دارد در حالي كه سمند سورن 

مدل ۱۴۰۱، ۹ ليتر بنزين مصرف مي كند.
وي گفت: تجهيزات خودرويي ما ۳ برابر نرم جهاني مصرف 
سوخت دارند، ما با ۸5 ميليون نفر جمعيت به اندازه يك 
كشور ۲5۰ ميليون نفري سوخت توليد مي كنيم اين ثروت 
مردم و آيندگان است كه در خودروهاي بي كيفيت سوزانده 
مي شود، اين رويه شرعا، قانونا و اخلاقا درست نيست.زيار 
تصريح كرد: ظرفيت پالايشگاه و انتقال نامحدود نيست 
هر زيرساختي در توليد و انتقال ايجاد كنيم، منابع زيادي 
مي طلبد، هيچ كش��وري به اندازه اي منابع ندارد كه فقط 
توليد كند و در خودروهاي بي كيفيت به مصرف برساند، بايد 
براي روند مصرف چاره انديشي شود و اين با سياست قيمتي 
امكان پذير نيست، بايد تجهيزات اصلاح شود و در اين راستا 
برنامه افزايش قيمت هم ساده تر مي شود، به عبارت ديگر 
اگر ميزان مصرف به يك سوم برسد، قيمت سوخت سه برابر 
هم بشود در سبد معيشتي هيچ تغييري ايجاد نمي شود اگر 
قرار باشد مصرف بالا باشد و قيمت سوخت را هم افزايش 
دهيم قطعا سبد سوخت خانوار را تحت فشار قرار مي دهد.

وي تاكيد كرد: اگر قرار است مصرف اصلاح شود بايد ابتدا 
موتورهاي خودروها بهينه و اصلاح شوند، با ميزان مصرف 
كمتر حتي اگر سوخت گران هم شود نه تنها ثروت جامعه 

نابود نمي شود بلكه هوا هم آلوده نمي شود.



رقيه ندايي|
 روز يكشنبه هفته گذشته بود كه شايعه تعطيلي بورس 
كالا پيش از اتمام معاملات بازار سرمايه منتشر شد و انتشار 
اين شايعه شرايط ريزش 30 هزار واحدي شاخص كل را 
فراهم س��اخت. در اصل خبر بدين شكل بود كه دولت به 
برخي از وزرا ماموريت داده ك��ه ابعاد حذف بورس كالا را 
بررسي كنند كه اين خبر به شكل ديگري در بازار منتشر 
شد و باعث شد سازمان بورس در اطلاعيه اي اين اخبار را 
سريعا تكذيب كند. در ادامه نيز رييس سازمان بورس اعلام 
كرد كه »به موجب قانون بازار اوراق بهاد ار صد ور، تعليق و 
لغو مجوز فعاليت بورس ها جزو وظايف شوراي عالي بورس 
بوده و به هيچ وجه موضوع اشاره شده د ر دستور كار شوراي 
عالي بورس قرار ندارد.« همين اظهارنظر و تكذيب ها باعث 
شد كه بازار چند روزي از تكاپوي حذف بورس كالا بيفتد؛ 
اما روز گذشته مجدد شاهد حواشي براي حذف بورس كالا 
بوديم كه اين حواشي باعث تاثيرپذيري شاخص و برهم 

خوردن تعادل بازار مي شود.

   شفافيت با بورس كالا
ش��فافيت واژه اي آشنا در بورس و گمشده در بازارهاست. 
معاملات بازار سرمايه همواره بر منباي شفافيت بوده است 
و با نگاهي به تابلوي معاملات بورس ها مي توان شرايط هر 
سهم و بورس��ي را فهميد؛ اما اين موضوع در ساير بازارها 
موضوعي گمشده و پنهان است. در نتيجه شفافيت كمك 
مي كند فرد بتواند به طور واقعي در بازار سرمايه گذاري كند.

موضوع كنوني بورس كالاس��ت كه برخي از معترضان و 
خواستار تعطيلي بورس عقيده دارند كه بورس كالا عامل 
اصلي گراني است؛ چراكه امكان رقابت وجود دارد و اغلب 
محصولات نيز تکيه اي به بازارهاي جهاني دارند و از آن تاثير 
مي گيرند. در اصل تكيه به بازارهاي جهاني و تاثيرپذيري از 
آن به اقتصاد كشور كمك مي كند زيرا اكنون كشور درگير 
تحريم هاي گوناگون است و اين معامله و تكيه بر قيمت ها 
و بازارهاي جهاني به ش��رايط اقتصادي كشور نيز كمك 
مي كند. همانطور كه گفته شد امكان رقابت در بورس كالا 
وجود دارد و مبناي اين رقابت شفافيت است. يعني پس از 
معامله مشخص مي شود كه شخص حقوقي يا حقيقي با 
چه درصد قيمتي خواستار خريد محصول در بورس كالا 
بوده است؛ در صورتي كه در بازار آزاد اين امكان وجود ندارد 
و فروشنده هر چه كه بخواهد تعيين مي كند و اصل سود به 
جيب فروشنده مي رود اما در بورس كالا اصل سود به جيب 
كارخانجات مي رود كه از آن اس��تفاده هايي براي توسعه 

كارخانه و كسري بودجه مي  شود.

   پشت پرد شايعه انحلال بورس كالا
داستان عرضه خودرو در بورس كالا هنوز فراموش نشده 
يعني زمان زيادي از اين موضوع نگذشته است در آن زمان 
بسياري از افراد از بدنه دولت دوپهلو صحبت مي كردند و 
اغلب با بهانه هاي مختل��ف به دنبال مخالفت خود بودند. 
اگر سر اين نخ را دنبال كنيم به افرادي مي رسيم كه به طور 
كامل مخالف بورس كالا هستند و اين بورس را عامل تورم 
و مانع اجراي قيمت گذاري دستوري مي دانند. اگر نگاهي 
به اقتصاد بيندازيم تجربه تلخ قيمت گذاري دس��توري 
كاملا قابل مشاهده است كه به واسطه اين قيمت گذاري 
اقتصاد كش��ور دچار خسارت بس��يار زيادي شده و نبايد 
خسارت هايي كه توسط مردم پرداخت مي شود را فراموش 
كرد. همانطور كه گفته ش��د براي بررسي مخالفت بدنه 
دولت با بورس كالا مي توان نگاهي خرد به گذشته داشت. 
روزهاي ابتدايي اس��فند ماه س��ال اخير ياسر جبراييلي، 

رييس مركز نظارت بر اجراي سياست هاي كلي نظام در 
توئيتي ش��ركت ملي مس و تمام شركت هايي كه كالاي 
خود  را د ر بورس كالا عرضه مي كنند  به د لاري س��ازي و 
جهاني سازي اقتصاد  ايران متهم كرد . همچنين وي عرضه 
محصولات بر پايه قيمت جهاني را عامل تورم د انس��ت و 
با اس��تفاده از عبارت »نخود سياه نقدينگي« ادعا كرد كه  
جريان فكري-رسانه اي وابس��ته به جريان سرمايه داري 
آد رس اش��تباه براي علت تورم ب��ه مرد م مي دهند و علت 
اصلي تورم دلاري سازي قيمت هاست. اولين قدم لازم براي 
حل تورم )كه از ديد ايشان همان عرضه كالاها بر پايه قيمت 
جهاني است( را »انحلال بورس كالا« عنوان كرد.  به گفته 
اين مسوول بهترين كار براي كنترل اقتصاد كشور و تورم 
انحلال بورس كالاست؛ در صورتي كه بورس راهكار ثبات 

اقتصاد كشور است.

   واكنش ها به تعطيلي بورس كالا
رضا خانكي، كارشناس بازار سرمايه، در توئيتي نوشت: 
»توي اين ساختاري كه با سرعت بالايي داره به سمت 
سوپر كمونيستي شدن پيش ميره مفاهيمي مثل بازار، 
بورس، بورس كالا بايد جمع بشه. يك حكومت متمركز 
قدرتمند شبيه حزب كمونيست چين در حال شكل 
گرفتن��ه و روز به روز بهش نزديك تر ميش��يم.« علي 
س��عدوندي، اقتصاددان، در صفحه ش��خصي خود در 
توييتر نوشت: »پستي و بلندي با ماهيت بورس عجين 
است؛ اما پستي كاسبان ارزاني كه به دنبال حراج اقتصاد 
كش��ور هس��تند و به مفت خري در بورس مشغول اند 
بي سابقه اس��ت. يك روز به اسم تثبيت مردم را فريب 
مي دهن��د، روز ديگر بورس كالا را ه��دف مي گيرند و 
روز بعد نرخ گاز را دستكاري مي كنند.« پيمان مولوي، 
اقتصاددان، نيز در توئيتر نوشت: »خيلي ها مي گويند 
ما به سمت دولتي ش��دن مي رويم، باور بفرماييد ما به 
سمت يكي از شديدترين اقتصاد ذينفعان در حركتيم 
كه اقتصاد دولتي در آن شبيه بهشت است! اقتصادي كه 

ذينفعان تورم، ذينفعان نرخ بهره حقيقي منفي، ذينفع 
انحصار، ذينفع واردات، ذينفع ماليات، ذينفع… دارد!«

   تعطيلي بورس كالا به نفع كيست؟
از گذشته هاي نه چندان دور انحلال و تعطيلي بورس كالا 
مطرح مي شد، نخستين روزهاي سال 1401 بود كه تورم به 
اوج خود رسيده بود و به نوعي در حال تجربه بالاترين اعداد 
بود و وزارت صمت به دنبال اجراي قيمت گذاري دستوري 
براي ترميم شرايط كشور بود و در اين زمان بورس كالا مانع 
بس��يار جدي براي قيمت گذاري دستوري شد. در همان 
زمان و راستاي سياست تنظيم بازار مجلس قصد داشت كه 
بورس كالا را از وزارت اقتصاد جدا و به وزارت صمت اتصال 
دهد تا شرايط دستور و اجراي قوانين دستوري فراهم شود 
كه اين اتفاق رخ نداد چراكه بورس كالا يك شركت سهامي 
عام، غيردولتي و غيرعمومي و حتي خصوصي است كه اين 
شرايط اجازه انتقال قانوني بورس كالا نمي دهند و انتقال 
قانوني غيرممكن است و براي انحلال آن نيز شوراي عالي 
بورس بايد در جلسات متعددي تصميم گير باشد. بورس كالا 
بر روي شفافيت معامله مي كند و به نظر مي رسد كه انحلال 
اين بورس تنها به نفع كساني باشد كه به دنبال قيمت گذاري 
دستوري و برهم زدن شفافيت هس��تند باشد.اما بورس 
كالا مي تواند همانند گذشته با ش��فافيت به خريداران و 

فروشندگان سود خوبي برساند.

   بورس از دريچه معاملات
در معاملات روز يكشنبه پانزدهم مرداد، شاخص كل بورس 
تهران 6 هزار و 993 واحد نسبت به روز كاري گذشته بالاتر 
ايس��تاد و به سطح 2 ميليون و 40 هزار و 41 واحد رسيد. 
شاخص كل هم وزن بورس نيز با ريزش 765 واحدي در 
رقم 717 هزار و 13 واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس 
نيز با افت 103 واحدي به رقم 26 هزار و 541 واحد رسيد. 
همچنين شاخص هم وزن فرابورس با كاهش 686 واحد 
به سطح 131 هزار و 104 واحد رسيد. بر اساس گزارش 

اكوايران؛ نمادهاي شتران، تاپيكو، فملي، فولاد و فارس 
نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيش��ترين اثر را در 
رشد شاخص كل بورس داشتند. در مقابل حكشتي، اخابر 
و ش��بريز از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي بر شاخص 
داشتند.در فرابورس نيز نمادهاي شپاس، وهور و فجهان 
بيشترين اثر افزايشي را بر ش��اخص داشتند و نمادهاي 
وسپهر، آريا و انتخاب بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص كل 
فرابورس داشتند. در بين نمادهاي پرتراكنش بورس روز 
يكشنبه نيز نمادهاي خودرويي در صدر بودند. نماد خودرو 
بيشترين تراكنش را داشت و خگستر و خساپا در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز دي، كتوسعه و عاليس 
بيشترين تراكنش را داشتند.نمادهاي شاخص ساز بورس 
تهران با ورود پول حقوقي مواجه بودند و شاخص با تقاضاي 
حقوقي رشد كرد. خساپا، خودرو، فملي، وخاور، فولاد و 
فارس بيشترين ورود پول حقوقي را در معاملات يكشنبه 
داشتند. در مجموع معاملات، ارزش تغيير مالكيت حقيقي 
به حقوقي بازار 574 ميليارد تومان بود.  در دومين روز كاري 
هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 9 هزار و 881 ميليارد 
تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 
614 ميليارد تومان بود كه 6 درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز 
با كاهش 23 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 
4 هزار و 743 ميليارد تومان رس��يد. حجم معاملات نيز 
سهام كچاد با تعداد 856 ميليون و 433 هزار و 46 سهم در 
صدر قرار گرفته است. خودرو در رتبه دوم بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به دي تعلق داشت. دو 
نماد خساپا و شستا نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات يكشنبه، 57 نماد 
صف خريد داشتند و 56 نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خريد با افت 36 درصدي نسبت به 
روز كاري قبل به 294 ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش 39 درصدي به 354 

ميليارد تومان رسيد.
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افراد كم ريسك
چه صندوق هايي را بخرند؟

نبض ب�ورس| بورس تهران از نيمه ارديبهش��ت ماه 
به دلايل مختلف كه مهم تري��ن آن دخالت دولت بود 
رون��د نزولي گرفته و در اين مدت بس��ياري از س��هام 
موجود نيز زيان ده شده اند. همين زيان باعث شده كه 
بسياري از سهامداراني كه دانش و زمان كافي ندارند از 
بورس فراري شوند؛ اما به جز سرمايه گذاري مستقيم 
در سهام روشي ديگر نيز براي س��رمايه گذاري وجود 
دارد و آن هم اس��تفاده از صندوق هاي بورس��ي است. 
طي دو س��ال اخير تنوع صندوق هاي بورس��ي بسيار 
افزايش يافته اس��ت و هر س��رمايه گذاري كه دانش يا 
زم��ان كافي براي س��رمايه گذاري در ب��ورس را ندارد 
مي تواند با سليقه و استراتژي خود صندوقي متناسب 
انتخاب كند. يك كارش��ناس بازار سرمايه در گفتكو با 
نبض بورس انواع صندوق هاي سرمايه گذاري را تشريح 
كرده اس��ت. محمدصادق ميرزايي، كارش��ناس بازار 
سرمايه اظهار كرد: سرمايه گذاران به راحتي مي توانند 
با سرمايه گذاري در صندوق ها مديريت سرمايه كنند. 
چند گروه س��رمايه گذار در بازار وجود دارد، نخس��ت 
سرمايه گذاران كه كم ريسك هستند و مي خواهند سود 
خود را مديريت و زيان بيشتري نكند مي توانند صندوق 
درآمد ثابت خري��داري كنند. وي ادام��ه داد: انتخاب 
صندوق هاي درآمد ثابت چند معيار دارند؛ نخست بايد 
اين صندوق ها نقدش��وندگي بالايي و بازدهي بالاتر از 
متوسط صندوق هاي ديگر درآمد ثابت موجود در بازار 
 ETF داشته باشند. سرمايه گذاران كم ريسك معمولا
خريداري مي كنند كه در زمان هاي رشد بازار بتوانند 
با معامله بين صندوق و س��هام مرتبط سود كنند. اين 
كارشناس بازار سرمايه تشريح كرد: صندوق هاي درآمد 
ثابتي كه ETF باشند يعني قابل معامله در بورس باشند 
نقدشوندگي و بازدهي بالايي داشته باشند همانند كيان، 
افرا، كارا، سپر و... مي توانند سهامداران خريداري كنند 
و مادامي كه طبق اس��تراتژي شخصي متوجه شدند 
بازار دوباره مي تواند صعودي ش��وند اينها را بفروشند 
و بقيه س��هام و صن��دوق. ميرزايي گفت: يك س��ري 
افراد ريسك متوس��ط دارند و در زمان ريزش احتمالا 
بازگشت دوباره و رش��د بورس را مي دهند؛ اما تحمل 
ريسك بالايي ندارند و درنتيجه به سراغ صندوق هاي 
مختلط مي روند. در صندوق مختلط حدود 50 درصد 
از دارايي اوراق درآمد ثابت و 50 درصد مابقي نيز روي 
ساير سهام است.  وي تش��ريح كرد: در صندوق درآمد 
ثاب��ت اين قضيه صدق نمي كند و بي��ش از 90 درصد 
اوراق درآمد ثابت تش��كيل دهنده اين صندوق است. 
اما صن��دوق مختلط ب��ه علت اينكه 50_ 50 اس��ت 
سرمايه گذاراني كه تا حدودي تحمل ريسك دارند به 
س��راغ اين صندوق ها مي آيند. صندوق هاي مختلفي 
در بازار از ريزش ارديبهشت تا اواخر تير كه بورس فشار 
فروش س��نگيني را تجربه كرد ح��دود 7 الي 8 درصد 
بازدهي منفي داشتند. از سوي ديگر صندوق هايي مثل 
زيتون و اس��ام كه در اين حدود بازدهي مثبت حدود 
2 درصدي را ثبت كردند. اين كارش��ناس بازار سرمايه 
توضيح داد: اين موضوع باعث مي شود كه سرمايه گذار 
طبق فاكتورهاي��ي همانند نقدش��وندگي، بازدهي و 
مولفه هاي مدنظر صندوق مدنظر خود را انتخاب كنند. 
سرمايه گذاراني كه متوسط ريسك را تحمل مي كنند و 
مي توانند با استفاده از صندوق هاي مختلط در روندهاي 
بازار سود كسب كنند. ميرزايي با اشاره به سومين گروه 
سرمايه گذاران اظهار كرد: سرمايه گذاران گروه بعدي 
پر ريسك و جسورانه عمل مي كنند. نخست در صورت 
تاييد به ساير بازارهاي موازي ورود كنند؛ مثلا صندوق 
كالايي، چند كالاي��ي همانند نهال يا صندوق مبتني 
بر سپرده  زعفران همانند سحرخيز كه بازدهي بسيار 
خوبي در اين ريزش اخير داشتند. اگر تشخيص دهند 
اين صندوق ها نسبت به شاخص بتا منفي هستند اين 
صندوق ها را انتخاب و سرمايه گذاري كنند . وي گفت: 
گروه ديگري صندوق نيز به عنوان صندوق سهامي وجود 
دارد. اين صندوق مختص افراد پرريسك بوده و زماني كه 
بازار ريزشي است اين سرمايه گذاران، سرمايه خود را 5، 
7 يا 10 پله اي براساس استراتژي شخصي خود تقسيم 
كنند و صندوق هاي س��هامي را در منفي ها خريداري 
كنند؛ زماني كه پل��ه اول را خريداري كردند پله دوم را 
دو برابر پله اول و پله س��وم را دو برابر پله دوم خريداري 
كنند و ب��ه نوعي اين رون��د را ادامه دهند كه ميانگين 
خريد پايين ترين كف باشد. اين كارشناس بازار سرمايه 
اظهار كرد: صندوق هاي سهامي در سال 99 عمدتا بين 
24 تا 32 درصد بين كف تا سقف فاصله داشتند؛ يعني 
بيشترين ريزش بين محدوده 24 الي 33 درصد بوده 
است. با اين روش پله اي و خريد دوبرابر پله پيشين كه 
براي صندوق هاي سهامي اجرا مي شود باعث مي شود 
كه با يك قيمت خوب بازدهي بسيار خوبي در روندهاي 

مختلف بازار سرمايه به دست بياوريد.

عرضه اوليه فرابورسي
نماد »فن افزار«

عرضه اوليه سهام شركت توس��عه فن افزار توسن كه 
براي روز چهارش��نبه 11 مرداد ماه برنامه ريزي شده 
بود؛ با تعطيلي ناگهاني بورس تهران به روز دوش��نبه 
16 مرداد ماه موكول شده اس��ت. بورس تهران هفته 
گذشته ميزباني يك عرضه اوليه فرابورسي را در پيش 
داشت. سهام شركت توسعه فن افزار توسن قرار بود روز 
چهارشنبه 11 مرداد ماه به ميزان 12 درصد در بازار دوم 
فرابورس ايران عرضه شود. روز سه شنبه خبر تعطيلي 
شهر تهران باعث شد تا فرابورس طي اطلاعيه اي، عرضه 
اوليه روز چهارشنبه را به دوشنبه 16 مرداد ماه موكول 
كند. در اين عرضه اوليه دو مرحله اي 180 ميليون سهم 
از سهام شركت توسعه فن افزار توسن به ميزان 12 درصد 
از مالكيت اين مجموعه عرضه مي شود.در مرحله اول اين 
عرضه اوليه 4 درصد از س��هام فن افزار به صندوق هاي 
واجد ش��رايط تعلق مي گي��رد و در مرحله دوم عرضه 
عمومي 8 درصد مابقي صورت خواهد گرفت. حداكثر 
سهام قابل خريد توسط هر شخص حقيقي و حقوقي در 

مرحله دوم عرضه، 300 سهم است.

سياست هاي اقتصادي دولت 
با بورس كالا تناقض دارد

بورس نيوز| سياوش وكيلي، كارشناس بازار سرمايه 
در پي حواشي ايجاد ش��ده و شايعاتي مبني بر توقف 
فعاليت بورس كالا و تكذيب آن با صدور اطلاعيه اي از 
سمت سازمان بورس و اوراق بهادار در چند روز گذشته؛ 
به جوانب مش��كلات بورس كالا پرداخته و دررابطه با 
احتمال تغيي��ر رويكرد ها به ب��ورس كالا چنين بيان 
كرد: در حيطه حكمراني با پارادوكس��ي مواجهيم كه 
اين حكمراني متشكل ش��ده از مجموعة دولت، ملت، 
سرمايه گذاران، ش��ركت ها و اركان مختلف بوده. اين 
پارادوكس زماني به وج��ود مي آيد كه جامعه از دولت 
انتظار اتخاذ سياست هايي در جهت كاهش بار تورم و 
افزايش قيمت ها، را از دوش مردم دارد. به خودي خود 
تلاش بر كنترل قيمت ها ناپس��ند نبوده و نيت متولي 
بازار اين است كه بازار بي قيدوشرط رها نشود و نظارت و 
كنترل بر آن حاكم باشد؛ در مقابل، اما ابزار هايي همچون 
بورس به طور ذاتي مبرا از پايش و وارسي اند.  وي در ادامه 
با ذكر مثالي در اين مورد تشريح كرد: بورس بر مبناي 
مكانيزم اقتصاد آزاد طراحي ش��ده و كليدي ترين واژه 
در آن حاكمي��ت عرضه و تقاضا اس��ت. تناقضي كه به 
آن اشاره كرديم از همين جا نشأت مي گيرد. همچون 
خودرو كه دولت تلاش بر عدم افزايش قيمت آن دارد؛ 
ام��ا زماني كه از منظر بازار به آن مي نگريم، نرخ تعيين 
شده مشمول حال مصرف كننده نهايي نشده و بيش 
از هفتاد درصد متقاضيان واقعي، هميشه از طريق بازار 
آزاد نياز خود را برآورده مي كنند و اين نشان از تناقض 
در سياست هاي كشور دارد. نتيجه آن برهم خوردگي 
سازوكار بازار و ايجاد فاصله قيمتي خواهد بود و كالاي 
ياد شده تبديل به كالاي س��رمايه گذاري خواهد شد. 
اين كارش��ناس بازار س��رمايه بيان كرد: زماني كه در 
اقتصاد كشور فاصله شديدي بين قيمت گذاري و بازار 
وجود دارد، طبيعتاً بايد مكانيزمي تعبيه گردد تا شكاف 
قيمتي به نفع توليدكننده حاصل شود و نه واسطه گران؛ 
و همچنين مبادلات در بستر بورس كالا باعث مي شود 
بازار سرمايه نيز از رونق بيشتري بهره مند گردد. راهكار 
كوتاه مدت براي تنظيم بازار كه تجربه نشان داده باعث 
كاهش قيمت در بازار آزاد نيز مي شود، بورس كالا است. 
بورس كالا نقش كاهش دهنده فاصله قيمتي كارخانه 
و بازار را دارد. متأس��فانه، قيمت بازار آزاد در برخي كالا 
و خدمات منصفانه نمي باشد و متقابلًا قيمت مصوب 
كارخانه جات كه ناشي از قيمت گذاري دستوري است 
نيز درست نيست. اين موضوع بايد در جايي به تعادل 
برس��د كه بورس كالا، در بازه كوتاه مدت مي تواند اين 
نقش را ايفا كند؛ البته با اين هدف كه منجر به كاهش 
قيمت ها ش��ود. وكيلي بيان كرد: اگر بخواهيم به نگاه 
منتقدين نيز بپردازيم، درست است كه نبايد بورس كالا 
ابزار قانوني براي گران كردن كالا ها شود؛ در همين راستا 
بايد در بورس كالا عرضه، استمرار و تداوم وجود داشته 
باشد تا قيمت ها به روند كاهشي برسند؛ چنانچه در موارد 
مشابه نيز چنين بوده اس��ت. وي درباره رد اين ادعا كه 
بورس كالا تورم زا بوده و باعث ايجاد رقابت كاذب مي شود 
خاطرنش��ان كرد: در بورس كالا به واسطه شفافيت در 
معاملات، تمامي آمار آن محسوس و مشخص مي باشد. 
اما بازار آزاد چنين مزيتي نداشته و اين نكته به تجربه اي 
محرز بدل شده است كه نظام چندنرخي در هر حوزه اي 
فسادزا بوده و رانت به دنبال خود به وجود خواهد داشت. 
اين كارشناس بازار در خصوص سياست هاي اتخاذي 
دولت اظهار كرد: چندين بار اين سياست اتخاذ شده و 
هر بار نيز به شكست منجر شده است. قبل تر محصولات 
صنايع��ي، چون فولادي ه��ا و پتروش��يمي ها در اين 
سازوكار، با عدم موفقيت روبرو شده اند. متوليان اقتصادي 
كه مدافع سازوكار بورس كالايند بيان مي دارند؛ صرفاً 
بخشي از توليدات صنايع مختلف كه قسمت محدودي 
از محصولات را شامل مي شود؛ بر مبنا مكانيزم عرضه و 
تقاضا فعاليت داشته باشد تا به مرور آثار آن مشهود باشد. 
تجربيات گذشته نشان داده كه قيمت بازار آزاد پايين تر 
از بورس كالا خود را تنظيم كرده و اين نشان از آن دارد 

كه اين سازوكار ثمربخش است.

هدف بورس و دلار تا انتهاي ۱۴۰۲
فرداي اقتصاد| اش��كان چهره ن��گار، نايب رييس 
هيات مديره سبدگردان نوين نگر آسيا معتقد است، 
پول حقيقي در حال ورود به صنايعي بوده كه در چند 
وقت اخير افت هاي زيادي را متحمل شدند. اين رويداد 
نشان از هوشمندي بازار دارد. صنايعي همچون سيمان 
كه در هفته هاي اخير توام با نزول بازار افت چنداني را 
تجربه نكردند، امروز با خروج پول همراه ش��دند. در 
مقابل ورود پول به س��هولت در صنايعي نظير خودرو 
و فلزات اساسي صورت گرفت. وي در ادامه نگاهي به 
چشم انداز نرخ ارز تا پايان سال انداخت و خاطرنشان 
ك��رد: متغيرهاي زيادي در ن��رخ دلار تاثيرگذارند. تا 
پايان سال نيز دلار افزايش��ي را تجربه مي كند اما نه 
جهش��ي جدي. چهره نگار ادامه داد: براي اسكناس 
امريكايي صعودي در مح��دوده 10 تا 20 درصد دور 
از ذهن نيست. با فرض دلار 60 هزار توماني؛ به دليل 
اينكه بخش عمده بورس كشور با دلار نيمايي )فروش 
و بهاي تمام شده( قيمت گذاري مي شوند بايد توجه 
داشت كه نرخ بازار آزاد تغييري را در روند حركت صنايع 
ايجاد نخواهد كرد. به گفته وي، تجربه نشان مي دهد 
دلار آزاد ش��روع به حركت مي كند در ادامه هنگامي 
كه اختلاف نرخ آزاد و نيما زياد مي شود، نرخ نيما هم 
شروع به رشد مي كند. اين كارش��ناس بازار سرمايه 
درباره چرايي خوش بيني به عرضه خودرو در بورس 
كالا گفت: در سال گذشته عرضه خودرو در بورس كالا 
تجربه شد. در واقع ش��ركت توانست نرخ هايي كه در 
مصوبه شوراي رقابت وجود داش��ت را بعضا با 2 برابر 
قيمت به فروش برس��اند. اين رويداد بنيادي و كسب 
درآمد مشمول شركت هاي خودرويي شد و طبيعتا 
ميزان س��ودآوري نيز افزايش پيدا كرد. چهره نگار با 
اشاره به ديگر سيگنال عرضه خودرو در بورس به كليت 
بازار عنوان كرد: مي توان اميدوار بود كه قيمت گذاري 
دستوري با چنين اتفاقي براي تمام صنايع از بين رود.

»تعادل«شايعهتعطيليبورسكالارابررسيميكند

بورس كالا در تنگنا

بالا  و پايين هاي صورت مالي ها
غبهنوش در سه ماهه بهار 1402 مبلغ 1123 ميليارد تومان 
را به عنوان درآمد عملياتي ثبت كرده كه از اين ميزان مبلغ 
292 ميليارد تومان را به عنوان س��ود ناخالص شناسايي 
كرده و در نهايت به سود خالص 21 ميلياردتوماني دست 
پيدا كند. به عبارتي اين شركت توانست زيان خالص خود در 
فصل قبل را به سود خالص 21 ميليارد توماني در اين فصل 
تبديل كند. ش��ركت بهنوش ايران با ارزش بازاري 3 هزار 
ميلياردتوماني در بورس تهران مورد معامله قرار مي گيرد. 
اين شركت هم اكنون بزرگ ترين توليدكننده ماءالشعير در 
ايران است. شركت بهنوش ايران با نماد غبهنوش در سال 
78 در سازمان بورس اوراق بهادار تهران در گروه شيميايي 
و غذايي ثبت ش��ده و س��هام آن براي اولين بار در آذرماه 
79 مورد معامله قرار گرفته است. شركت مادرتخصصي 
گسترش صنايع غذايي سينا با 50 درصد بيشترين مالكيت 

اين شركت را به خود اختصاص داده است.
بر اس��اس آمار اكوايران، شركت بهنوش ايران با برندهاي 
دلستر، تاك، موهيتو، آراميس، دادلي، سينرژي، نوشابه 
انرژي زا اس��تارت، ايراندا، ليموناد، دوغ آبعلي و آب معدني 
بهنوش در بازار نوشيدني ها فعاليت مي كند. محصولات 
اين شركت دربسته بندي هاي پت، شيشه، قوطي و بشكه 
از طريق شركت هاي پخش، سوپرماركت ها، عامليت هاي 
فروش استاني و ساير مراكز توزيع به دست مصرف كنندگان 
مي رسد. اصلي ترين محصول اين شركت ماءالشعير است 
كه با برند شناخته شده دلستر در بازار به فروش مي رسد. 
بهنوش ايران با ظرفيت اس��مي س��الانه 435,744 هزار 
ليتر از انواع ماءالشعير، 99,579 هزار ليتر از انواع نوشابه، 
آبميوه و ان��رژي زا و 16,279 هزار ليتر دوغ با مبلغ فروش 
2855 ميليارد تومان در سال 1401 به عنوان بزرگ ترين 
توليدكننده ماءالشعير در ايران شناخته مي شود. همچنين 
اين ش��ركت در اواخر تير ماه از افتتاح كارخانه ش��ازند و 
توليد انواع نوش��ابه گازدار )مالت و ماءالش��عير( خبر داده 
اس��ت. نرخ هاي خريد مواد اوليه بر اس��اس مكانيزم بازار 
تعيين مي شود و شركت سوبسيدي از نهادهاي بالادستي 
دريافت نمي كند. اما در قس��مت ف��روش، قيمت گذاري 

محصولات ماءالشعير با نظارت تعزيرات صورت مي پذيرد 
و قيمت مصرف كننده بايد به تأييد س��ازمان حمايت از 
مصرف كنندگان برسد. ازاين رو سرعت نرخ رشد بهاي تمام 
شده از سرعت نرخ رشد محصول بيشتر است و باعث كاهش 
حاشيه سود شركت مي شود. روند فروش ماهانه غبهنوش 
نشان مي دهد كه از فروردين ماه تا شهريورماه سال 1401 
روند صعودي را در خصوص فروش ماهانه طي كرده و در 
6ماهه 1401 به طور متوسط عدد 260 ميلياردتوماني را 
به ثبت برساند و نتوانست اين روند روبه جلو را حفظ كند 
و از مهر تا بهمن م��اه به طور ميانگين در محدوده قيمتي 
194 ميلياردتوماني قرار داشت تا در نهايت موفق شد به 
بيشترين فروش خود در 12ماهه سال 1401 با عدد 326 
ميليارد تومان برسد و با رشد 52 درصدي نسبت به ماه قبل 
خود همراه شود. شركت بهنوش ايران در فروردين ماه سال 
جاري را با فروش 293 ميلياردتوماني آغاز كرد كه نسبت 
به فروردين س��ال گذشته خود 90 ميليارد تومان بيشتر 
بوده است. اين شركت از ابتداي سال 1402 تاكنون موفق 
ش��ده فروش خوبي را كسب كند و ركورد خوبي را نسبت 
به فروش هاي خود در سال 1401 رقم بزند. غبهنوش در 

تيرماه موفق به فروش 513 ميلياردتوماني شده كه تقريباً 
در مقايسه با فروش تيرماه سال گذشته دوبرابر بيشتر بوده 
است و مي توان گفت ركورد خوبي را توانسته از خود برجاي 
بگذارد. شركت بهنوش ايران با نوساناتي در حاشيه سود 
ناخالص روبرو بوده كه به دليل بهاي تمام شده و نرخ مواد 
اوليه و فروش محصولات اين شركت بوده است. غبهنوش 
در فصل بهار 1401 بيشترين حاشيه سود خالص و سود 
ناخالص را به دس��ت آورده است؛ اما با در فصل تابستان با 
وجود افزايش درآمد عملياتي از رقم 682 ميليارد تومان به 
رقم 879 ميليارد تومان، حاشيه سود ناخالص اين شركت از 
33 درصد به 25 درصد كاهش پيدا كرد كه به دليل افزايش 
بهاي تمام شده آن بوده است. گفتني است حاشيه سود 
ناخالص براي اين شركت با روند كاهش تا پايان سال 1401 
همراه شده است همچنين در اين فصل با كاهش 8 درصدي 
در سود ناخالص در مقايسه با فصل گذشته خود مواجه شد 
كه مي توان نمود آن را در فصل زمستان مشاهده كرد كه در 
فصل پاياني به زيان خالصي معادل 4 ميليارد تومان رسيده 
كه دليل آن در سرفصل ساير هزينه ها ناشي از هزينه هاي 
كارمزد حق العمل كار توزيع محصولات ش��ركت با نرخ 

ثابت بوده كه ناشي از افزايش مبلغ فروش است. غبهنوش 
در س��ه ماهه بهار 1402 مبلغ 1123 ميليارد تومان را به 
عنوان درآمد عملياتي ثبت كرده كه از اين ميزان مبلغ 292 
ميليارد تومان را به عنوان سود ناخالص شناسايي كرده و در 
نهايت به سود خالص 21 ميلياردتوماني دست پيدا كند. به 
عبارتي اين شركت توانست زيان خالص خود در فصل قبل 
را به سود خالص 21 ميليارد توماني در اين فصل تبديل كند.

  تپسي در كدال
شركت پيشگامان فناوري و دانش آراميس )تپسي( بيان 
كرد در خصوص ش��كايت اين شركت از اسنپ هنوز رأي 
قطعي شوراي رقابت صادر نش��ده است. همچنين براي 
ورود به شهرهاي جديد در 6 ماهه اول سال 1402 برنامه اي 
ندارد و بيش��ترين تمركز بخش عمليات بر افزايش عمق 
بازار شهرهاي فعلي است. بانك صادرات ايران اعلام كرد: 
تعداد 162 ميليون سهم معادل 69 درصد از سهام شركت 
پتروثمين سپاهان به شركت س��رمايه گذاري خوارزمي 
به مبلغ 572 ميليارد تومان واگذار ش��ده اس��ت. شركت 
سرمايه گذاري خوارزمي )وخارزم( نيز از تحصيل 69 درصد 
از سهام ش��ركت صنايع شيميايي پتروثمين سپاهان به 
ارزش 572 ميليارد تومان خبر داد. اما شركت پيشگامان 
فناوري و دانش آراميس )تپس��ي( بيان كرد در خصوص 
شكايت اين شركت از اسنپ هنوز رأي قطعي شوراي رقابت 
صادر نشده است. همچنين براي ورود به شهرهاي جديد 
در 6ماهه اول سال 1402 برنامه اي ندارد و بيشترين تمركز 
بخش عمليات بر افزايش عمق بازار شهرهاي فعلي است. 
شركت داروسازي امين )دامين( افزايش سود عملياتي 
در دوره 3ماه��ه منتهي به خرداد 1402 را ناش��ي از 
افزايش نرخ فروش و تغيير در سبد محصولات عنوان 
كرده است. شركت گروه مديريت سرمايه گذاري اميد 
)واميد( از فروش تعداد 675 ميليون س��هم شركت 
احداث صنايع و معادن س��رزمين پارس )كل سهام 
موجود در پرتفوي غير بورس��ي( به شركت معدني و 
صنعتي چادرملو به مبلغ 239 ميليارد تومان خبر داد.



گروه راه و شهرسازي|
قطع دست يك دختر 9 ساله بر اثر حادثه در پله برقي يكي 
از پل هاي عابر پياده جنوب تهران در جمعه شب گذشته 
موضوع محوري نشست علني ديروز شوراي شهر تهران بود. 
اعضاي شوراي شهر تهران صبح ديروز با حضور مديرعامل 
سازمان آتش نشاني ابعاد مختلف قطع دست دختر 9 ساله 
در پله برقي را مورد بررسي قرار دادند. قدرت الله محمدي 
مديرعامل سازمان آتش نش��اني به ارايه گزارش اقدامات 
سازمان آتش نشاني در خصوص حادثه گير كردن دست 
دختربچه 9 ساله در پله برقي پرداخت و با بيان اينكه در سال 
جاري كلا سه مورد حادثه پله برقي رخ داد كه دو موردش 
مربوط به دو روز اخير است و يك مورد نيز مربوط به اوايل 
سال است، اظهار كرد: روز شنبه نيز يك پسربچه ۱۲ ساله 
در حال بستن بند كفشش بوده كه انگشتش در پله برقي 
گير مي كند. وي با بيان اينكه سيستم قطع برق پله برقي 
به گونه اي است كه اگر جسم خارجي وارد آن شود با عبور 
سه پله متوقف مي شود، گفت: اگر جسم خارجي وارد پله 
برقي ش��ود درجا خاموش نمي شود چرا كه احتمال پرت 
ش��دگي وجود دارد و سه كف پله حركت مي كند و بعد از 
آن متوقف مي شود كه متاسفانه كودكي 9 تا ۱۰ ساله اي 
روي آخرين پله بود كه دس��تش گرفتار مي شود و وقتي 
دوستان ما به محل حادثه رسيدند اين طفل بغل مادرش 
بود و عضوي از دستش قطع شده بود كه دوستان ما براي 
پيدا كردن عضو قطع شده پله ها را باز كرده و نهايتا بعد از 
۲۰ دقيقه عضو را پيدا كردند و عضو قطع شده و مصدوم 
را در اختيار آتش نش��اني قرار دادند و همزمان نيز عوامل 
كلانتري در محل حادثه حضور يافتند. وي با بيان اينكه 
بررسي هاي سامانه ۱۳7 نشان داد كه از ابتداي امسال 7 
مورد تماس در خصوص خاموشي اين پله برقي و نه نقص 
فني ثبت شده است، گفت: كارشناسان ما در اين حادثه به 
اين نتيجه رسيدند كه سهل انگاري شهروند علت بروز اين 
حادثه بوده است اما شايد بتوانيم با افزايش سطح آگاهي هاي 
مردم از بروز اين حوادث جلوگيري كنيم و بهتر است با نصب 
تابلوهايي در سطح شهر نسبت به افزايش آگاهي مردم اقدام 
كنيم و همچنين لازم اس��ت كه واحد HSE بازديدهاي 
هفتگي براي رصد وضعيت دستگاه هاي برقي سطح شهر 

تهران داشته باشند.

تشكيلكميتهاي
برايبررسيحادثهپلهبرقي

احمد صادقي، رييس كميته شفافيت شوراي شهر تهران در 
واكنش به اين رويداد، ديروز در يكصد و شصت و هفتمين 

جلسه شوراي اسلامي ش��هر تهران ضمن ابراز ناراحتي از 
حادثه براي يك نوجوان در پله برقي گفت: بايد كميته اي 
مجزا از سوي شورا در اين زمينه تشكيل شود و ابعاد حادثه را 
بررسي كند. ناصر اماني نيز با بيان اينكه مديرعامل سازمان 
 آتش نش��اني تنها به بيان اقدامات خ��ود پرداخت، گفت:

 آتش نشاني كه نمي تواند مانع از بروز چنين حوادثي شود 
بلكه بعد از وقوع حادثه نسبت به امدادرساني اقدام كرده است 
و وقتي حادثه رخ مي دهد مردم به آتش نشاني زنگ مي زنند 
و آتش نشاني نمي تواند مانع قطع دست كودك شود. وي با 
بيان اينكه شهروندان در اين مدت 7 بار با سامانه ۱۳7 تماس 
گرفته و نسبت به خاموش بودن پله انتقاد كردند، اظهار كرد: 
شهرداري كه تعمدا پله برقي را خاموش نمي كند، حتما نقص 
فني داشته، اين نشان مي دهد كه پله ناايمن بوده است. وي با 
بيان اينكه اي كاش به جاي سازمان زيباسازي كه يك بيانيه 
داده است، روابط عمومي شهرداري تهران عذرخواهي كرده 
و قبول مسووليت مي كرد، گفت: من به جاي روابط عمومي 
شهرداري تهران عذرخواهي كرده و ابراز پشيماني مي كنم 
اما لازم است كه كارشناس رسمي دادگستري اين حادثه 
را بررسي كرده و نسبت به تعيين ميزان قصور شهرداري، 
پيمانكار و شهروند اقدام كند. در ادامه تشكري هاشمي با 
بيان اينكه بايد دلجويي لازم از خانواده اين دختر انجام شود، 
گفت: اينكه يك برچسبي بزنيم كه حادثه در پله برقي متوجه 
شهروند است، ناشي از بي مسووليتي است. چرا كه پله برقي ها 
بايد به صورت مداوم چك شوند و اگر خرابي يا ساييدگي 
مشاهده شد بايد حتما نسبت به رفع آن اقدام شود. وي با 

بيان اينكه به جاي توجيه كردن بايد به دنبال رفع نواقص 
برويم چرا كه فاصله پله ها بايد سه ميليمتر باشد و وقتي اين 
فاصله افزايش پيدا كند و دنده ها بكشند چنين حادثه اي رخ 
مي دهد، ادامه داد: تمام ابزار و امكانات بايد در چنين مواردي 
به كار گرفته شود تا حتي در صورت بي احتياطي فرد از آسيب 
ديدن آن جلوگيري شود و اينكه بگوييم خودتان مواظب 

خودتان باشيد، بي مسووليتي است.

مسوولتبليغاتمتخصصپلهبرقينيست
تشكري هاشمي با بيان اينكه مس��اله اصلي اينجا است 
كه رسيدگي به پله هاي برقي به س��ازمان زيباسازي كه 
مسووليت تبليغي محيطي را دارد سپرده شده است، افزود: 
سازمان زيباسازي در مورد پله برقي ها نه تخصص دارد و نه 
با توجه به گستردگي كارش امكان رسيدگي دارد و شما 
اگر از مديرعامل زيباسازي بپرسيد كه چند پله را ديديد با 
توجه به حجم كارش و اينكه ۵۰۰ پله برقي در تهران فعال 
است پاسخ مثبتي به ما نمي دهد و اين در حالي است كه پله 
برقي ها بايد به شهرداران نواحي سپرده شود تا به هر شهردار 
ناحيه نهايتا چهار تا پنج پله برقي براي نظارت بيفتد و آنها 
بتوانند ه��ر روز از اين پله برقي ها بازديد كنند. وي با بيان 
اينكه مشخصا تقاضا دارم كه شهرداري توضيح دهد كه چرا 
با وجود نقايص مشهود به گونه اي كه دست يك بچه تا آرنج 
وارد پله شده مماشات كرده و در ايمني دقت نكردند، گفت: 
لازم است كه شوراي شهر با فوريت تصميم بگيرد كه نظارت 
به پله برقي ها در سطح مناطق و شهردار ناحيه سپرده شود.

مهدي عباسي نيز ضمن همدردي با خانواده اين كودك 
گفت: مقصري در اين حادثه وجود دارد كه بايد شناسايي 
شود و ما منتظر نظر كارشناسي هستيم و اگر همه تمهيدات 
و استانداردها انديشيده شده بود كه هيچ؛ اما اگر كوتاهي 
در اين حادثه رخ داده بايد متناسب با اين حادثه، با پيمانكار 
و مدير بالاتر برخورد ش��ود. در همين حال، س��خنگوي 
شهرداري تهران از بررسي ابعاد مختلف حادثه پله برقي 
جنوب شهر تهران توسط كارگروه ويژه خبر داد. وي افزود: 
شهرداري بايد صبر كند ابعاد مختلف موضوع مورد بررسي 

قرار گيرد تا در نهايت اطلاعات كاملي را ارايه كند.

پيشنهادجمعآوريپلههايبرقي
در اين حال، رييس كميته عمران شوراي شهر پيشنهاد داد 
در قالب يك دو فوريت اعضاي شوراي شهر به جمع آوري 
كل پله هاي برقي  موجود در س��طح ش��هر رأي دهند. 
آقاميري در جلسه ديروز شوراي شهر تهران با بيان اينكه 
استفاده از پله هاي مكانيزه عابر پياده به جز در موارد نادر 
در سطح معابر استفاده نمي شود، گفت: معمولا از پله برقي 
در مجتمع هاي تجاري، اداري و متروها استفاده مي كنند 
و اينكه از اين پله ها در فضاي باز و در معرض باران و خاك 
باشد استفاده نمي كنند. به گونه اي كه من يك بار به عينه 
مشاهده كردم كه در حين تميز كردن قطعات پله برقي 
حدود دو فرغون خاك از اين پله برقي ها خارج شد. وي با 
بيان اينكه نصب پله برقي در معابر توجيه فني ندارد، گفت: 
عمده پله ها مستهلك شده اند و اين حادثه زنگ خطري 
براي حوادث بعدي است كه مي تواند اتفاق بدتري رخ دهد 
چرا كه اگر افراد روي آن بروند و چرخ دنده ها در برود ممكن 
است آدم را داخل بكشد و چرخ دنده ها بلاي جان مردم 
شود. وي افزود: از ابتداي شوراي شهر پيشنهاد كردم كه 
به جاي پله برقي مكانيزه رمپ هاي 8 درصد ايجاد كنيم 
و مديرعامل سازمان زيباسازي هم تاكيد كرده كه بيش 
از ۵۰ پل مكانيزه در سطح شهر تهران جمع آوري خواهد 
شد. اين عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه پيشنهاد 
دارم كه در قالب يك دو فوريت نسبت به جمع كردن كل 
پله برقي ها اقدام كنيم كه اين مصيبت از سر مردم باز شود، 
گفت: عمر بهينه پله برقي در فضاي باز به نصف كاهش پيدا 
مي كند و مي دانيد كه قطعات يدكي ندارند و وقتي پله برقي 
خراب مي شود قطعات را سرهم بندي مي كنند. وي افزود: 
بهتر است در قالب يك دو فوريت شهرداري را ملزم كنيم 
كه در يك بازه شش ماه تا يكسال پله برقي هاي مكانيزه را 
جمع آوري و به جاي آن رمپ يا انواع ديگر پله برقي هايي كه 

معلولان هم بتوانند از آن استفاده كنند، بياوريم.
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جزیياتآمار۴۰۰۰ملکمسکونی
دراختيار۳بانک

وزارت اقتصاد جزئيات آمار املاک مسکونی سه 
بانک را منتشر کرد.  بر اساس اين گزارش، صرفا 
بانک ملت ۱۱۱ ملک خالی دارد و دو بانک سپه و 
مسکن دارای املاک مازاد يا املاک مستقر روی 
ش��عب خود هستند که مورد اس��تفاده ماموران 
و کارکنان بانک های يادش��ده ق��رار می گيرند 
و از نظر اين بانک ها واحد مس��کونی به ش��مار 

نمی روند.
وزارت امور اقتص��ادی و دارايی در واکنش به اخبار 
مربوط به املاک مسکونی خالی در بانک های ملت، 

سپه و مسکن اطلاعيه ای به شرح زير صادر کرد.
بر اس��اس اعلام بانک مل��ت، کل مجموع املاک 
مسکونی بانک ملت 7۲۶ ملک است که ۶۱۵ ملک 
دارای متصرف و تنها ۱۱۱ مل��ک فاقد متصرف و 

خالی محسوب می شود.
مالکيت بانک بر عمده املاک اشاره شده مالکيت 
قهری و ناش��ی از اجرای وثيقه تسهيلاتی در قبال 
مطالبات خود بوده و هيچ کدام از اين املاک توسط 

بانک خريداری نشده است.
فرآيند فروش و تمليک )به جهت عدم ايفای بدهی 
برخی مديونين و ناچاراً تمليک وثايق و املاک جهت 

تسويه مطالبات بانک( مستمراً ادامه دارد.
اين املاک )حتی متص��رف دار( برای فروش هر دو 

هفته يکبار به مزايده عمومی گذاشته می شود.
حس��ب اعلام بانک س��په، کل املاک ب��ا کاربری 
مسکونی بانک ۲۶۵8 رقبه اس��ت که از اين تعداد 
۱۴۶7 ملک مازاد و ۱۱9۰ رقبه ملک غير مازاد است. 
تعداد املاک خالی از سکنه بانک ۳۱9 رقبه ملک 
است که برخی از املاک ياد شده متعلق به بانک ها 
و مؤسس��ه ادغامی وابسته به نيروهای مسلح بوده 
که پس از برگزاری مجمع بانک، نس��بت به تعيين 
تکليف اين املاک از طريق مزايده اقدام خواهد شد.

برخ��ی ديگر از واحدهای مس��کونی، تمليکی و از 
محل پرداخت تسهيلات به مشتريان است و بانک 
سپه پس از اتمام فرآيند تمليک نسبت به برگزاری 

مزايده و فروش آنها اقدام می کند.
ساير املاک نيز واحدهای فوقانی شعب بانک سپه 
است که عموماً در ساليان گذشته و همراه با ملک 
شعبه خريداری گرديده که بنا به مسائل امنيتی، 
حفاظتی و به واسطه قوانين و مقررات مراجع ذيربط 
)شهرداری، پليس پيشگيری و …( قابليت تفکيک 
از شعبه را نداشته و برای استقرار مأمورين و بازرسين 
بانک در زمان مأموريت مورد استفاده قرار گرفته که 

به عنوان واحد مسکونی تلقی نمی شود.
بر اساس اعلام بانک مسکن کل واحدهای با کاربری 
مسکونی بانک 7۳۵ واحد است که از اين تعداد ۱۲۴ 
واحد مستقل )دارای سند مجزا( است و ۶۱۱ واحد 
ديگر، طبقات فوقانی ش��عب بانک ها بوده که کل 
اين واحدها جهت استقرار مأمورين و همکاران غير 
بومی منتقل شده به آن شهر، نگهداری و پشتيبانی 
شعب و اس��تفاده حسابرسان و بازرس��ان کاربرد 
داش��ته و امکان واگذاری به غير را ندارد. با توجه به 
توضيحات ياد ش��ده بانک مسکن واحد مسکونی 

خالی از سکنه ندارد.

مردمپایتختتاچهارشنبه
ازرودخانههافاصلهبگيرند

مديركل مديريت بحران استانداري تهران با اشاره 
به رصد، پايش و صدور هش��دار و پيش آگاهي هاي 
به موقع در اقدامات قبل از وقوع سيل ۱۴۰۱ گفت: 
مردم هشدارها را جدي گرفته و تا چهارشنبه هفته 
جاري از رودخانه ها فاصله بگيرند.  به گزارش ايرنا، 
حامد يزدي مهر با اشاره به صدور هشدار زرد رگبار 
باران و رعد و برق در بخش هاي ش��مالي و ارتفاعات 
شمال شرقي و احتمال وقوع وزش باد شديد گاهي 
خيلي ش��ديد، خيزش موقت گردوخاك و كاهش 
نسبي كيفيت هوا از يكش��نبه تا چهارشنبه هفته 
جاري در مناطق جنوب و غرب استان تهران اظهار 
كرد: به ساكنان اين مناطق توصيه مي شود از حضور 
و اتراق در كن��ار رودخانه ها خودداري و از حضور در 
ارتفاعات و درختان فرس��وده و تابلوهاي تبليغاتي 
بپرهيزند. مدي��ركل مديريت بحران اس��تانداري 
تهران با اشاره به حادثه سيلاب مرداد سال ۱۴۰۱ كه 
در پديده نادر مونسون رخ داد، افزود: اين حادثه در 
بخش هايي از شهرستان هاي فيروز كوه، شميرانات، 
تهران، پرديس و پاكدشت به وقوع پيوست كه عوامل 
مهمي همچ��ون نوع پديده، جنس خ��اك، ميزان 
بارش، پوشش گياهي و خشكس��الي در آن دخيل 
بودند. وي با اشاره به از دست رفتن رطوبت خاك به 
عنوان مهم ترين عامل وقوع سيل مرداد سال ۱۴۰۱ 
گفت: رصد، پايش و صدور هشدار و پيش آگاهي هاي 
به موقع به مردم باعث شد تا ميزان خسارات جاني، 
بس��يار كاهش پيدا كند بنابراين از همه شهروندان 
مي خواهيم توصيه ها و هشدارهاي مديريت بحران را 
جدي بگيرند. يزدي مهر با اشاره به ديگر اقدامات موثر 
مديريت بحران در سيلاب مرداد ۱۴۰۱ اظهار كرد: 
بسيج منابع همه دستگاه هاي دولتي و خصوصي و 
گسيل به مناطق سيل زده از اقدامات مهم و شاخص 
اداره كل در وقوع س��يلاب ب��ود. مديركل مديريت 
بحران استانداري تهران با تاكيد بر ايجاد سيل گير 
در پهنه آبخوان ها افزود: رخداد سيل به عوامل زيادي 
مرتبط مي شود كه يكي از عوامل همين سيل گيرها 

محسوب مي شوند.

پيشنهادواگذاری
نهضتملیمسکنبهبخشتعاون
مديرعامل اتحاديه تعاونی های عمرانی تهران گفت: 
بخش تعاون اين ظرفيت را دارد تا در قالب مشارکت 

مردمی نهضت ملی مسکن را اجرايی کند.
خش��ايار باقرپور در گفت و گو با ايرن��ا اظهار کرد: 
تعاونی ها با اس��تفاده از ظرفيت های خود مردم با 
جذب س��رمايه های خريد، پيش خريد مصالح و 
تجهيزات و ايجاد ارزش افزوده ساختمانی، در تعامل 
با يکديگر طرح نهضت ملی مسکن را عملياتی کنند.

وی افزود: دولت بايد با سياستگذاری، نظارت عالی 
و سياست های تشويقی و حمايتی، محرکی برای 

بخش تعاون باشد.
اين مقام صنفی با اشاره به ورود فناوری های جديد 
به صنعت ساختمان، گفت: توليدات شرکت های 
دانش بنيان در صنعت س��اختمان چرخه توليد را 
به حرکت در آورده و منجر به تحريک بازار مسکن 

تحرک می شود.
وی ادامه داد: فعالان و سازندگان ساختمان وقتی 
 محصولات جدي��د را می بينند، برای اس��تفاده از 
دانش های جديد تحريک شده و با استفاده از اين 
فناوری های دانش بنيان، چرخه توليد به سرعت 
پيش می رود. باقرپور اضافه کرد: وقتی توليد در بازار 
ارتقا يابد، شاهد رونق ساخت و سازها می شويم که 
با افزايش سرعت در مسکن، ابزار برای کنترل قيمت 

خواهيم داشت.
وی با بيان اينکه در صنعت س��اختمان بايد شوک 
ايجاد ش��ود، گفت: بازار عرضه در مسکن تحريک 

شده و تعادل در عرضه و تقاضا ايجاد می شود.
مديرعامل اتحاديه تعاونی ه��ای عمرانی تهران با 
بيان اينکه در گذش��ته به بخش تع��اون در حوزه 
مسکن کم توجهی شده است، يادآور شد: طبق سند 
توسعه تعاون مصوب سال ۱۳9۲ قرار بود ۵٠ درصد 
ساخت مسکن توس��ط تعاونی ها انجام شود و بايد 
به اسناد بالادستی توجه می شد، اين در حالی است 
که بخشی از مسکن از طرح مسکن مهر همچنان 
باقی مانده است. وی بيان داشت: در دولت سيزدهم 
نيز برای نهضت ملی مسکن بين وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی تفاهمنامه ای امضا شده است تا ۴۰۰ 
هزار واحد مسکونی توسط تعاونی ها ساخته شود 

که اکنون مرحله اجرايی ساخت شروع شده است.
باقرپور عنوان ک��رد: برای اجرايی ش��دن نهضت 
ملی مس��کن همه بخش ها بايد فعال ش��وند، اين 
در حاليس��ت که بانک ها زير ۳۰ درصد تسهيلات 

پرداخت کرده اند.

وروددادستانري
بهخشكشدن»چشمهعلي«

شوراي شهر و شهرداري تهران مكلف شدند ظرف مدت 
يك ماه موضوع خش��ك ش��دن آب »چشمه علي« را 
بررسي كرده و نتيجه را به دادستاني شهرستان ري اعلام 
كنند.  محمدمهدي رحيمي، دادستان شهرستان ري در 
جمع خبرنگاران درباره آخرين وضعيت »چشمه علي« 
گفت: به منظور بررسي موضوع خشك شدن چشمه 
مكاتبات متعددي از س��وي دادستاني با دستگاه هاي 
مس��وول انجام و گزارش رسيدگي و بررسي موضوع از 
تمامي عوامل موثر دريافت شد، طي آخرين مكاتبات 
با نهادهاي مسوول داشتيم، شوراي شهر و شهرداري 
تهران مكلف شدند ظرف مدت يك ماه موضوع را بررسي 
كرده و نتيجه را به دادستاني شهرستان ري اعلام كنند.

وي افزود: بر اساس برآوردهاي صورت گرفته عامل اصلي 
خشك شدن چشمه علي عمليات مترو بوده و تلاقي 
كارگاه و عمليات ساخت مترو خط ۶ با لايه هاي زيرين 
و ميله قنات تأمين كننده آب چشمه منجر به خشكي 
آن شده اس��ت. دادستان شهرس��تان ري گفت: آب، 
امنيت و محيط پيراموني چشمه علي بايد با كارشناسي 
و نظر ميراث فرهنگي مورد بررس��ي قرار گيرد و كليه 
اقدامات توسعه اي در محدوده چشمه بايد كارشناسي 
شده صورت گيرد. وي افزود: در گزارشي كه از شوراي 
شهرستان ري دريافت شد آمده است كه نخستين بار 
در سال 98 مسير تونل مترو با ميله قنات تداخل داشته 
و عامل قطعي آب بوده و تنها راه بازگشت آب به چشمه 

احيا و حفر قنات در حوضچه اصلي چشمه علي است.

كميتهبررسيحوادثاخيردرپارلمانشهريپايتختتشكيلميشود

ريزشچندساختماندرمنطقه19تهرانبهعلتعدمرعايتنكاتايمني

واكنش به قطع دست دختر 9 ساله در پله برقي

تخریبساختمانهايغيرمجازحادثهآفرید
گروه راه و شهرسازي|

صبح ديروز طبق دس��تور مقام قضايي س��اختمان هاي 
غيرمج��از در حال اح��داث در منطقه خلازي��ر در حال 
تخريب بود كه به علت عدم رعايت نكات ايمني، تعدادي از 
ساختمان هاي همجوار دچار تخريب شدند. اين در حالي 
است كه به تازگي اعضاي ش��وراي شهر تهران نسبت به 
تبديل منطقه ۱9 به بهشت س��اخت و ساز به شهرداري 
تهران هشدار داده و احداث بناهاي چند طبقه در اين منطقه 
را نشانه فساد دانس��ته بودند. به باور اعضاي شوراي شهر، 
اساسا نبايد چنين بناهايي مقابل چشم ماموران شهرداري 
احداث شود و در صورت احداث، راه حل صرفا تخريب بنا 
 نيس��ت و بايد با مالك آن برخورد ش��ود. چند ساختمان 
نيمه كاره در جنوب تهران فروريخت و به همين دليل، بر 
اساس اعلام پليس ۴ نفر از پرسنل انتظامي و ۲ نفر از پرسنل 
شهرداري در زير آوار ساختماني گرفتار شدند. آتش نشاني 
اما اعلام كرد دو نفر از زير آوار بيرون كشيده شده اند. پليس 
نيز طي اطلاعيه اي اعلام كرد: در زمان اجراي تخريب يكي 
از واحدهاي غيرايم��ن در محله خلازير واقع )منطقه ۱9 
تهران( تعداد پنج ساختمان همجوار تخريب شد. تعداد 
چهار نفر از پرسنل انتظامي و دو نفر از پرسنل شهرداري 
در زير آوار ساختماني گرفتار شدند. بر اساس اين گزارش، 
سازمان اورژانس كشور تعداد مصدومان حادثه ريزش آوار 
)خلع يد و تخريب ساختمان( در منطقه ۱9 تهران شهرك 
احمديه را تا عصر ديروز ۱۱ نفر اعلام كرد كه از اين تعداد 8 
مصدوم در محل درمان شده اند و مابقي به بيمارستان انتقال 
داده شده اند. در اين حال، سخنگوي سازمان آتش  نشاني و 
خدمات ايمني شهر تهران در گفت وگو با فارس با اشاره به 
حادثه ريزش چندين ساختمان در شهرك احمديه اظهار 
كرد: ساعت ۱۲ و ۲۴ دقيقه روز يكشنبه حادثه ريزش چند 
ساختمان در شهرك احمديه در محله خلازير رخ داد كه ۶  
ايستگاه آتش نشاني شامل چندين دستگاه جرثقيل و لودر 
سازماني در منطقه محل حادثه مستقر شد و عوامل ناجا، 
ستاد بحران و هلال احمر در محل حضور يافتند. سخنگوي 
سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني شهر تهران ادامه داد: 
چندين ساختمان نيمه كاره در كنار هم به يكباره ريزش 
كرده است و بايد بررسي شود كه علت آن چه بوده است. در 
يكي ساختمان ها احتمالاً چند نفر مفقوده شدند اما از بخش 
پشت ساختمان توانسته ايم ۲ نفر را به صورت زنده از زير 
آوار خارج كنيم. ملكي تأكيد كرد: عمليات آوار برداري آغاز 
شده است؛ فقط با احتياط كامل و با عجله تلاش مي كنيم 

تا به افراد به جاي مانده در زير آواركمك كنيم.

بازگشتساختوسازغيرمجازبهپایتخت
به گزارش »تعادل«، همزمان با اعتراضات مردمي در مهر 
و آبان سال گذشته، ساخت و سازهاي غيرمجاز در برخي 
مناطق تهران رونق گرفته بود و اعضاي شوراي شهر تهران 
علت اين مساله را به سوءاس��تفاده برخي از سازندگان به 
موقعيت بحراني كش��ور و كاهش نظارت هاي شهرداري 

نسبت داده بودند. پس از مدتي اما اعلام شد كه اين تخلفات 
با كوش��ش ماموران شهرداري مهار شده اس��ت. روز ۳۰ 
خردادماه سال جاري اما دوباره اعضاي شوراي شهر تهران 
در نشست علني اين شورا اعلام كردند كه ساخت و سازهاي 
غيرمجاز در پايتخت تشديد ش��ده است و حتي برخي از 
مناطق تهران از جمله منطقه ۱9 به بهش��ت سازندگان 
غيرمجاز تبديل شده است و از همين رو، پيشنهاد كردند، 
ساخت و سازهاي غيرمجاز براي مالكان اين ساختمان ها 
جرم انگاري شود. اگر چه به گفته مسوولان قضايي، ساخت 
و س��از غيرمجاز در كشور اپيدمي شده اس��ت، اما با مرور 
برخي از سال هاي دهه ۱۳9۰ مشاهده مي كنيم كه اين 
بيماري در دوره هايي با اعمال برخي نظارت ها به حداقل 
ممكن رسيده است. در عوض، درشرايطي كه شهرداري 
با هدف كس��ب درآمد از شهرفروش��ي از طرح تفصيلي 
تهران در حال تخطي اس��ت و از ۳۵۲ مورد بررسي شده 
در كميس��يون ماده ۵ طي ۲۰ ماهه اخير، ۳۰۰ مورد آن 
به بررسي پرونده هاي »موردي« اختصاص داشته است، 
تخلفات ساختماني نيز بروز و ظهور بيشتري يافته است. به 
ويژه اينكه به گفته برخي از اعضاي شوراي شهر تهران )در 
جلسه علني اين شورا در ۳۰ خرداد ۱۴۰۲(، انجام تخلفات 
ساختماني با ابزار آلات و ماشين آلات بزرگ ساختماني 
بحث برانگيز است و احتمال اينكه شهرداري اين تخلفات را 
نديده باشد، غيرممكن و »۱۰۰ درصد در آن فساد است«.  
به گزارش »تعادل«، در نيمه نخست سال ۱۳9۳ با توجه 
به نظارت س��ه امضا در كميسيون شهرسازي و معماري 
شهر تهران بر روند ساخت وساز مناطق هزار و ۳۵پرونده 
بررسي و از ادامه صدها ساخت و ساز غيرمجاز جلوگيري 
شد. براي نخستين بار در شوراي چهارم كارگروهي فني و 
نظارتي در كميسيون شهرسازي تشكيل شد كه با استفاده 
از متخصصان شهرسازي مناطق كليه فرآيند صدور پروانه 
ساخت را بررسي مي كرد. براي اعضاي شوراي شهر امكان 
دسترسي به فرآيند صدور پروانه ساخت ايجاد شد كه اين 
فرآيند را دنبال كند. بنابراين نظارت در حين اقدام انجام 
شد و پروانه هاي صادر شده را كه با طرح تفصيلي مغايرت 
داشت در همان زمان شناسايي و فعاليت هاي عمراني آن 
متوقف  شد. اين تخلفات با امضاي سه عضو كميسيون به 
رييس شورا، شهردار، شهرداران مناطق و نهادهاي نظارتي 
مانند سازمان بازرسي ابلاغ مي شد. در اين رابطه، مهدي 
عباسي، رييس كميسيون شهرسازي شوراي شهر تهران 
در جلسه علني ۳۰ خرداد س��ال جاري در تذكر پيش از 
دستور خود با بيان اينكه شاهد ساخت و ساز غيرمجاز در 
حاشيه اتوبان شهيد كاظمي هستيم، گفته بود: قبلا يك 
اتاقك در پشت بام به صورت غيرقانوني ساخته مي شد و 
سعي مي كردند كه يك روزه آن را بسازند تا شهرداري آن 
را نبيند؛ اما حالا ساختمان هاي 8 تا ۱۰ طبقه مي سازند. 
من يك شب در حين سركشي ديدم كه جرثقيل ها فعال 
هستند و چطور ممكن است كه اين جرثقيل ها را شهرداري 
نبيند؟ شهرداري در اين زمينه كوتاهي كرده است. من چند 

ماه پيش به شهردار منطقه اي در خصوص ساخت و ساز 
در گلابدره تذكر دادم و گفتم كه نگذاريد كه كار به جايي 
برسد كه ديگر نشود ساختماني را تخريب كرد. عضو شوراي 
ش��هر تهران با بيان اينكه س��اده انگاري است كه بگوييم 
شهرداري اين ساخت و سازها را نديده و ۱۰۰ درصد در آن 
فساد است، افزوده بود: ساخت و ساز در حريم را مي توانيم 
بگوييم نديديم اما ساختمان غيرمجاز در حاشيه بزرگراه 
شهيد كاظمي را مگر مي شود نديد؟ اصلاح قانون به عدم 
ساخت و ساز غيرمجاز كمك مي كند؛ اما امروز بايد جلوي 
ساخت و سازهاي غيرمجاز را بگيريم چرا كه حيثيتي شده 
و جالب است بدانيد كه تعدادي سوداگر آدم اجير مي كنند 
و با گفتمان مشترك يك دعواي صوري راه مي اندازند و بعد 

از يك مدت مديران و مسوولان شهرداري را مي ترسانند 
كه به سمت آنها نيايند و وقتي كه ساختماني ساخته شده 
ديگر كسي نمي تواند آن را خراب كند و بهتر است قبل از 
آنكه كار به جاهاي باريك بكشد نسبت به تعيين تكليف اين 
موضوع اقدام كنيم. آقاميري، رييس كميته عمران شوراي 
شهر تهران نيز در جلسه يادشده طي تذكري منطقه ۱9 را 
بهشت ساخت و سازهاي غيرمجاز توصيف كرد ه و گفته 
بود: چطور است كه ما در موضوع ساخت و ساز غيرمجاز به 
سراغ ملك مي رويم و آن را تخريب مي كنيم؛ اما به سازنده 
كاري نداريم و بعضا مي بينيم كه مالك در حالي كه براي 
اجرا كنندگان حكم قلع و قمع خط و نشان مي كشد، مي رود 

كوچه پشتي را مي سازد.

نظر به اینکه برابر رأی شماره 140260317001001888 - 1402/٠٤/11 صادره از هیات موضوع 
قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان در قسمتی از پلاک 58/25 
بخش ۹ اهواز حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از 
مالک رسمی )کوی باغات شاه سهام شماره 163۹ سید احمد علی مرعشی به متقاضی جلیل 
بنی تمیم فرزند عبدالامام شماره شناسنامه 587 صادره از باوی کد ملی 1753076374 
در شش�دانگ یک باب ساختمان به مساحت 247/75 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق 
خریداری شده طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی 
و کثیر الانتشار سراسری آگهی می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 
 خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواس�ت خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا" صدور 

سند مالکیت مانع ازمراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. م/الف: 5/۹03
تاریخ انتشار نوبت اول : 31/٠٤/1402
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/05/16

بهزاد مردانی - رییس اداره ثبت  اسناد و املاک ناحیه یک اهواز 

آگهیموضوعماده۳قانونوماده۱۳آیيننامهقانونتعيين
تکليفوضعيتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی«

نظربه اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رس�می برابر رای 1402603171230004۹5 مورخ 1402/3/13 تصرفات خانم / 
آقای س�لطان امیری فرزند حمید صادره از خرمشهر ش�ماره شناسنامه 403 دارای 
کدملی شماره 1828285803 نسبت به یک باب ساختمان به مساحت 236/40 متر 
مربع در قسمتی از ششدانگ پلاک 26۹0/10 باقی مانده واقع در بخش 2 اهواز اخبار 
خروجی بنام سلطان امیری منجر بصدور رأی گردیده و برابر ماده 3 قانون مزبور مراتب 
در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد تا هرکس نسبت به 
تصرفات مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد از تاریخ انتشار نوبت اول این 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 اهواز 
تسلیم و رسید دریافت نمایند و معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواس�ت به مقامات قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذوبه 
اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد 

مقرر اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود. م/الف: 5/۹05
تاریخ انتشار نوبت اول 1402/04/31
تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/05/16

نصرت الله - رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 اهواز 

آگهیموضوعماده۳وماده۱۳آیيننامهقانونتعيينتکليف
وضعيتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به 

این سامانه پیامك نمایند. 

بخش 2 بجنورد
177 اصلی موسوم به اراضی ینگه قلعه 

ششدانگ پلاک 200 فرعی یک قطعه زمین مزروعی
مالکی�ت : رجب عل�ی زاده فرزند بهرام  به ش�ماره شناس�نامه 680 کد ملی 

0681204885
در روز یکشنبه دوازدهم شهریور ماه سال یکهزار و چهارصد و دو ) 1402/06/12( 

ساعت 11 صبح در محل شروع و بعمل خواهد آمد.
لذا به موجب ماده 14 قانون ثبت ام�لاک به صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی و 
مجاورین شماره های فوق الذکر بوسیله این آگهی اخطار می گردد که در روز و 
ساعت مقرر بالا در محل حضور به هم رسانند چنانچه هر یک از صاحبان املاک یا 
نماینده قانونی آنها در موقع مقرر حاضر نباشند مطابق ماده 15 قانون مزبور ملک 
مورد آگهی با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید خواهد شد و اعتراضات 
مجاورین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی و نیز صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی 
که در موقع مقرر حاضر نبوده اند مطابق ماده 20 قانون ثبت فقط تا س�ی روز از 
تاریخ تحدید حدود پذیرفته خواهد شد و در اجرای تبصره 2 ماده واحد قانون 
تعیین تکلیف پرونده های ثبتی، معترضین می بایست از تاریخ تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت ظرف یکماه دادخواست اعتراض خود را به مرجع ذیصلاح قضائی 

تقدیم و گواهی لازم از مراجع مذکور اخذ و به این اداره تسلیم نمایند. 
تاریخ انتشار: دو شنبه 1402/05/16

علي اوسط رستمی-  رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو بجنورد

آگهیتحدید
حدوداختصاصیثبتاملاک

شناسه آگهی:1543102

یکقسمتازبخش۲شهرستانبجنوردموجبماده۱۴
قانونثبتاملاکتحدیدحدودشمارههایزیر:



ارزش اكوسيستم استارت آپي ايران ۱.۲ تا ۱.۶ ميليارد 
دلار برآورد ش��ده اس��ت. نويس��ندگان اين گزارش 
پتانسيل هاي زيادي براي اكوسيستم فناوري اطلاعات 
و ارتباطات ايران برشمرده اند. در اين گزارش نرخ نفوذ 
اينترنت موبايل ۱۱۶.۴ درصد محاسبه شده است. در 
اين گزارش اعلام شده اس��ت ايران ۲۲۳ مركز رشد، 
۳۵۰ مركز نوآوري، ۱۷۰ ش��تاب دهنده و ۵۰ پارك 
علم و فناوري دارد. علاوه بر اي��ن، اندازه بازار تجارت 
الكترونيكي در ايران به طور سالانه ۹۳۰ ميليون دلار 
تخمين زده ش��ده است. گزارش چش��م انداز اقتصاد 
ديجيتالي ايران از پنج بخش كلي با عناوين »مس��ير 
اقتصاد ديجيتال ايران«، »وضعيت ايران در خصوص 
پيش نيازهاي توسعه اقتصاد ديجيتال«، »نقش دولت 
در تثبيت اكوسيس��تم ديجيتال«، »توسعه نوآوري 
و اس��تعداد« و »توصيه هاي سياستي« دسته بندي 

شده است. 
در فص��ل اول اين گزارش آمده اس��ت بخش فناوري 
اطلاعات و ارتباطات يكي از سريع ترين پيشرفت ها را 
در ميان صنايع مختلف در ايران دارد. بر اساس آنچه 
در مت��ن اين گزارش آمده، در حال حاضر، ش��اغلان 
در بخ��ش فناوري اطلاعات و ارتباطات س��هم ۱۰.۳ 
درصدي از ب��ازار كار دارند. عماد الدين پاينده، يكي از 
تهيه كنن��دگان اين گزارش و مدير آزمايش��گاه داده 
و حكمراني، به پيوس��ت گفته با بي��ان اينكه گزارش 
چش��م انداز اقتصاد ايران به پيشنهاد معاونت نوآوري 
و فناوري وزارت ارتباطات تهيه شد تاكيد كرد تعامل 

مالي اي در فرايند انجام اين پروژه وجود نداشت.
به گفته پاين��ده، اين گ��زارش را آزمايش��گاه داده و 
 CAICT حكمراني با همكاري يك گروه از انديشكده
چين )آكادمي فناوري اطلاعات و ارتباطات چين( تهيه 
كرده  اند. با وجود اينكه اين نهاد از لحاظ ساختاري ذيل 
وزارت ارتباطات چين قرار دارد اما نقش مشاوره اي در 

حوزه فاوا را در حدود ۳۰ كشور بر عهده دارد.
در واق��ع اين نهاد، مهم ترين مركز تحقيق و توس��عه 
چيني ها در حوزه فناوري اطلاعات اس��ت. اين پروژه 
اوايل س��ال ۱۴۰۱ كليد خورد و نسخه اوليه آن پاييز 
سال گذشته حاضر شد. بعد از اينكه نسخه پيش نويس 
اين گزارش به تاييد چيني ها رسيد، به منظور بازبيني 
و بررس��ي براي معاون وقت نوآوري وزارت ارتباطات 
ارسال شد. مدير آزمايش��گاه داده و حكمراني با بيان 
اينكه اين گزارش اولين گزارشي بوده كه در حوزه فاوا 

از س��وي يك تيم بين المللي تهيه شده است، گفت: 
اس��تفاده ما از لوگو وزارت ارتباطات در اين گزارش، 
صرفاً به دليل حمايت هاي معنوي و كمك سازمان هاي 

زيرمجموعه وزارت ارتباطات در تهيه داده ها بود.

 GDP سهم اقتصاد ديجيتالي از   
همچنان پايين تر از ميانگين است 

در اين گزارش گفته شده سهم بخش فناوري اطلاعات 
از توليد ناخالص داخلي در حال رسيدن به بلوغ است 
اما سهم اقتصاد ديجيتالي از GDP همچنان پايين تر از 
ميانگين است. در چين، سهم بخش فناوري اطلاعات و 
ارتباطات از توليد ناخالص داخلي اين كشور ۷.۳ درصد 
بوده اما سهم اقتصاد ديجيتالي از GDP اين كشور به 

بالاي ۳۸ درصد رسيده است.
در گزارش چشم انداز اقتصاد ديجيتالي ايران در سال 
۲۰۲۳، جديد ترين آمار در اين مورد مربوط به س��ال 
۲۰۱۹ اس��ت. برآورد شده اس��ت در اين سال، سهم 
بخ��ش ICT از توليد ناخالص داخل��ي ۴.۲ درصد و 
سهم اقتصاد ديجيتالي از توليد ناخالص داخلي ۶.۵ 
درصد بوده است. پاينده درباره علت به روز نبودن اين 
داده ها گفت: تدوين چارچوب هاي مورد اجماع براي 
دستيابي به س��هم اقتصاد ديجيتالي از اقتصاد كشور 
براي ما بسيار مهم بود. ما تلاش كرديم مناقشات در اين 
مورد را به سطح نخبگاني برسانيم. در خصوص تدوين 

اين چارچوب، جمع آوري داده و تحليل ها مناقشات و 
نقطه نظرهاي متفاوتي وجود دارد. از نظرات ارايه شده 
در اي��ن باره اس��تقبال مي كنيم. يك��ي از مهم ترين 
محدوديت  هاي اين گ��زارش بحث جمع آوري داده و 
رسيدن به منابع مطمئن، به روز و قابل اعتماد داده بود. 
داده هاي حس��اس و مهم ما به دو دليل الهام گرفته از 
چارچوب CAICT است كه با چارچوب هاي مرسوم 
بانك جهان��ي، UN و G۲۰ تفاوت هايي دارد. دليل 
دوم اين بود كه چالش برانگيز ب��ودن واكنش ها را به 

حداقل برسانيم.
مدير آزمايشگاه داده و حكمراني افزود: اگر بخواهيم 
بازنگري اي در محتواي گزارش انجام دهيم، طبيعتاً 
اولويت ما اين است كه داده ها به روز شوند. تجربياتي كه 
در گزارش آمده است ارزنده اند. ما خود را فقط محدود 
به شرق آسيا نكرديم و تجربيات موفق را تا حد امكان در 
گزارش پوشش داده ايم. علاوه بر اين، دغدغه هاي روز 
سياست گذاران و بخش خصوصي در حوزه فاوا در نظر 
گرفته شد. مثلًا بخشي به موضوع تماس  هاي تصويري 
بر بستر سيم كارت كه اخيراً از سوي وزارت ارتباطات 
مطرح ش��ده بود اختصاص دارد. علاوه بر اين، مساله 
مهاجرت نخبگان، ضعف سرمايه گذاري خطر پذير و 
ديگر مسائل روز اكوسيستم نيز سعي شده با به روز ترين 
داده ها بررسي شود. در بخش اول اين گزارش به جايگاه 
اقتصاد ديجيتالي در برنامه ششم و هفتم توسعه اشاره 

و گفته شده حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات فقط 
يكي از اولويت هاي ايران براي توسعه و پرچمداري در 
حوزه علم و صنعت نيست بلكه ابزاري براي تحقق ساير 
اهدافي است كه در برنامه توسعه برشمرده شده است. 
با اين حال ممكن است اين گزارش براي سال هاي بعد 

منتشر نشود.
پاينده درباره تامين منابع مالي پروژه و احتمال انتشار 
گزارشي براي سال هاي آينده گفت: بيش از ۹۰ درصد 
منابع مالي اين كار با هزينه شخصي خود آزمايشگاه 
داده و حكمراني تامين ش��ده اس��ت. اگر از اين پروژه 
حمايت شود و ما بتوانيم وارد برنامه هاي اسپانسرشيپ 
با بخش خصوصي شويم به نوعي كه به متن و استقلال 
گزارش لطمه نزند، مي توان اميدوار بود نس��خه هاي 
به روز اين گزارش براي س��ال هاي آتي تهيه شود. در 
حال حاضر جزو برنامه هاي اولويت دار ما نيست هرچند 
بدنه كارشناسي تهيه اين گزارش در كشور حضور دارند. 
به گفته مدير آزمايشگاه داده و حكمراني پژوهشكده 
سياست گذاري دانشگاه شريف، آزمايشگاه بيش از نيم 

ميليارد صرف تهيه اين گزارش كرده است.
پاينده درباره بازخوردهاي مسوولان بخش خصوصي 
و دولتي نس��بت به اين گزارش گف��ت: بازخوردهاي 
مثبتي از انتش��ار اين گ��زارش در بخش خصوصي و 
دولتي دريافت كرديم. بيش از دو س��ه راند نظر هاي 
اصلاحي از سياست گذاران دريافت شد. اين گزارش 
جزو معدود  گزارش هايي اس��ت كه داراي بخش��ي با 
عنوان توصيه هاي سياست گذاري است. با اين حال، 
ما بازخورد س��ازنده و پيگيرانه اي از سمت نهادهايي 
ك��ه توصيه هاي سياس��ت گذاري ب��راي آنها تدوين 
شده اس��ت دريافت نكرديم. ش��ايد در فضاي كاري 
اين عزيزان مشغوليت هاي جدي اي وجود دارد اما ما 
انتظار بيشتري داش��تيم. قرار است در ماه هاي آينده 
فايل اين گزارش به صورت عمومي منتش��ر ش��ود و 
گفته شده هيچ محدوديتي براي استفاده از محتواي 
گ��زارش وجود ندارد. فصل دوم اين گ��زارش به ارايه 
آمار و ارقام درباره سطح دسترسي مردم به اينترنت، 
حجم تجارت الكترونيكي و وضعيت زيرساخت هاي 
اينترنت اختص��اص دارد. نويس��ندگان اين گزارش 
مي گويند در نيمه دوم سال ۲۰۲۲، نرخ نفوذ اينترنت 
موبايل به بيش از ۱۱۶ درصد رس��يده و رتبه ايران در 
زمينه س��رعت اينترنت موبايل از ميان ۱۳۷ كش��ور 

بررسي شده، ۶۹ است.

دنياي فناورياخبار

ادامه از صفحه اول
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آغاز تهيه برنامه ملي توسعه 
هوش مصنوعي

وزي��ر ارتباطات اعلام كرد كه بر اس��اس يكي از احكام 
مصوب كميس��يون تلفيق برنامه هفتم توسعه، مركز 
ملي فضاي مجازي و وزارت ارتباطات مكلف ش��ده اند 
با همكاري س��اير دستگاه ها ظرف ش��ش ماه از زمان 
لازم الاجرا ش��دن قان��ون، برنامه ملي توس��عه هوش 
مصنوعي را تهيه و به تصويب شوراي عالي فضاي مجازي 
برسانند. به گزارش ايسنا، با يكپارچه شدن فزاينده هوش 
 )ICT( مصنوعي با فناوري هاي اطلاعات و ارتباطات
كه س��هم مهمي در تجارت، جوامع و زندگي ما دارد، 
رگولاتورها با وظيفه پيچيده به حداقل رساندن تهديدات 
و حداكثر كردن منافع مواجه هستند.هوش مصنوعي 
به طور فوق العاده اي كاربردي است؛ هوش مصنوعي در 
حال تعبيه شدن در هر كجاست و مهم نيست كه آيا شما 
در حرفه پزشكي مشغول هستيد يا در توليد يا حتي در 
كشاورزي، شما با برنامه هاي كاربردي هوش مصنوعي 
سر و كار خواهيد داشت. بنابراين با توجه به فراگير شدن 
اين فناوري در سراس��ر جهان از جمله ايران از س��وي 
مسوولان اعلام شد كه شوراي عالي فضاي مجازي به 
عنوان مرجع تصميم گيري در اين حوزه روي تدوين سند 
توسعه هوش مصنوعي كار مي كند. وزير ارتباطات با اعلام 
اين خبر اين موضوع را هم گفت كه در وزارت ارتباطات 
از يك سال و نيم قبل، مركز توسعه هوش مصنوعي را 
در پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات راه اندازي و 
يك نقشه راه ملي نيز براي توسعه هوش مصنوعي در 
كشور تدوين كرده اند و در اختيار مراكز سياست گذار و 
تصميم گير قرار داده اند كه بر اساس آن همه دستگاه هاي 
مكلف هستند ظرفيت هاي خود براي استفاده از هوش 
مصنوعي براي هوشمندسازي ارايه خدمات را احصاء 
كنند. حال با گذش��ت حدود دو ماه از اعلام اين خبر، 
عيسي زارع پور - وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات - به 
تازگي با انتشار پستي در يك شبكه اجتماعي داخلي 
اظهار كرده است: بر اساس يكي از احكام مصوب ديروز 
در كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه، مركز ملي فضاي 
مجازي و ما مكلف شديم كه با همكاري ساير دستگاه ها 
ظرف ش��ش ماه از زمان لازم الاجرا شدن قانون، برنامه 
ملّي توسعه هوش مصنوعي را تهيه و به تصويب شوراي 
عالي فضاي مجازي برسانيم. ان شاءالله كار به زودي آغاز 
خواهد شد. مجلس، مركز ملي فضاي مجازي و وزارت 
ارتباطات را مكلف به تدوين دو س��ند در حوزه هوش 
مصنوعي و تنظيم گري اقتصاد ديجيتال كرده است. 
طبق يكي از اين اسناد قرار است فقط مركز ملي فضاي 
مجازي اختيار مسدودس��ازي پلتفر م ه��ا را در اختيار 
داشته باشد. كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه طي 
بررسي اين برنامه به مركز ملي فضاي مجازي و وزارت 
ارتباطات تكليف كرده است برنامه ملي هوش مصنوعي 
را تهيه كنند. بر اين اساس اين دو نهاد بايد با همكاري 
ساير دستگاه ها، ۶ ماه پس از لازم اجرا شدن برنامه هفتم 
توس��عه اين برنامه را تهيه كند، سپس بايد به تصويب 
شوراي عالي فضاي مجازي برسد. عيسي زارع پور، وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات اعلام كرده است كار روي 
تهيه اين برنامه به زودي آغاز خواهد ش��د.پيش از اين 
محمد رضوي زاده، رييس پژوهشگاه ارتباطات گفته 
بود نهادهاي زيادي در زمينه هوش مصنوعي تصميم 
مي گيرند و متولي مشخصي وجود ندارد. با تدوين اين 
برنامه انتظار مي رود متولي هوش مصنوعي در كشور 

مشخص شود. 

شوك هند به واردكنندگان 
لپ تاپ هاي خارجي

شركت هاي اپل، سامسونگ الكترونيكس و »اچ پي« در 
ميان بزرگ ترين نام هايي هستند كه واردات لپ تاپ و 
تبلت به هند را در پي ممنوع شدن واردات اين دستگاه ها 
بدون دريافت مجوز، متوقف كردند. به گزارش ايس��نا، 
رگولاتورهاي هند پنجشنبه گذش��ته با الزامي كردن 
دريافت مجوز براي واردات دس��تگاه هاي الكترونيكي 
از تبلت ه��اي كوچ��ك گرفته تا رايانه ه��اي يكپارچه، 
بزرگ ترين سازندگان رايانه شخصي جهان را غافلگير 
كردند. به گفته منابع آگاه، سازندگان لپ تاپ، خود را براي 
برخي از اقدامات دولت هند كه هدف آن كاهش اتكا به 
واردات و افزايش توليد داخلي است، آماده كرده بودند اما 
اعلام ناگهاني ضروري شدن مجوز، اين صنعت را غافلگير 
كرد. بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: شركت هاي 
فناوري اكنون سرگرم تعامل با دهلي نو درباره اين موضوع 
هستند كه در دوره اوج تقاضاي مصرفي، تا چه حد سريع 
مي توانند مجوز دريافت كنند. يك مقام وزارت بازرگاني 
هند روز جمعه به خبرنگاران گفت: شركت هاي واردكننده 
لپ تاپ، تبلت و محصولات فناوري ديگر به هند، حداقل 
يك ماه براي دريافت مجوز واردات فرصت دارند. دولت 
فرآيند صدور مجوز را راحت ك��رده و مدت آن را به يك 
روز رسانده اس��ت. مقامات هند همچنين به شركت ها 
براي ترخيص محموله هايي كه در مسير ترانزيت بودند 
كمك مي كنند تا از اختلال در تجارت چند ميليارد دلاري 
رايانه هاي شخصي خارجي در اين مقطع حساس، اجتناب 
شود. الزام به دريافت مجوز واردات، دردسرهاي بيشتري 
براي توليدكنندگان ايجاد مي كند كه هم اكنون با اشباع 
موجودي جهاني دست و پنجه نرم مي كنند. همچنين 
اين مساله ممكن است به تاخير در عرضه محصولات در 
هند يا حتي كمبود در بازار اين كشور منتهي شود كه به 
واردات از بازارهاي خارجي وابسته است. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، اين محدوديت وارداتي كه نمونه اي از تغيير 
سياست هاي ناگهاني هند است، به تدابير ديگري اضافه 
مي ش��ود كه مقابله با واردات دستگاه هاي الكترونيكي 
خارجي را هدف گرفته اند. اين اقدامات در راستاي تحقق 
روياهاي بلندمدت هند ب��راي ايجاد يك صنعت توليد 
فناوري در سطح جهاني، اعمال مي شوند. همزمان با تلاش 
شركت ها براي انتقال بخشي از زنجيره تامين خود از چين، 
دولت نارندرا مودي، نخست وزير هند، از يك طرح مشوق 
مالي ۱۷۰ ميليارد روپيه اي )۲.۱ ميليارد دلاري( رونمايي 
كرده است تا سازندگان لپ تاپ، تبلت و سخت افزارهاي 

ديگر را به اين كشور آسياي جنوبي جذب كند.

انحلال بورس كالا 
 هم اينكه پس از چندس��ال زيان س��ازي صنعت قابل 
توجهي همچون صنعت خودرو كشور شاهد به وجود 
آمدن ديدگاهي مثبت نه حتي كوتاه مدت بلكه بلندمدت 
بوديم و پس از آن شاهد وهله كوتاهي حركت به سمت 
سودسازي اين صنعت بوديم كه پس از لغو اين سازوكار 
شاهد نه فقط برگشت بلكه سقوط ديدگاه آينده يك باره 
مصرف كننده، توليد كننده، سهامدار و هر شخصي كه 

مي توانست به طريقي از اين شرايط متأثر باشد، بوديم.
در پايان و جمع بندي صحبت ها بايد گفت كلا س��از و 
كار بورس )تمامي بورس ها( از هرگونه رانت، فساد، عدم 
شفافيت و حتي دستور در هر بازاري جلوگيري مي كند 
و اين امكان را مي دهد تا خود افراد حاضر در جامعه براي 
محصولي تعيين قيمت عادلانه و منصفانه نمايند كه عملا 
هرگونه جلوگيري از اين سيستم يك پسرفت در مسير 

رشدي رو به جلو محسوب مي شود.

ضرر ۴۰۰ ميليون يورويي 
شركت آلماني از حذف هواوي

ش��ركت ملي راه آهن آلمان )دويچه بان( براي تعويض 
قطعات ساخت ش��ركت چيني هواوي در زيرساخت 
خود، ناچ��ار خواهد بود ۴۰۰ ميليون ي��ورو )۴۳۷.۴۴ 
ميليون دلار( هزينه كند. به گزارش ايسنا، مجله اشپيگل 
در گزارش��ي با اشاره به اسناد داخلي دويچه بان نوشت: 
دويچه بان كه يك شركت دولتي است، در صورت تصميم 
دولت براي ممنوعيت قطعات هواوي در كوتاه مدت، با 
تاخير پنج تا شش سال براي پروژه هاي خود، روبرو خواهد 
شد. سخنگوي دويچه بان اعلام كرد اين شركت درباره 
اسناد داخلي خود، اظهارنظر نخواهد كرد. در بحبوحه 
نگراني هاي گس��ترده اي كه درباره نفوذ ش��ركت هاي 
چيني در زيرساخت حساس وجود دارد، دولت آلمان 
مشغول بررسي است تا ببيند آيا بايد قطعات خاصي كه 
از سوي شركت هاي چيني هواوي و فراهم شده است را 
در شبكه هاي مخابراتي اين كشور ممنوع كند. مخالفان 
ش��ركت هاي هواوي و  ZTE مي گويند ارتباط نزديك 
اين شركت ها با سرويس هاي امنيتي چين، به معناي آن 
است كه استفاده از محصولات آنها در شبكه هاي موبايل 
آينده، مي تواند به جاسوسان و حتي خرابكاران چيني، 
دسترسي گسترده به زيرساخت حياتي را فراهم كند. اما 
شركت هاي هواوي، ZTE  و دولت چين، ادعاهاي مذكور 
را رد و اعلام كرده اند ك��ه اين اقدامات با هدف حمايت 
گرايي و حمايت از رقيبان غيرچيني صورت مي گيرد. 
هرگونه تصميم براي ممنوعيت هواوي، احتمالا با واكنش 
خشمگينانه پكن مواجه خواهد شد كه از برلين خواسته 
است در چارچوب منافع خويش و مقررات بين المللي، 
عمل كند. آلمان در سال ۲۰۲۱، قانون امنيت فناوري 
اطلاعات را تصويب كرد كه موانع بزرگي براي سازندگان 
تجهيزات مخابراتي براي شبكه هاي نسل جديد ايجاد 
كرد اما از ممنوعيت مشابهي كه كشورهاي ديگر براي 
هواوي و ZTE اعلام كرده اند، خ��ودداري كرده بود. بر 
اساس گزارش رويترز، اين خبر درست چند ماه پس از 
آن منتشر شد كه دويچه بان در دسامبر گذشته، به دويچه 
تلكام كه استفاده گسترده اي از تجهيزات هواوي دارد، 
قراردادي ۶۴ ميليون يورويي براي تامين اكثر قطعات 

شبكه  اي پي جديد خود اعطا كرد.

ارزش اكوسيستم استارت آپي ايران ۱،۲ تا ۱،۶ ميليارد دلار برآورد شده است

 GDP سهم كم اقتصاد ديجيتالي از

ارايه بسته هاي رومينگ بهتر و واي فاي رايگان به زوار اربعين
وزارت ارتباط��ات عراق قرار اس��ت در طول مس��ير 
پياده روي اربعين، نقاطي را روي واي فاي، رايگان در 
اختيار زوار قرار دهد؛ مجموعه اي از اين اقدامات در نظر 
گرفته شده كه جزييات آن در آينده نزديك به زائرين 
اعلام خواهد شد. به گزارش ايسنا، پياده روي اربعين 
يكي از آيين هاي مهم شيعيان است كه هر ساله در ايام 

منتهي به اربعين حسيني برگزار مي شود، به نحوي 
كه اين رويداد در سال هاي اخير به عنوان بزرگ ترين 
گردهمايي سالانه مذهبي در جهان ثبت شده است.

سال گذشته اقدامات گوناگوني جهت تسهيل ارتباط 
مردم در اين مراسم از سوي وزارت ارتباطات و فناوري 

اطلاعات انديشيده شد.

به ط��ور مثال در زمين��ه افزايش كيفي��ت ارتباط در 
مرزهاي جنوب شرقي تا به سمت غرب و جنوب غربي 
حدود ۳۸ سايت سيار توسط اپراتورهاي همراه جهت 
بهبود كيفيت ارتباطي در مرزها قرار داده شد. در سال 
جاري قرار اس��ت با پيگيري و تاكي��د وزير ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات، خدمات و س��رويس هاي بهتر و 
متنوع تري نسبت به سال گذشته به زوار اربعين ارايه 
شود به گونه اي كه چندي پيش وزير ارتباطات درباره 
مهم ترين برنامه هاي اين وزارتخانه براي اربعين امسال 
گفت: س��تاد هماهنگي اربعي��ن در وزارت ارتباطات 
تشكيل شد. ما در تلاش هستيم كه يك بسته خدمات 
ارتباطي فناورانه را ب��راي زائران فراهم كنيم. از بحث 
تقويت زيرساخت هاي ارتباطي تا نقاط مرزي گرفته 
تا اينكه ب��ا وزارت ارتباطات عراق رايزني مي كنيم كه 

بتوانند خدمات بهتري را به مردم ارايه كنند.
وي اف��زود: درحال پيش بيني بس��ته هاي رومينگ 
مناس��بت تري نس��بت به سال گذش��ته در تعامل با 
اپراتورها هس��تيم. همچنين فراخ��وان داده ايم كه 
سكوهايي كه مي توانند كمك كنند به تسهيل سفر زوار 
از بحث جابه جايي مسافر و سفر اشتراكي يا اشتراك 
اطلاعاتي كه در مسير پياده روي وجود دارد، بر بستر 
پلتفرم ها انجام ش��ود. به ص��ورت كلي يك مجموعه 
حمايتي فناورانه جهت تس��هيل س��فر زوار اربعين 
پيش بيني كرده ايم. امروز در خبري به نقل از زارع پور 

جرئيات جديدي از برنامه هاي درنظر گرفته شده براي 
زوار اربعين اعلام شده است. او در اين زمينه گفته است: 
در دو هفته قبل جلس��ه اي را با وزير ارتباطات كشور 
عراق، براي ارايه خدمات بهتر به زوار امام حسين»ع« 
داش��ته ايم و همچنين براي ايام پي��اده روي اربعين 
توافقاتي صورت گرفته است و جزييات اين توافقات، 

در آينده نزديك اعلام خواهد شد. 
وزير ارتباطات درباره ارايه بسته هاي رومينگ به زوار 
ايراني افزود: رومينگ در عراق و ايران خصوصي است 
اما تلاش ما اين اس��ت كه از ابزارهاي��ي كه در اختيار 
وزارت ارتباطات هر دو كشور وجود دارد، استفاده كنيم؛ 
همچنين بتوانيم بسته هاي بهتري براي رومينگ از 
عراق به كشور جمهوري اسلامي ايران تعريف كنيم. 
زارع پور درباره اقدامات عراق به زوار ايراني خاطرنشان 
كرد: وزارت ارتباطات عراق قرار اس��ت در طول مسير 
پياده روي نقاطي را روي واي فاي، رايگان در اختيار زوار 
قرار دهد. مجموعه اي از اين اقدامات را در نظر گرفته ايم 
كه در آينده نزديك به زائرين عزيز اعلام خواهيم كرد. 
وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات گف��ت: در ايران 
همكاران ما تا نقاط مرزي، اقدامات بسيار گسترده اي 
را با استقرار س��ايت هاي سيار انجام داده اند تا بتوانيم 
قبل از ورود به خاك عراق در مس��يرها و مرزهايي كه 
اعلام خواهد شد، مانند هميشه ارتباطات با كيفيتي را 

به مردم عزيز ارايه دهيم.
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آگهي  ارزيابي كيفي مناقصه گران
موضوع مناقصه : انجام امور ترافیكي در سطح منطقه ویژه اقتصادي انرژي  پارس یك  شماره مناقصه 1402/15

توجه: امكان تغییر در زمان و مهلت هاي تعیین شده وجود دارد. در صورت انجام هرگونه تغییر، مراتب از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( به مناقصه گران 
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تعادل|
۲5 تير ماه دولت فهرست ۲۳۹ ماده خام و نيمه خام 
كه مشمول عوارض صادراتي شده بودند را ابلاغ كرد. 
طبق اين مصوبه، عوارض صادرات ش��مش فولادي 
با افزايش ۴ برابري از 0.5 درصد به ۲ درصد رسيده 
است. موضوعي كه مورد اعتراض بسياري از فعالان 
اقتصادي بود. برهمين اس��اس ۳ مرداد ماه حسين 
س��لاح ورزي رييس اتاق بازرگاني ايران در نامه اي 
به ابراهيم رييس��ي رييس دولت سيزدهم، خواهان 
اصلاح مصوبه جديد دولت پيرامون عوارض صادراتي 
مواد خام و نيمه خام شد. اما هنوز بعد از 1۲ روز پاسخ 

اين نامه داده نشده است.
مش��خص هم نيس��ت، چرا تاكنون رييسي به اين 
نامه پاسخ نداده اس��ت. برخي اين واكنش رييسي 
را به دليل زير س��وال رفتن رياس��ت سلاح ورزي بر 
اتاق مي دانند و برخي ديگر معتقدند دولت مخالف 
درخواست بخش خصوصي در مورد كاهش عوارض 
صادراتي است. به دليل مبهم بودن سكوت رييسي 
در برابر درخواس��ت ات��اق ايران، كارگروه ش��وراي 
گفت وگ��و در نشس��ت اخي��رش تصمي��م گرفت، 
درخواس��ت فعالان بخش خصوصي براي بازنگري 
در فهرست محصولات معدني، صنايع معدني فلزي 
و غير فلزي، محصولات نفتي، گازي و پتروشيمي به 
صورت خام و نيمه خ��ام و همچنين ميزان عوارض 
صادراتي آنها، را جمع بندي كرده و در اختيار دولت 
ق��رار دهد. اگرچه در اين جلس��ه به رغ��م دعوت از 
وزارت صم��ت، نماينده اي از اين دس��تگاه حضور 
پي��دا نكرد كه س��خن بخش خصوصي را بش��نود. 
همين موضوع به نقل از اتاق ايران مورد نقد فعالان 

اقتصادي و اعضا كارگروه قرار گرفت.

   نظر فعالان اقتصادي
درباره عوارض صادراتي 

اعض��اي كارگ��روه تخصصي ش��وراي گفت وگو در 
تازه ترين نشس��ت، درخواس��ت بازنگري فهرست 
مواد و محص��ولات معدني و صناي��ع معدني فلزي 
و غيرفلزي، محصولات نفتي، گازي و پتروش��يمي 
ب��ه صورت مواد خام و نيمه خام مش��مول ماليات و 
عوارض صادراتي با حضور نمايندگاني از اتاق ايران، 
وزارت امور اقتصادي و دارايي و برخي از تشكل ها و 
اتحاديه ها در حوزه معادن، نفت، گاز و پتروشيمي و 
صنايع بررسي كردند. در اين جلسه علي رغم دعوت 
از وزارت صنعت، معدن و تجارت، نماينده اي از اين 
دس��تگاه حضور پيدا نكرد كه م��ورد انتقاد اعضاي 

نشست قرار گرفت.
در تش��ريح موضوع اين جلس��ه به بند )ز( تبصره 6 
قانون بودجه 1۴0۲ اش��اره شد. از طرفي تأكيد شد 
كه به منظور اجراي قانون جهش توليد دانش بنيان 
و از طرف��ي توس��عه زنجيره ارزش تولي��د و عبور از 
خام فروشي، صادرات كليه مواد و محصولات معدني، 
صنايع معدني فلزي و غيرفلزي، محصولات نفتي، 

گازي و پتروشيمي مندرج در فهرست تصويب نامه 
هي��ات وزيران، مش��مول ماليات بر درآمد ش��ده و 
از ابتداي س��ال 1۴0۲، نيم درصد ب��ه مأخذ ارزش 
صادراتي اين كالاه��ا به عنوان ع��وارض صادراتي 
افزوده مي شود. به دنبال ابلاغ مصوبه هيات وزيران 
و بودجه 1۴0۲، برخ��ي از اتحاديه ها و انجمن هاي 
اين حوزه درخواست بازنگري در تعريف ارايه شده 
از مواد خام و نيمه خام و برخي از محصولات و ميزان 
ع��وارض صادراتي تعيين ش��ده را مطرح كردند. به 
باور فع��الان بخش خصوصي در ح��وزه نفت، گاز و 
پتروشيمي، معدن و صنايع معدني فلزي و غيرفلزي، 
طبق ماده )۲۳( قانون احكام دايمي توس��عه و ماده 
)۳۷( قانون رفع موانع تولي��د رقابت پذير، وضع هر 
گونه عوارض صادراتي بر كالاهاي مجاز مازاد بر نياز 
داخل ممنوع اس��ت، بنابراين وضع عوارض موجب 
آسيب رساندن به هدف قانون گذار در ثبات فضاي 
اقتص��ادي، حماي��ت از توليد، ارزآوري و اش��تغال 

مي شود.
آن ها معتقدند ليست اعلامي مواد خام و نيمه خام 
در سال 1۴01 و عوارض تعيين شده در سال 1۴0۲ 
غيركارشناسي تهيه شده است و حتي محصول هاي 
نهايي نيز مش��مول اين ليست ش��ده اند و مفاهيم 
و تعاريف ارايه ش��ده در خصوص م��واد خام و نيمه 
خام نيز ش��فاف و دقيق نيس��ت. از س��وي ديگر به 
اعتقاد فعالان اقتصادي، هدف قانون گذار در بند )ز( 
تبصره )6( بودجه س��ال 1۴0۲، تأمين منابع براي 

توسعه زنجيره هاي ارزش دانش بنيان با عودت اين 
منابع حاصل از عوارض نيم درصدي اس��ت؛ اما در 
تصويب نامه هيات وزيران، عوارض سنگيني بر طيف 
وسيعي از محصولات وضع شده است كه شركت هاي 
دانش بنيان قدرت جذب آن را ندارند. قانون گذار در 
تبصره مورد اش��اره، به دريافت عوارض نيم درصد 
از مأخذ ارزش صادراتي تصريح كرده اس��ت؛ وضع 
عوارض بيشتر از نيم درصد نيز در عمل مغاير قانون 
بودجه اس��ت، پس دس��تورالعمل مورد نظر بايد بر 
اين اساس اصلاح شود. ضمن اينكه به نظر مي رسد 
تعيين عوارض بيشتر از نيم درصد تنها براي كسب 
درآمد دولت تعيين ش��ده است. همچنين عطف به 
ماسبق شدن اين مصوبه موجب متضرر شدن طيف 

وسيعي از توليدكنندگان خواهد شد.
لازم به ذكر اس��ت كه توليد محص��ولات مندرج در 
فهرس��ت، ذيل پروانه هاي بهره ب��رداري صادره از 
مراجع قانوني انجام گرفته كه در برخي از محصولات، 
مازاد بر نياز داخلي توليد صورت پذيرفته و با عرضه 
در بورس نيز مش��تري ندارد، بنابراين لازم است تا 
صادر شوند، ليكن اعلام عوارض سنگين ۲0 درصدي 
و بالاتر در صنايعي كه سود آنها معمولًا كمتر از اين 
ميزان است به منزله توقف توليد مازاد بر نياز داخلي 
است و با سياست هاي بالادستي كشور در حوزه توليد 
و صادرات در تضاد اس��ت. به علاوه اينكه به استناد 
م��واد )۲( و )۳( قان��ون بهبود محيط كس��ب وكار، 
دولت و دستگاه هاي اجرايي مكلفند، هنگام تدوين 

يا اصلاح مقررات، بخش��نامه ها و رويه هاي اجرايي، 
نظر بخش خصوصي و تشكل هاي ذي ربط را استعلام 
كنند و مورد توجه قرار دهند؛ اما نظرات اتاق ايران در 
زمان تدوين دستورالعمل، لحاظ نشده و تنها شنيده 
شده است و نظر تشكل ها نيز به عنوان ذي نفعان اين 

موضوع، مورد توجه قرار نگرفته است.
در اين رابطه، مركز پژوهش هاي اتاق ايران، پس از 
ابلاغ دس��تورالعمل مذكور و با توجه به درخواست 
فعالان اقتصادي بخش خصوصي، مراتب اعتراض را 
طي نامه اي از س��وي اتاق ايران براي رييس جمهور 
ارسال كرده است. نهايت با توجه به شرح موضوع و 
آنچه در اين نشست مطرح شد، اعضاي جلسه به اين 
نتيجه رس��يدند كه فعالان بخش خصوصي درباره 
بازنگ��ري در فهرس��ت مواد و محص��ولات معدني، 
صنايع معدني فلزي و غير فلزي، محصولات نفتي، 
گازي و پتروش��يمي به ص��ورت مواد خ��ام و نيمه 
خ��ام و همچنين ميزان ع��وارض صادراتي، نظرات 
پيش��نهادي خ��ود را در اختيار دبيرخانه ش��وراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوص��ي قرار دهند تا 
از اين طريق براي دولت ارسال شود. بدين ترتيب از 
كليه تشكل هاي ذينفع در اين بخش طي فراخواني 
درخواست مي شود تا پيشنهادهاي اصلاحي خود را 
ارايه دهند.  همچنين براي ارايه پيش��نهاد واحد به 
دولت و رفع تعارض منافع، درخواس��ت مي شود تا 
هريك از تشكل ها موارد اختلافي خود با هر تشكل 

ديگر را به دبيرخانه شورا منعكس كنند.
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واردات موبايل هاي بي كيفيت 
توسط صادركنندگان

 رييس اتحاديه خدمات تلفن همراه و تجهيزات مخابراتي 
مشهد گفت: صادركنندگان بايد ارز حاصل از صادرات 
خود را در سامانه نيما با قيمت مصوب بانك مركزي ارايه 
كنند اما به جاي اين كار، تلفن همراه وارد كرده و شاهد 
اين هستيم كه كالاي بدون كيفيت، ريفربيشد يا ريپك 
وارد كشور مي شود. احسان الدين تقي زاده در گفت وگو 
با ايس��نا، در خصوص وضعيت بازار موبايل اظهار كرد: 
در حال حاضر وضعيت بازار موبايل براي گوش��ي هاي 
زير 600 دلار كه عموم مردم استفاده مي كنند و بانك 
مركزي ارز نيمايي به آنها اختصاص مي دهد، ثبات نسبي 
دارد. مسائل ارز در بازار آزاد ارتباطي به گوشي هاي زير 
600 دلار ندارد، بنابراين قيمت آنها تغيير نمي كند؛ زيرا 
ارز اختصاص داده شده به اين گروه كالايي قيمت ثابتي 
دارد. وي افزود: از اسفندماه سال گذشته با افزايش قيمت 
ارز نيمايي، قدرت خريد مردم براي گوشي هاي زير 600 
دلار كاهش پيدا كرد. نوسانات قيمتي كه گاهي در بازار 
اين گوشي ها مشاهده مي شود سود بازرگاني مجازي 
اس��ت كه واردكننده با توجه به رقابتي كه ايجاد شده 
تغيير مي دهد. ريي��س اتحاديه خدمات تلفن همراه و 
تجهيزات مخابراتي مش��هد تصريح كرد: هر زمان كه 
قدرت خريد مردم كاهش پيدا كند، مردم كالاهاي قبلي 
خود را تعمير و از خريد كالاي جديد خودداري مي كنند 
اما در حال حاضر كالا به اندازه كافي در بازار وجود دارد 
و شرايط براي خريد گوش��ي هاي زير 600 دلار خوب 
است. تقي زاده گفت: در خصوص گوشي هاي پرچمدار 
يا بالاي 600 دلار كه ارز نيمايي به آنها اختصاص پيدا 
نمي كند، نوس��ان قيمت داريم؛ زيرا اين گروه كالايي 
براي واردات از ارز حاص��ل از صادرات صادركنندگان 
كالاهاي مختلف استفاده مي كنند. صادركنندگان بايد 
ارز حاصل از صادرات خود را در س��امانه نيما با قيمت 
مصوب بانك مركزي ارايه كنن��د اما به جاي آن تلفن 
همراه وارد مي كنند. وي ادامه داد: ما مخالف اين موضوع 
هستيم؛ زيرا در اين صورت كنترلي روي قيمت ها نداريم 
و با نوسان دلار قيمت ها تغيير مي كند. ما اعلام كرديم 
اين ارز بايد در سامانه نيما عرضه شده و واردكنندگان 
تلفن همراه كالا وارد كنند؛ اما اين موضوع از دسترس 
ما خارج ش��ده، نظارتي وجود ندارد و مشكلاتي براي 
واردكنندگان تلفن همراه و واحدهاي صنفي ايجاد شده 
است. تقي زاده اضافه كرد: صادركنندگان، تخصصي در 
حوزه تلفن همراه ندارند، بنابر اين ش��اهد اين هستيم 
كه كالاي بدون كيفيت، ريفربيشد يا ريپك وارد كشور 
مي ش��ود. در هفته گذشته شاهد مواردي از اين دست 
بوديم كه كالاهاي��ي از گروه كالايي خاصي )آيفون( به 
صورت رسمي وارد شده كه ريفربيشد و ريپك هستند 
و مورد تاييد نيستند. متاس��فانه اين موضوع در حال 
افزايش است كه ضرر آن به مصرف كننده مي رسد و در 
نهايت اتحاديه بايد پاسخگوي تبعات اين معضل باشد.
رييس اتحاديه خدمات تلفن همراه و تجهيزات مخابراتي 
مشهد در خصوص رجيستري آيفون 1۴ تصريح كرد: 
در حال حاضر براس��اس نظر قانون گذار واردات آيفون 
1۴ ممن��وع بوده و رجيس��تري آن انجام نمي ش��ود. 
تاكنون حتي يك گوشي آيفون 1۴ كد 6 رقمي جهت 
فعال سازي دريافت نكرده و در صورتي كه افرادي اقدام 
به ريجستري و فعال سازي كرده اند، اين كار را به صورت 

غيرقانوني انجام مي دهند.

چه وارداتي از مناطق آزاد مشمول 
ماليات ارزش افزوده نمي شود؟

براس��اس ابلاغي��ه س��ازمان مالياتي اخ��ذ ماليات از 
وارد كنندگان كالاهايي نظير محصولات خام زراعي و 
باغي از مناطق آزاد تجاري صنعتي به سرزمين اصلي در 
اجراي مفاد تبصره )۳( ماده )1۷( قانون ماليات بر ارزش 

افزوده فاقد موضوعيت خواهد بود.
به گزارش تسنيم، نامه رييس كل سازمان امور مالياتي 
كشور موضوع رفع ابهامات مطروحه درخصوص اجراي 
مقررات تبصره ۳ ماده 1۷ قانون ماليات بر ارزش افزوده 
مصوب 1۴00/۳/۲ در ارتباط با ورود كالاهاي موضوع 
بند الف م��اده ۹ قانون مزبور از مناط��ق آزاد تجاري - 
صنعتي به سرزمين اصلي با ش��ماره ۷۹۷1/۲00/ص 

مورخ 1۴0۲/5/10 ابلاغ شد.
با عنايت به س��والات و ابهامات مطروحه در خصوص 
اجراي مق��ررات تبصره )۳( م��اده )1۷( قانون ماليات 
بر ارزش افزوده مص��وب 1۴00/۳/۲ در ارتباط با ورود 
كالاهاي موضوع بند )الف( ماده )۹( )محصولات خام 
زراع��ي و باغي، گياهان داروي��ي، محصولات مرتعي، 
محصولات جنگل )از جمل��ه چوب خام(، محصولات 
گلخانه )از جمله سبزي، صيفي، گل و گياه و انواع قارچ( 
قانون مزبور از مناطق آزاد تجاري صنعتي س��رزمين 
اصلي و با توجه به مفاد صورتجلسه شماره 1-۲01 مورخ 
1۴00/۳/10 شوراي عالي مالياتي به اطلاع ميرساند؛ 
وفق مفاد تبصره )1( بند )الف( ماده )۹( قانون ماليات بر 
ارزش افزوده واردات كالاهاي موضوع بند مذكور مورد 
حكم قرار گرفته است. از طرفي به موجب بند )ب( ماده 
)1( قانون ياد ش��ده واردات عبارت است از ورود كالا يا 
خدمت از خارج از كش��ور به قلمروي گمركي كشور با 
مناطق آزاد تجاري- صنعتي يا مناطق ويژه اقتصادي 
لذا با عنايت به تعريف واردات اخذ ماليات از وارد كنندگان 
كالاهاي معاف موضوع بند )الف( ماده )۹( قانون مزبور از 
مناطق آزاد تجاري صنعتي به سرزمين اصلي در اجراي 
مفاد تبصره )۳( ماده )1۷( قانون ماليات بر ارزش افزوده 

مصوب 1۴00/۳/۲ فاقد موضوعيت خواهد بود.
با توجه به اين نامه واردات كالاهايي نظير محصولات خام 
زراعي و باغي از مناطق آزاد تجاري - صنعتي به سرزمين 
اصلي مشمول مفاد تبصره )۳( ماده )1۷( قانون ماليات 

بر ارزش افزوده نخواهد بود.
تبصره ۳ ماده 1۷ قانون ارزش افزوده به شرح زير است: 
درصورتي كه موديان به عرضه توام كالاها يا خدمات 
مش��مول ماليات و معاف از ماليات اشتغال داشته 
باشند، صرفا ماليات هاي پرداخت شده مربوط به 
كالاها يا خدمات مشمول ماليات در حساب مالياتي 

مؤدي منظور خواهد شد.

شماره گذاري خودروهاي 
بدون عوارض اسقاط متوقف شد

رييس س��تاد نوسازي ناوگان و اس��قاط خودروهاي 
فرسوده گفت: شماره گذاري محصولات خودروسازاني 
كه عوارض اس��قاط ندادند، متوقف ش��د. به گزارش 
سازمان گس��ترش و نوس��ازي صنايع ايران، مهران 
س��الاريه گفت: با وج��ود اع��لام قبلي تع��دادي از 
توليد كنندگان خودرو و موتورسيكلت نسبت به ثبت نام 
و ارايه عوارض اسقاط تاكنون اقدام نكرده اند.  رييس 
ستاد نوسازي ناوگان و اس��قاط خودروهاي فرسوده 
افزود: براساس ماده 10 قانون ساماندهي صنعت خودرو 
و اصلاحيه آن، يكي از اركان شماره گذاري وسايط نقليه 
توليدي يا وارداتي نو ش��ماره، دريافت مجوز از ستاد 
نوسازي ناوگان و اس��قاط خودروهاي فرسوده است. 
وي بيان داشت: بر اين اس��اس تمامي وسايط نقليه 
نو شماره اعم از سبك، سنگين و موتورسيكلت براي 
دريافت مجوز ش��ماره گذاري يا مشمول ارايه گواهي 
اسقاط يا پرداخت عوارض مربوطه به صندوق حمايت 
از تحقيقات و توسعه صنايع پيشرفته وزارت صنعت، 
معدن و تجارت هستند.  رييس ستاد نوسازي ناوگان 
و اسقاط خودروهاي فرسوده گفت: متاسفانه با وجود 
اعلام قبلي، هنوز تعدادي از توليد كنندگان خودرو و 
موتورسيكلت حتي نس��بت به ايجاد صفحه خود در 
سامانه ستاد و ارايه عوارض اس��قاط برابر قانون اقدام 
نكردند.  وي گفت: لذا برابر هماهنگي انجام شده با پليس 
راهور فراجا شماره گذاري اين دسته از توليد كنندگان 
متوقف شده است.  سالاريه با بيان اينكه هيچ خودرويي 
نبايد خارج از فرآيند س��تاد نوس��ازي ناوگان و اسقاط 
خودروهاي فرسوده ش��ماره گذاري شود بيان داشت: 
توليد كنندگان يا واردكنندگان انواع خودرو بايد نسبت به 
ثبت نام و ايجاد حساب كاربري در سامانه نوسازي ناوگان 
و اسقاط خودروهاي فرسوده به نشاني NNHK.ir اقدام 
و فرآيند مشخص ش��ده را مطابق قانون براي دريافت 
مجوز شماره گذاري محصولات ش��ان طي كنند.  وي 
افزود: بديهي است خودروسازاني كه شماره گذاري آنها 
متوقف شده است پس از طي مراحل قانوني مربوطه و 
ارايه گواهي اسقاط با پرداخت عوارض مربوطه وفق قانون 
مجددا مي توانند خودروهاي خود را شماره گذاري كنند.

قيمت برخي خودروها در بازار 
كمتر از قيمت كارخانه  شد

رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران گف��ت: در ادامه روند كاهش��ي قيمت خودرو، 
قيمت برخي خودروها در بازار كمتر از قيمت كارخانه  
شد. سعيد موتمني در گفت وگو با خبرگزاري فارس 
درباره آخرين وضعيت قيمت خ��ودرو در بازار، گفت: 
در مجم��وع قيمت خودرو در بازار كاهش��ي اس��ت و 
اين كاهش قيمت ها از ارديبهش��ت امسال آغاز شده 
است. رييس اتحاديه فروش��ندگان و نمايشگاه داران 
خودرو تهران اظهار داشت: بازار در ركود به سر مي برد 
و خريدار نيز كم است و اگر عرضه ها بيشتر شود قيمت  
خودروها كاهش بيش��تري نيز خواهد داشت.  وي با 
بيان اينكه در هفته گذشته به علت افزايش قيمت ارز، 
قيمت برخي خودروها افزايش يافت، بيان داشت: اما 
از ابتداي هفته جاري دوباره قيمت ها كاهش��ي شده 
اس��ت.  موتمني اظهار داش��ت: به عنوان مثال قيمت 
هايما اس 8 كه در ارديبهشت امسال حدود ۲ ميليارد 
و ۹00 ميليارد تومان بود اكنون به حدود يك ميليارد 
و 850 ميليون تومان رسيده است و قيمت هايما اس ۷ 
كه در ارديبهشت ماه امسال حدود يك ميليارد و 800 
ميليون تومان بوده است اكنون به يك ميليارد و ۴۲0 
ميليون تومان رسيده است.  وي بيان داشت: همچنين 
قيمت تيگو 8 پرومكس كه در ارديبهشت امسال حدود 
۴ ميليارد و ۹00 ميليون تومان بود اكنون به ۲ ميليارد 
و ۹00 ميليون تومان رس��يده اس��ت. رييس اتحاديه 
نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو همچنين بيان 
داشت: قيمت برخي از خودرو ها در بازار اكنون به قيمت 
كارخانه اي رسيده است و قيمت برخي از خودروها در 
بازار تفاوت كمي با قيمت كارخانه اي دارد همچنين 
 KMC قيمت برخ��ي از خودروها نيز از جمل��ه وانت
كرمان موتور در بازار حدود ۲00 ميليون تومان كمتر از 
قيمت كارخانه اي است. وي افزود: قيمت اين خودرو در 
بازار حدود يك ميليارد و 650 ميليون تومان است در 
حالي كه در بازار به قيمت يك ميليارد و ۴۲0 ميليون 

تومان فروخته مي شود. 

سردرگمي متقاضيان
سامانه يكپارچه

بيش از ۲ ماه از مرحله دوم عرضه خودرو از طريق سامانه 
يكپارچه ف��روش خودرو مي گذرد ام��ا هنوز قيمت ۴ 
محصول سايپا كه در اين سامانه عرضه شده بود، نهايي 
نشده است. به گزارش خبرنگار مهر، مرحله دوم سامانه 
يكپارچه فروش خودرو در حالي در ارديبهشت ماه آغاز 
ش��د كه ۴ خودروي عرضه ش��ده در اين مرحله شامل 
كوييك مدل  GX، ساينا مدل  GX، شاهين اتوماتيك 
و اطلس ب��دون قيمت و زمان دقيق عرضه بودند. با اين 
حال متقاضيان اقدام به ثبت نام براي خريد اين خودروها 
كردند و متوليان وعده دادند كه »به زودي« قيمت اين 
خودروها محاسبه و اعلام مي شود. در حال حاضر بيش 
از ۲ ماه از ش��روع مرحله دوم عرضه خودرو مي گذرد و 
هنوز نه قيمتي براي اين خودروها اعلام شده و نه حتي 
مشخص است چه زماني به مشتريان عرضه خواهند شد. 
پيگيري هاي خبرنگار مهر از شوراي رقابت حكايت از آن 
دارد كه در مرحله بررسي تحولات قيمتي در كارگروه 
شوراي رقابت است و هنوز نهايي نشده است و به زودي 
اعلام خواهد شد. بايد اشاره شود كه فروش اين خودروها 
در حالي در سامانه يكپارچه خودرو انجام شد كه بر اساس 
قانون حمايت از حقوق مصرف كننده و مصوبه شوراي 
رقابت بايد قيمت محصول قبل از اجراي طرح هاي فروش 
از سوي خودروساز اعلام شود و قانوناً نبايد خودرويي را 

فروخت كه قيمت نهايي آن هنوز اعلام نشده باشد.

اتاق ايران با ارايه پيشنهادهايي به دولت خواستار بازنگري در عوارض صادراتي شد

درخواست بخش خصوصي بي پاسخ ماند 

دبير شوراي عالي مناطق آزاد: محمد عباس زاده، توليدكننده پوشاك: 

رشد سرمايه گذاري در مناطق آزاد دو برابر شدسه چالش مهم توليد پوشاك در ايران 
يك توليد كننده پوشاك سياست هاي غلط دولت، 
گران��ي م��واد اولي��ه، توقع بي��ش از حد در س��ود 
توليدكنن��دگان را از جمله مش��كلات اصلي توليد 

پوشاك در كشور نام برد.
توليدكننده پوشاك و نايب رييس اتحاديه كشبافت 
جوراب تهران با بيان اينكه تاكنون ش��هر صنعتي 
مخصوص يك صنف به ويژه پوشاك در كشور وجود 
نداشته است، گفت: ما شهرك هاي صنعتي را داريم 
اما اين نوع شهرك ها يا زنجيره هاي توليدي تمايز 
دارند.زمان��ي كه نام زنجيره به فروش��گاهي اطلاق 
مي شود در آن فروشگاه تجمع خوشه هاي توليدي 
وجود دارد. محمد عباس زاده، نخ را پايه ترين اصل 
در صنعت نس��اجي نام برد و ب��ه »راه امروز« گفت: 
س��پس مجموعه بافنده ها و پارچه ها و فروشگاه ها 
در ادام��ه اين زنجيره ق��رار مي گيرند.با عدم وجود 
خوش��ه توليد، توليدكنن��دگان مجبور هس��تند 
مراحل طراحي، ب��رش، دوخت، تكمي��ل و توزيع 
را به تنهايي انجام دهند، ام��ا زماني كه در زنجيره 
توليد قرار بگيرند، توليدكنندگان به جاي استفاده 
از دستگاه ها و ابزارهاي نامناسب و قديمي خود در 
توليد از جمله برشكاري مي توانند اين كار را به يك 
واحد توليدي كه داراي دستگاه مجهزتري است و 
تخصص آن را دارند بسپارند تا متناسب با الگو و متد 

توليدكننده برش صورت گيرد.
اي��ن توليدكنن��ده پوش��اكبا بيان اينك��ه زنجيره 
خوش��ه اي در صنعت به نوعي مديريت مش��اغل و 
صرفه جويي در هزينه ها و زمان اس��ت كه بهينه تر 
مي توان از آن اس��تفاده كرد، گفت: تصور مي شود 
كه چين به عنوان بزرگ ترين توليدكننده پوشاك 
جهان، كارخانه هاي بزرگ پوش��اك را دارد اما آنها 
با تش��كيل و قرارگيري در زنجي��ره توليد، صنعت 
توليد خ��ود را بهبود مي بخش��ند و به اين ش��كل 
نبض پوشاك جهان را در دس��ت دارند.با تكميل و 
قرارگيري زنجيره خوشه اي در توليد پوشاك كشور، 
اولين زنجيره توليدي خوش��ه اي را در كشور شاهد 

خواهيم بود.
وي با اش��اره به اينك��ه فعاليت در حوزه پوش��اك 
به عن��وان مولدتري��ن صنعت در تمام دنيا اس��ت، 
اف��زود: صنعت پوش��اك ما به ميزاني ق��وي بود كه 
حتي در زمان جنگ نيز صادرات خود را داش��تيم.

تا س��ال 1۳5۷ تمام كشورهاي اطراف و همسايه از 
كفش و ج��وراب توليد ايران اس��تفاده مي كردند و 
حتي توليدات ايران به آلمان نيز صادر مي ش��د.اما 
متاسفانه از سال 1۳۹۷ و شكل گيري مساله برجام، 
در تهيه مواد اوليه براي صنعت پوشاك با مشكلات 
متعددي مواجه هس��تيم و روزانه ده ها بخش��نامه  
مختلف از وزارت صمت در رابطه با پوش��اك صادر 
مي شود. اين توليد كننده افزود: كشوري كه ادعاي 
توليد نساجي و پوشاك را دارد اگر صادرات نداشته 
باشد مورد حمله كشورهاي ديگر قرار خواهد گرفت. 
عباس زاده سياس��ت هاي غلط دول��ت، گراني مواد 
اوليه، توقع بيش از حد در سود توليدكنندگان )در 
صورتي كه ساير كشورها حتي بدون سود صادرات 
انجام مي دهند تا بتوانند قدرت را در دست گرفته و 
سپس سود كسب كنند( را از جمله مشكلات اصلي 
توليد پوشاك در كشور نام برد. اين توليد كننده در 
ادامه افزود: قيمت نخ پنبه داخلي در كشور يك و نيم 
برابر گرانتر از وارداتي است، از طرفي دولت واردات 
را با نام حمايت از تولي��د داخل محدود مي كند اما 
اين حمايت موجب عقب ماندگي مي ش��ود.زيرا تا 
زماني كه پوشاك كشور در برابر بازارهاي جهاني قرار 
نگيرند تفاوت و تمايز آن مشخص نخواهد شد و چه 
بسا پيشرفتي نيز صورت نخواهد گرفت. عباس زاده 
گفت: معتقدم كه واردات پوش��اك به كشور بايد با 
تعرفه مناسب آزاد شود تا به اين صورت توليدكننده 
در بازار رقابت قرار گيرد و در قيمت و كيفيت رقابت 
ايجاد ش��ود. عباس زاده در پايان گراني مواد اوليه، 
گراني مراكز توزي��ع، محدودي��ت در واردات مواد 
اوليه، محدوديت در ص��ادرات و نبود بازار رقابتي و 
نبود منابع انساني علاقه مند و با انگيزه در توليد را از 
دلايل اصلي گراني پوشاك در داخل كشور نام برد.

دبير ش��وراي عالي مناط��ق آزاد گف��ت: در دولت 
سيزدهم ميزان و سرعت رشد سرمايه گذاري داخلي 
و خارجي در مناط��ق آزاد و ويژه اقتصادي و اجراي 
طرح هاي عمراني در اين مناطق دو برابر شده است.

به گزارش ايرن��ا، حجت الله عبدالملكي در جلس��ه 
علني روز يكشنبه 15 مرداد مجلس شوراي اسلامي 
در جريان بررسي لايحه ايجاد منطقه آزاد دوغارون 
گفت: ما تجرب��ه موفق در مورد ايج��اد مناطق آزاد 
در دنيا كم نداريم كه ش��ايد موفق ترين آن، كش��ور 
چين اس��ت كه با ۴ منطقه آزاد شروع كرد و الان با 
۲00 منطقه آزاد اين كش��ور به بزرگ ترين اقتصاد 
دنيا تبديل ش��د اين مناط��ق آزاد عملا نقش نقاط 
پرقدرتي را ايجاد مي كنند اثرات اش��اعه اي آنها به 
مناطق حاشيه شان هم سرريز مي كند. وي افزود: در 
ادبيات اقتصادي انقلاب اسلامي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي مورد تاييد قرار گرفته است كما اينكه در 
بند 11 سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي در توسعه 
حوزه عملكرد مناطق آزاد و ويژه اقتصادي در انتقال 
فن��اوري، افزايش توليد، ص��ادرات كالا و خدمات و 
تامين نيازهاي كش��ور و تامين منابع از خارج تاكيد 
شده است. دبير شوراي عالي مناطق آزاد بيان كرد: 
در دولت س��يزدهم عملكرد در ح��وزه مناطق آزاد 
پيشرفت قابل قبولي داش��ته است ميزان و سرعت 
رشد سرمايه گذاري داخلي و خارجي در مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادي و اج��راي طرح هاي عمراني در اين 
مناطق دو برابر ش��ده است. عبدالملكي عنوان كرد: 
ما در حال جذب منابع قابل ملاحظه سرمايه داخلي 
و خارجي هستيم و تصور مي كنيم فرصت هايي كه 
در مناط��ق آزاد و ويژه اقتصادي وج��ود دارد براي 
پيشرفت اقتصادي كش��ور منافع و زيرساخت هاي 
خوبي است. وي خاطرنشان كرد: در ارتباط با لايحه 
مناطق آزاد دوغارون كه در كميسيون اقتصادي هم 
مطرح شده بود و مصوب شده است كار خوب پيش 
مي رود.به لحاظ مديريتي و بررس��ي هاي قانوني و 
اقتصادي نگراني هاي در گذشته در ارتباط با عملكرد 
مناطق آزاد وجود داشت كه اخيرا با موارد قانوني كه 
براي مناطق جديد در نظر گرفته شده است نگراني ها 
برطرف شده است. دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد 
تصريح كرد: در ارتباط با دوغ��ارون به جهت اينكه 
منطقه آزاد دقيقا منطبق ب��ر محدوده منطقه ويژه 

خواه��د ب��ود نگراني هايي كه به لح��اظ بحث ورود 
كالاي مس��افري، تردد خودرو يا حمل كالا به خارج 
از منطقه بدون تشريفات گمركي در گذشته وجود 
داشت، در حال حاضر وجود ندارد. عبدالملكي ادامه 
داد: منطقه محصور و گمرك مستقر است.اين منطقه 
براساس قانون چگونگي اداره مناطق آزاد، تجاري، 
صنعتي جمهوري اس��لامي از آنجاي��ي كه مصوب 
۷۲ اس��ت و اصلاحات بعدي آن، اداره خواهد شد.با 
توجه به اينكه منطقه در جاي مهمي قرار دارد، مرز 
افغانستان موقعيت بسيار راهبردي و و موثري براي 
اقتصاد كشور اس��ت. وي عنوان كرد: ارتقاي منطقه 
ويژه اقتصادي دوقارون به منطقه آزاد، امكان استفاده 
جدي تري از ب��ازار افغانس��تان را فراهم مي كند.به 
جهت اينكه مزيت ه��اي ويژه اي كه ايجاد مي كند و 
امكان جذب سرمايه گذاران بيشتري در آن منطقه 
فراهم خواهد كرد.زيرس��اخت هاي اوليه هم برقرار 
اس��ت و نگراني هايي كه به جهت كالاي مس��افري 
و موضوع خودرو و امث��ال آن بود، وجود ندارد. دبير 
ش��وراي عالي مناطق آزاد گفت: چند تبصره هم در 
كميسيون اضافه شده است كه اين تبصره ها مبتني 
بر همان قانون ايجاد ۷ منطقه قبلي است كه به نظر 
من تبصره هاي خوبي اس��ت و كم��ك مي كند كه 
اين منطقه بتواند كاركرد خود را داشته باشد.اينكه 
ما بتوانيم زيرس��اخت قانوني بيشتري براي جذب 
سرمايه گذاران قابل ملاحظه داخلي و خارجي ايجاد 
كنيم حتما به نفع كشور اس��ت. عبدالملكي افزود: 
مركز پژوهش هاي مجلس ملاحظه اي داش��ت كه 
بحث ايجاد مناطق ويژه و آزاد به ش��كل پلكاني جلو 
برود دقيقا پله اول كه منطقه ويژه است محقق شده 
است و اكنون هم پله دوم كه تبديل منطقه دوغارون 

به منطقه آزاد، مورد درخواست دولت است.
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خبرروز

كشف ۹۰۰ ميليارد تومان كالاي قاچاق در ۷۲ ساعت
رييس پليس امنيت اقتصادي فراجا از اجراي پنجمين مرحله طرح سراسري تشديد مبارزه با قاچاق كالاي اساسي و دام زنده 
در كشور خبر داد و گفت: طي ۷۲ ساعت اخير حدود ۹۰۰ ميليارد تومان كالاي قاچاق در سراسر كشور كشف شد.  سردار 
حس��ين رحيمي با اشاره به اجراي طرح سراسري تشديد مبارزه با قاچاق كالاي اساسي و دام زنده در كشور، عنوان داشت: 
اين طرح با محوريت پليس هاي امنيت اقتصادي سراسر كشور و با استفاده از ظرفيت رده هاي انتظامي و مرزباني به مدت ۷۲ 
س��اعت به مرحله اجرا درآمد. او افزود: دراجراي اين طرح انواع و اقسام كالاي اساسي قاچاق به ارزش تقريبي ۸۸۹ ميليارد 
تومان كشف شد. در اين طرح ۴۱۳ قاچاقچي دام و ديگر كالاي اساسي شناسايي و دستگير و تحويل مرجع قضايي شدند.

رويداد

بيماران هموفيلي در بس��ياري نقاط با مش��كل در 
تامين داروي مورد نياز خود روبرو هستند، به طوري 
كه اين بيماران براي تهيه دارو بايد روزهاي متوالي 
جست وجو كرده تا داروي نياز روزانه خود را تامين 
كنند. قصه تكراري كمبود داروی بيماران هموفيلي 
همچنان ادامه دارد و اين روزها بيماران هموفيلي در 
بسياري نقاط با مش��كل در تامين داروي مورد نياز 
خود روبرو هس��تند. علي متولد سال ۵۸ و مبتلا به 
بيماري هموفيلي است. او كه از گروه بيماران كمتر 
از ي��ك درصد بوده و به بيم��اري ايدز و هپاتيت نيز 
مبتلاست درباره مشكلاتي كه اين روزها براي تهيه 
دارو دارد، مي گويد: »در حال حاضر براي خون ريزي 
آرنج هايم به بيمارستان امام خميني آمده ام حدود 
يك ماهي اس��ت كه مش��كلات ما براي تامين دارو 

بيشتر شده است.«

   استرس بيشتر، خونريزي بيشتر
او ادامه مي دهد: » مدت��ي داروي نوتركيب مصرف 
كرديم اما الان داروي نوتركيب هم نيست. به صورت 
استاندارد اگر حتي خونريزي هم نداشته باشيم بايد 
هر دو هفته يك بار يا هفته اي يك بار ۱۵۰۰ يونيت 
را استفاده كنيم. اما ما براساس اين استاندارد پيش 
نمي رويم و وقتي خونريزي داريم دارو مي زنيم. به طور 
مثال من گاهي اوقات يك ماه تزريق ندارم و گاهي 
اوقات هم يك ماه كامل هر ۶ ساعت تزريق داشته ام 
و اين بستگي به شرايط و خونريزي كه دارم، است.«  
اين بيمار هموفيلي با بيان اينكه هر چقدر ديرتر خون 
تزريق كنم عضله و مفصل از بين مي رود، در پاسخ 
به اين سوال كه آيا تاكنون عمل پروتز مفصل انجام 
داده است، تصريح مي كند: »متقاضي تعويض مفصل 
هستم اما ش��نيده ام كه درد بس��ياري دارد و حتي 
شنيده ام كه برخي از بيماران بعد از عمل دچار عفونت 
هم شده اند.« علي مي گويد: »شغل من طوري است 
كه بايد به شهرستان بروم اگر فاكتور ۸ همراه خودم 
داشته باشم در صورت بروز مشكل مي توانم فاكتور 

تزريق كنم و با مشكلات جدي تر مواجه نشوم. تا قبل 
از اينكه با مشكل كمبود فاكتور ۸ هم مواجه شويم، 
در خانه مان مقداري فاكتور ۸ داشتم. چند سال پيش 
نزدي��ك خانه مان تصادف كردم ب��ه دليل اينكه ما 
فاكتور در منزل مان داشتيم بيمار اورژانس محسوب 
نشدم و مادرم فاكتور برايم آورد و مشكل حل شد.« او 
مي افزايد: »برعكس وقتي هم كه دارو كم مي شود به 
دليل استرسي كه از نبود دارو داريم دست و پاي مان 

بيشتر خون ريزي مي كند.«

   كاهش توليدات و كمبود فاكتور۸
به گفته مديرعامل كانون هموفيلي در سال گذشته به 
دليل مشكلاتي كه وجود داشت، شركت توليد كننده 
دارو ميزان توليدات خود را به ش��دت كاهش داد و 
بيماران به طور ناگهاني با كمب��ود داروي فاكتور ۸ 
مواجه شدند اما اين مشكلات همچنان ادامه دارد و 
بيماران براي تهيه فاكتور ۸ با مشكل مواجه هستند.

مهدي يكي ديگر از بيماران هموفيلي اس��ت كه از 
گروه بيماران كمتر از يك درصد اس��ت. وي درباره 
مشكلات تهيه فاكتور ۸ مي گويد: »فاكتور ۸ اصلا 
نيست الان به دليل نبودن فاكتور من و برادرم بستري 

شده ايم فاكتور بيايد مشكل حل خواهد شد.«

   اگر فاكتور باشد
مي توانم زندگي عادي ام را داشته باشم

اين بيمار ادامه مي دهد: »از هفته پيش كه نتوانستم 
فاكتور پيدا كنم كمرم خونريزي كرده و نتوانستم به 
س��ر كار بروم و در بيمارستان بستري هستم جرات 
خان��ه رفتن را ه��م ندارم چون ممكن اس��ت جاي 
ديگري از بدنم خونريزي كند، مش��كل اصلي من 
فاكتور اس��ت و نمي دانم بايد چه كاري انجام دهم. 
اگر فاكتور باش��د مي توانم زندگي عادي ام را داشته 
باشم اما حالا از زندگي افتاده ام و درد مي كشم.« به 
گفته مديرعامل كانون هموفيلي با توجه به اينكه در 
سال گذشته كه توليد داخلي ما به شدت كاهش پيدا 

كرد، و مجبور به استفاده از ذخيره دارويي شدند، ما 
همچنان در دارو با مشكل مواجه هستند. داروهاي 
پلاسمايي براي ۲۰ الي ۳۰ درصد بيماران هموفيلي 
در ايران اس��تفاده مي شود اما به گفته فرزادي فر در 
سال گذشته به دليل اينكه داروي نوتركيب نداشتيم 
از تمام ذخيره داروهاي پلاس��مايي اس��تفاده شده 
اس��ت. بيمار هموفيلي ديگري كه از گروه بيماران 
كمتر از يك درصد فاكتور ۸ است با بيان اينكه فاكتور 
پلاسمايي مصرف مي كند، مي گويد: »تقريبا تا ۴ الي 
۵ ماه پيش مشكلي درخصوص تامين دارو نداشتم اما 
از بعد از عيد تاكنون دارو كم شده است چون داروهاي 
نوتركيب نبود فاكتورهاي پلاسمايي را براي بيماران 

مصرف مي كردند و متاسفانه سهميه ها كم شد.«

   سه ماه است كه سهميه ها نصف شده است
او ادامه مي دهد: »اگر خونريزي ش��ديد پيدا كنيم 
و به طور مثال نياز باش��د براي م��ن ۴ يا ۵ فاكتور 
تزريق ش��ود به دليل كمبود آن ۲ ي��ا ۳ تا فاكتور 
مي زنند.« اين بيمار مي گويد: »الان هم س��ه ماه 
است كه سهميه ها نصف شده است. من مفصل مچ 
پايم به شدت اذيتم مي كند و آرنج و دست چپم نيز 
اذيتم مي كند. چند هفته سركار رفتم اما متاسفانه 
الان دوباره خانه نش��ين ش��ده ام و مجبور شدم به 
خاطر اينكه فاكتور نيست درخانه بمانم.« او با بيان 
اينكه اين داروها زياد نيست چراكه تعداد محدودي 
بيمار هموفيلي داريم و مانند قرص سرماخوردگي 
نيس��ت كه در دس��ترس باش��د و مي دانيم تا دارو 
به دس��ت ما برس��د نياز به زمان دارد، خاطرنشان 
مي كن��د: »م��ا روزي ۴ الي ۵ ب��ار ب��ا داروخانه و 
بيمارس��تان امام خميني تماس مي گرفتيم اما به 
نتيجه نمي رسيديم تا اينكه چند روز پيش بالاخره 
مادرم توانس��ت برايم تهيه كند.« اين بيمار تاكيد 
مي كند: »قبل از عيد به ما گفتند كه مشكل شركت 
توليد كننده حل شده است، اما هيچ تغييري حاصل 

نشده است.«

مشكلات بيماران هموفيلي و انفعال معاونت درمان وزارت بهداشت 
يادداشت

اخباري كه نمك بر زخم مردم مي پاشد
بيش از ي��ك ماه اس��ت كه 
بيم��اران هموفيل��ي براي 
تامين داروي مورد نياز خود با 
مشكلات بسياري مواجه اند. 
از ط��رف ديگر بس��ياري از 
بيماران مبتلا به سرطان نيز از 
افزايش قيمت داروهاي خود 
گلايه مند هس��تند و در اين 
بين اما وزير بهداشت و درمان در آخرين نشست خبري 
خود از برطرف شدن كمبودهاي دارويي طي ماه آينده 
خبر داده است. اما اين خبر كه رييس هلال احمر از ارسال 
۴۰۰ تن دارو به عراق مي گويد اين سوال را مطرح مي كند 
كه اگر مشكل دارويي در كشور وجود ندارد كه تنها در يك 
پارت ۴۰۰ تن دارو به كشور عراق ارسال مي شود چرا بايد 
بيماران براي تهيه داروي خود سرگردان در داروخانه ها 
باشند. اين اخبار بيش از اينكه باعث غرور و افتخار باشد 
نمك پاشيدن بر زخم مردمي است كه ماه هاست براي 
تهيه دارو در مقابل وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو 
جمع مي شوند و خواهان پاسخگويي مسوولان به اين 
عدم رسيدگي هستند. مساله اينجاست كه همانقدر كه 
جان زيارت كنندگان حرمين شريفين داراي قدر است 
جان مردمي هم كه ماه هاس��ت به دليل انواع و اقس��ام 

كمبودهاي دارويي رنج بيماري را به تن مي كشند بايد 
اهميت داش��ته باش��د. البته در اين خبر آمده كه براي 
جلوگيري از كمبود س��رم در داخل كش��ور سرم هاي 
ارسالي به كشور عراق از تركيه خريداري مي شود اين در 
حالي است كه بيماران هموفيلي مدت هاي مديدي است 
در انتظار خريد داروهاي مورد نياز خود از كش��ور ثالث 
هستند و به گفته مسوولان وزارت بهداشت و درمان عدم 
تخصيص ارز مورد نياز باعث بروز چنين مشكلاتي شده 
است. اين سياست يك بام و دو هوا تا كي قرار است ادامه 
پيدا كند. اين بي برنامگي ها و بي تدبيري ها تا كي قرار است 
باعث درد و رنج افرادي ش��ود كه رنج بيماري را به دوش 
مي كشند. در حال حاضر بس��ياري از بيمارستان هاي 
دولتي با كمبود پزش��ك متخصص مواجه اند و اين در 
حالي است كه براي پياده روي اربعين قرار است ۴ هزار 
نيروي پزشك و كادر درمان فرستاده شوند. از سويي هر 
روز اخباري از مهاجرت پزشكان و مشكلات به وجود آمده 
به دليل اين مهاجرت ها منتشر مي شود اما هيچ كدام از 
مسوولان حوزه بهداش��ت و درمان در اين باره پاسخگو 
نيستند. مساله اين است كه قطعا وظيفه مسوولان در 
قبال افرادي كه به زيارت امام حس��ين)ع( براي اربعين 
مي روند تامين تمامي نيازهاي اين افراد است. اين يك 
وظيفه ش��رعي و البته قانوني اس��ت اما اگر همين قدر 

جديت در اجراي اين وظيفه در داخل كشور هم از سوي 
مس��وولان ديده مي شد شايد الان بيماران هموفيلي با 
خونريزي و درد شديد خانه نشين نمي شدند و بيماران 
sma با مشكلات عديده مواجه نبودند. اگر همان قدر كه 
مسوولان به سلامت زيارت كنندگان حرمين شريفين 
اهميت مي دهند به بيماراني كه در كشور با انواع و اقسام 
كمبودها مواجه اند اهميت دهند ش��ايد ديگر اين همه 
مشكل در حوزه بهداشت و درمان معنايي نداشته باشد. 
اينكه وزير بهداشت بدون توجه به وجود مشكلات عديده 
در اين حوزه تنها به موفقيت هايي كه معلوم نيست در كجا 
و چگونه شكل گرفته اند اشاره مي كند نشان از اين دارد كه 
فاصله مسوولان با واقعيت جامعه آنقدر زياد است كه حتي 
اخبار و گزارش هايي كه از اين واقعيت ها هر روز منتشر 
مي شوند هم توان پر كردن اين فاصله را ندارند. مهم اين 
است كه وضعيت بهداش��ت و درمان در كشور مساعد 
نيست و اخباري از اين دست بيش از آنكه مورد استقبال 
قرار بگيرد باعث مي شود بر زخم مردم نمك پاشيده شود. 
سوال ديگري كه مطرح مي شود اين است كه تامين منابع 
اعتباري براي ارس��ال اين ۴۰۰ ت��ن دارو از كجا صورت 
گرفته كه براي خريد داروي بيماران هموفيلي، سرطاني 
و ... نمي تواند اختصاص يابد. بالاخره كسي بايد باشد كه 

به اين سوالات پاسخ بدهد.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

صدور گذرنامه زيارتي تنها در ۳ روز
ريي��س پلي��س مهاج��رت و گذرنامه فراج��ا از صدور 
گذرنامه زيارتي طي س��ه روز براي ايام اربعين خبر داد 
و گف��ت: تا به امروز ب��راي ايام اربعين امس��ال ۴۹ هزار 
گذرنامه زيارتي صادر شد. سردار علي ذوالقدري درباره 
 آخرين وضعيت صدور گذرنامه جهت حضور مشتاقان
 اباعبدالله الحسين)ع( در كربلاي معلي به خبرنگار ايرنا 
گفت: با وجود اينكه نخستين بار است كه گذرنامه زيارتي 
در كشور صادر مي ش��وند، هيچ مشكلي در فرآيند كار 
مشاهده نشده است. او با بيان اينكه برنامه ريزي پليس 
صدور گذرنامه و تحويل سه روزه از زمان درخواست است، 
افزود: اين مساله نيز عملياتي شده اما در برخي روزها كه 
با پيك تقاضا مواجه هس��تيم ممكن است حداكثر اين 

زمان به پنج روز كشيده شود. رييس پليس مهاجرت و 
گذرنامه فراجا همچنين درباره صدور گذرنامه هاي عادي 
و سياحتي نيز گفت: طبق برنامه ريزي اين مجوز خروج 
نيز ظرف حداكثر ۹ روز تحويل متقاضيان خواهد شد. 

سردار ذوالقدري همچنين به شرايط تحويل گذرنامه ها 
اشاره كرد و افزود: تمامي گذرنامه ها از طريق پست تحويل 
متقاضيان خواهد شد و از مردم مي خواهيم كه از مراجعه 
حضوري به اداره گذرنامه يا پس��ت جهت جلوگيري از 
ازدحام و تسهيل در خدمت رساني خودداري كنند.رييس 
پليس مهاجرت و گذرنامه فراجا همچنين از زائران اربعين 
خواست كه پيش از عزيمت به اين سفر معنوي نسبت 
به دريافت گذرنامه اقدام كنند زيرا هيچ گذرنامه اي در 
مبادي مرزي صادر نخواهد شد. سردار ذوالقدري با تاكيد 
بر اينكه مبادي مرزي فقط براي بررسي گذرنامه است، از 
زائران خواست تا دريافت گذرنامه را به روزهاي پاياني ايام 

اربعين موكول نكند.

شناسايي بازماندگان از تحصيل معلول يا داراي بيماري خاص
رييس س��ازمان آموزش و پرورش استثنايي كشور از 
شناس��ايي بازماندگان از تحصيل به دليل معلوليت 
يا بيماري خاص و پوش��ش تحصيلي آن دسته از اين 
افراد كه آموزش پذير هستند، خبر داد. حميد طريفي 
حسيني اظهار كرد: امسال در قالب پروژه مهر برنامه 
ويژه اي داريم و از اس��تان ها خواسته ايم تا با همكاري 
و هماهنگي معاونت ابتدايي وزارت آموزش و پرورش 
براي پوشش تحصيلي افراد لازم التعليمي كه به علت 

معلوليت يا بيماري خاص بازمانده از تحصيل هستند، 
اقدام كنند.او با بيان اينكه اس��امي اين افراد از طريق 
س��امانه ش��هيد محمودوند كه معاونت ابتدايي آن را 
طراحي كرده، شناسايي شده است توضيح داد: به اين 
افراد مراجع��ه چهره به چهره و با خانواده آنها صحبت 
ش��ده اس��ت. قرار اس��ت همكارانمان به افرادي كه 
والدينشان علت عدم حضور آنها در مدرسه را معلوليت 
يا بيماري خاص اعلام كرده اند مجددا مراجعه و سطح، 

ش��دت و نوع معلوليت آنها را مشخص كنند. رييس 
سازمان آموزش و پرورش اس��تثنايي كشور تصريح 
كرد: اگر اين افراد در دسته دانش آموزان آموزش پذير 
معلول قرار گيرند، شرايط تحصيل در مدارس استثنايي 
را برايش��ان فراهم مي كنيم. تلاش ما بر اين است كه 
امس��ال جهش��ي در جذب بازمانده هاي از تحصيل 
داراي معلوليت داشته باشيم اما بايد ببينيم در عمل 

چه اتفاقي در اول مهرماه رخ مي دهد. 

تفاوت ميزان حداقل حقوق در ايران و ديگر كشورهاي آسيايي

چمبره فقر بر زندگي كارگران ايراني

گليماندگار|
 واقعيت ها هميش��ه تلخ تر از آن چيزي 
است كه مسوولان س��عي مي كنند در 
آمارهايي كه ارايه مي دهند به آن اشاره كنند. اينكه 
حالا ديگر اكثر خبرگزاري هاي داخلي به نوعي تبديل 
ب��ه بولتن هاي تبليغاتي دولت ش��ده اند و كس��ي از 
مشكلات و مصايبي كه مردم با آن دست به گريبانند 
حرفي نمي زند ش��ايد رسالت روزنامه نگاري هنوز بر 
گرده برخي ها سنگيني كند و همين باعث مي شود 
تا علي رغم همه اما و اگرها گاهي دست به كار شوند 
و به نوش��تن واقعيت هايي كه در اقتصاد بحران زده 
اين روزها رخ مي دهد روي بياورند. واقعيت هايي كه 
نشان مي دهد هر روز بر تعداد افراد فقير افزوده شده 
و آنها كه اميد خود را از زندگي بريده اند پر ش��مارتر 
مي شوند. اين روزها نه كارگران روزگار خوشي دارند 
و نه بيماران و نه حتي آنها كه تا همين چند سال پيش 
حاشيه امن قشر متوسط را داشتند و زندگي شان هر 
چند گاهي سخت اما بر مدار رفاه نسبي مي گذشت و 
مي توانستند از حداقل هايي برخوردار باشند كه الان 
ديگر براي خيلي ها آرزو شده است. كافي است نگاه به 
قيمت دستمزد كارگران نه در ينگه دنيا كه در همين 
قاره آسيا بيندازيم تا متوجه شويم ميزان دستمزد در 
ايران تا چه اندازه براي يك زندگي معمولي مي تواند 
ناكافي باشد. زندگي كه حداقل ها نيز در آن از سفره 
كارگران حذف ش��ده اند و دول��ت همچنان معتقد 
است كه تورم را كنترل كرده، اوضاع اقتصادي خوب 
اس��ت و .... حرف هايي كه ديگر ب��اور آن حتي براي 
بسياري از مسوولان هم سخت به نظر مي رسد. اينجا 
وقتي قيمت اقلام خوراكي ۷۰ درصد افزايش دارد، 
دولتمردان و نماينده هاي مجلس براي افزايش حقوق 
كارگران با هم به توافق نمي رسند چون فكر مي كنند 
اين افزايش حقوق باعث افزايش قيمت ها مي شود. 
اين در حالي است كه قيمت ها بدون توجه به حقوق 
كارگر روزانه در حال افزايش هستند و اين كارگرانند 
كه در زير چمبره فقر هر روز بيشتر از روز قبل توانايي 

زندگي را از دست مي دهند. 

   مقايسه حقوق كارگر ايراني
با برخي كارگران آسيايي

در بهترين حالت دستمزد كارگران ايراني در سال ۱۴۰۲ 
طبق تصويب دولت مبل��غ ۱۴۵ دلار در ماه اس��ت اين 
در حالي اس��ت كه افزايش تورم باعث ش��ده تا نرخ سبد 
معيش��ت براي يك خانواده ۳ نفره در شهرهاي بزرگ به 
بيش از ۲۵ ميليون تومان برسد و در روستاها و شهرهاي 
كوچك مبلغي بين ۱۵ تا ۲۰ ميليون تومان باشد. اعداد و 
ارقامي كه هر چند از سوي مراكز رسمي اعلام مي شوند 
اما دولتمردان آن را قبول ندارند و برخي از آنها اين ميزان 
را ۵ تا ۶ ميليون عنوان مي كنند اين در حالي اس��ت كه 
طي روزهاي اخير در ۱۳ اس��تان كشور حتي قيمت نان 
هم افزايش چشمگيري پيدا كرده است. به هر حال اگر 
بخواهيم اين دس��تمزد را با دستمزد ماهيانه يك كارگر 
در كشوري با بيش از يك ميليارد جمعيت يعني همان 
چين مقايسه كنيم اين مبلغ به ۳۷۶ دلار مي رسد بيش از 
دو برابر حقوق كارگر ايراني. حتي در كشور جنگ زده اي 
مانند س��وريه مبلغ دريافتي كارگران به صورت ماهانه 
بيش از مبلغي است كه يك كارگر ايراني دريافت مي كند. 
حداقل دستمزد در سوريه ۱۷۶ دلار در ماه است. در اردن 
اين مبلغ به ۳۰۵ دلار مي رسد و حتي در لبنان كه شرايط 
اقتصادي مناسبي ندارد دستمزد يك كارگر در ماه معادل 
۴۰۵ دلار است. تمام اينها نش��ان مي دهد كه كارگران 
ايراني يكي از كم برخوردارترين كارگران آسيايي به شمار 
مي روند. اما استدلالي كه مانع از افزايش حقوق كارگران 
مي شود هم آنقدر نخ نما و غيرقابل باور است كه بسياري از 
كارشناسان حوزه اقتصادي آن را تنها حربه اي براي شانه 
خالي كردن دولت از باري كه براي تامين معاش كارگران 

بر دوش دارد مي دانند. 

   حمايت دولت از كارفرما
بيش از كارگر است

خس��رو عزيزي، اقتص��اد دان در اين باره ب��ه »تعادل« 
مي گويد: تمامي شواهد بر اين باور استوار است كه دولت 
به جاي اينكه در كنار كارگران بايستند در كنار كارفرمايان 
ايستاده و از حق و حقوق آنها در مقابل قشر ضعيف كارگر 

دفاع مي كند. وقتي ما هنوز حتي براي اجرايي شدن بيمه 
كارگران ساختماني با مشكلاتي مواجه هستيم كه به دليل 
عدم حمايت دولت و دولتمردان در اين زمينه از كارگران با 
وجود آمده چطور انتظار داريم در بحث دستمزد كارگران 
دولت پشت اين قشر بايس��تد و از حق آنها دفاع كند.  او 
مي افزايد: متاسفانه اقتصاد ما بر پايه دلال پروري است و تا 
زماني كه اين ايراد در اقتصاد ما وجود داشته باشد، كارگر 
هيچ وقت نمي تواند به حق و حقوق قانوني خود دست پيدا 
كند. مگر مي شود مزد كارگر در بهترين حالت نصف مبلغ 
سبد معيشت باش��د كه البته در شرايط كنوني اين مزد 
تقريبا يك سوم سبد معيش��ت است.  اين اقتصاددان در 
بخش ديگري از سخنانش مي گويد: مساله اينجاست كه 
مزد كارگران در ايران حتي با كشورهاي آسيايي كه شرايط 
اقتصادي مناسبي هم ندارد همخواني ندارد. ما كاري به 
كشورهايي با اقتصاد پيشتاز كه حداقل مزد كارگر در آنها 
بيش از ۱۰۰۰ دلار در ماه است نداريم. كشورهايي مانند 
امارات و عربستان اما در كشورهايي كه وضعيت اقتصادي 
مناسبي هم ندارند حداقل دستمزد بيش از دستمزدي 
است كه كارگر ايراني دريافت مي كند. سوال اينجاست 

اين خلأ را چه كسي و چگونه بايد پر كند. 

   ميان ماه من تا ماه گردون
حسين شاهمرداي كارشناس اقتصاد و فعال كارگري نيز 
در اين باره به »تعادل« مي گويد: متاسفانه مثل كارگران 
ايراني با كارگران ديگر كشورها حتي در آسيا همان مثال 
»ميان ماه من تا ماه گردون تفاوت از زمين تا آسمان است« 
بوده و همين مساله باعث شده تا ما هميشه با نگاه كردن 
به حداقل هاي زندگي ديگران و مقايسه آن با حداقل هاي 
زندگي خود ب��ه اين فكر كنيم كه دولتمردان ما در مورد 
معيشت مردم چه فكري مي كنند و چقدر براي اين مهم 
نگران هستند.  او مي افزايد: اين اشتباه در تعيين دستمزد 
به دو عامل بستگي دارد. مس��اله اينجاست كه دولت با 
دادن يارانه هاي آشكار و پنهاني كه پرداخت مي كند زير 
بار افزايش دستمزد كارگران نمي رود. در واقع نمي تواند 
اين بار را هم به دوش بكشد. در واقع دولت تمام توان خود 
را براي دادن يارانه نقدي به مردم و از سوي ديگر كنترل 

قيمت ها مصرف مي كند و در اين بين ديگر منابعي براي 
افزايش حقوق كارگ��ران باقي نمي ماند. در حالي كه اگر 
از ابتدا دولت حقوق كارگران را به ميزان تورم موجود در 
بازار افزايش مي داد و مساله يارانه هاي پيدا و پنهان را حل 

مي كرد الان در چنين شرايط بغرنجي قرار نداشت.

   جدال بر سر قدرت خريد
ابوالفضل گرمابي، اقتصاددان و پژوهشگر موسسه عالي 
آموزش و پژوهش مديريت و برنامه ريزي نيز در اين رابطه 
به ايلنا مي گويد: عمدتا استدلال كارگران و اقتصاددانان 
مدافع گروه هاي فرودست اين است كه با نرخ ارز برابر، ما 
بايد دستمزد برابر با منطقه را داشته باشيم. استدلال گروه 
مقابل اما اين است كه مهم نيست افراد با نرخ ارز مشابه، 
حقوق و مزد برابر بگيرند بلكه مهم اين اس��ت كه برابري 
قدرت خريدها با هم مقايسه ش��وند. نرخ برابري قدرت 
خريد با كالاهاي مختلف سنجيده مي شود. براي مثال يك 
ساندويچ مك دونالد كوچك يك دلاري كه در كانادا ۵۰ 

هزار تومان است، در ايران ۱۰۰ هزار تومان است. 
او مي افزايد: اين استدلال طرف مقابل تا جايي قابل پذيرش 
بود كه يارانه ها به طوركامل پوشش دهنده بخش مهمي از 
سبد مصرفي و هزينه خانوار بود و حذف ارز ترجيحي رخ 
نداده بود. از طرفي بايد س��بد مصرفي كالاي خانوار بايد 

بررسي شود و مشخص شود در دهك هايي كه كارگران در 
آن قرار دارند، وزن كالاهاي مشمول يارانه مانند بنزين، نان 
و گاز و... در سبد كالايي آنها چه تاثيري دارد.  اين كارشناس 
اقتصادي تاكيد مي كند: ما درمورد موارد ادعايي مثل نان و 
بنزين كه درباره يارانه آنها ادعاي گسترده اي مي شود، بايد 
بررسي كنيم كه وزن مستقيم و غير مستقيم آنها در سبد 
معيشت كارگري چه قدر است و سپس براساس آن ادعا 
كنيم كه به دليل وجود اين ميزان يارانه پيدا و پنهان، مزد 
موجود عادلانه است. براي مثال سوال ما اين است كه نان در 
سبد مصرفي كارگران چه وزني دارد كه با افزودن يارانه آن 
ناگهان كارگران بايد چند ميليون تومان مزد كمتر بگيرند؟ 

   از رشد ۹۵ درصدي قيمت دلار
تا گراني ۱۶۲ درصدي سكه

از سوي ديگر فرامرز توفيقي )فعال كارگري( با انتقاد از رويه 
دولت در بازار اقتصاد، از يكسو به گراني كالاهاي مختلف 
از جمله نان، گوشت و برنج اشاره مي كند و از سوي ديگر 
منتقدِ »عددسازي و تدوين اطلاعاتِ آماري در اتاق هاي 
دربسته« است. او مي گويد: خاطرمان هست در مناظرات 
انتخاباتي، رييس دولت گفت »آگاهي حق مردم است« 
و »مس��وولان بايد در اتاق هاي شيشه اي و جلوي چشم 
مردم كار كنند«. حالا به ايشان مي گوييم از فروردين ماه 

امسال تا حالا، مركز آمار از دادن اطلاعات دقيق در مورد 
قيمت هاي مربوط به مواد غذايي دس��ت برداشته است. 
چرا از مولفه هاي تاثيرگذار در سبد تورمي مركز آمار ايران 
رونمايي نمي شود؟ به گفته توفيقي، پنهان كردن اطلاعات 
محاس��باتي و همزمان بيرون دادن آم��ار و ارقام تورمي، 
منجر به بي اعتمادي به داده هاي آماري مي شود.اين فعال 
كارگري در ادامه مي گويد: مركز آمار مدعي اس��ت تورم 
خوراكي ها كاهش پيدا كرده؛ مي شود به ما بگويند دقيقاً 
كدام خوراكي ها؛ مرغ كيلويي ۱۲۰ هزار تومان يا شكر ۴۸ 
تا ۶۰ هزار توماني يا گوشت ۵۰۰ هزار توماني؟! اين فعال 
كارگري با بيان اينكه در سال جديد قيمت مرغ به آهستگي 
در بازار پيشروي كرد و از ۶۰ يا ۷۰ هزار تومان به بيش از 
۱۰۰ هزار تومان رسيد و گوشت هم امروز كيلويي ۵۰۰ 
هزار تومان است؛ تاكيد كرد: با قيمت هايي كه از مولفه هاي 
اصلي سبد خوراكي ها در دست داريم، چطور ادعا مي شود 
تورم سبد خوراكي ها كاهش يافته است، كدام خوراكي ها را 
در سبد محاسباتي خود منظور كرده اند كه اعداد كاهشي 
شده؟ به گفته او، ادعاي »مديريت تورم« يا »كاهش 
تورم نقطه به نقطه« با واقعيت جامعه همخواني ندارد 
و وقت��ي از ارايه داده ها و اطلاعات روش��ن به جامعه 
خودداري مي شود، قطعاً هر عددي را اعلام كنند مورد 

پذيرش واقع نمي شود.

گزارش

ادعاي مركز آمار بر كاهش قيمت خوراكي ها واقعي نيست


